
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

در حالیکه حضور ابراهیم رئیســی رئیس قوه قضائیه در 
انتخابات ســال آتی در ســایه اخبار ضد و نقیض قرار دارد؛ 
یک عضو هیأت رئیســه مجلس اعلام کرد که رئیس مجلس 
به نفع رئیس دستگاه قضا از کاندیداتوری خودداری خواهد 
کرد. به گزارش ایسنا، محسن پیرهادی از نزدیکان به رئیس 
مجلس شــامگاه جمعه در صفحه شــخصی خود در توئیتر 
نوشــت: »دکتر قالیباف در پاسخ به توصیه ها برای نامزدی 
در انتخابــات ۱۴۰۰ گفته بر مجلس تمرکز داشــته و بنای 
کاندیداتوری ندارند. نیروهــای انقلاب تلاش کنند ظرفیت 
خود را متمرکز بر موفقیت گزینه  واحد کنند. برداشــت من 
این است که با افزایش احتمال حضور آیت الله رئیسی، دکتر 

قالیباف آمادگی کمک به او را دارد«.
این اعلام وضعیت از ســوی یک چهره نزدیک به قالیباف 
در حالی اســت که پیشــتر گمانه زنی های قوی از احتمال 
کاندیداتوری رئیس مجلس برای ریاســت جمهوری وجود 
داشت. بر همین اســاس محمد مهاجری از فعالان سیاسی 
رسانه ای اصولگرا در توئیتی به آنچه از سوی پیرهادی اعلام 
شــده بود اینگونه واکنش نشان داد » هرچند این گفته یکی 
از نزدیکان آقای  قالیباف مبنی بر اینکه او در  انتخابات ۱۴۰۰ 
نامزد نمی شــود، تقریباً محال است، اما بر فرض که درست 

باشــد، تنها تصمیم درست او در ۱6 سال گذشته است.«
اما احتمال انصراف قالیباف دست کم از سوی برخی اعضای 
نهادهای ائتلافی اصولگرایان استقبال شد. چنانکه حمیدرضا 
ترقی، عضو شــورای مرکزی حزب مؤتلفه اسلامی از احزاب 
عضو شورای وحدت اصولگرایان کناره گیری قالیباف به نفع 
سید ابراهیم رئیسی را زمینه ساز وحدت دانست. او همچنین 
در اظهار نظری ماجرای ادعای محمود احمدی نژاد علیه حداد 
عــادل و تنش بروز یافته را مصــداق وجود اختلاف در این 
جریان سیاسی ندانســت، بلکه گفت: »اینکه احمدی نژاد با 
حداد عادل مشکل پیدا کرده نشان دهنده اختلاف در میان 
جریان اصولگرایی نیســت، بلکه اختلاف بین اصولگرایان و 
جریان انحراف در کشــور اســت«. او اختلاف میان شورای 
ائتــلاف نیروهای انقلاب و شــورای وحــدت اصولگرایان را 
غیرواقعی و حاصل بزرگ نمایی هایی که از بیرون انجام شده 
عنوان و ابراز امیــدواری کرد که بزودی میان این دو طیف 

وحدت ایجاد شود.
در ســوی دیگر، آذر منصوری سخنگوی نهاد اجماع ساز 
اصلاح طلبان با اعلام اینکه این نهاد هنوز هیچ بحثی درباره 
حمایت از کاندیداهای مختلفــی که تاکنون اعلام آمادگی 
کرده اند نداشته است، گفت: اصلاح طلبان اگر بخواهند بدنه 
جامعه همراه را ترغیب به مشــارکت در انتخابات کنند باید 
ثابت کنند که به هر قیمتی حاضر به شرکت فعال در انتخابات 
نیستند. به گزارش خبرآنلاین، منصوری دیروز در گفت و گویی 
با این رســانه تأکید کرد که آنچه قطعی است این است که 
اگر کاندیــدای اختصاصی اصلاح طلبان ردصلاحیت شــد، 
آنوقــت مانند انتخابات مجلس یازدهم اصلاح طلبان کاندیدا 
نداشتن شان در انتخابات ریاست جمهوری را اعلام خواهند 
کــرد. منصوری اتخاذ چنین تصمیمی در چنان موقعیتی را 
منــوط به اجماع همه اصلاح طلبان عضــو نهاد ائتلافی این 

جریان دانست.
در بخش اجرایی و نظارتی انتخابات هم روز گذشته جمال 
عرف رئیس ســتاد انتخابات و معاون سیاسی وزیر کشور به 
همراه علیرضا نیلچی مدیرکل انتخابات شــورای نگهبان از 
رونــد طراحی تعرفه های اخــذ رأی انتخابات ۱۴۰۰ بازدید 
کردند. به گزارش فارس، مدیر کل انتخابات شورای نگهبان 
در جریان این بازدید بر موضوع امنیت و ســلامت انتخابات 
تأکیــد کرد و گفت: »تضمین های لازم درخصوص امنیت و 
سلامت تعرفه های انتخابات به ما داده شده و از این بابت هیچ 
نگرانــی نداریم و همه مؤلفه های امنیتی در طراحی و چاپ 

تعرفه ها پیش بینی شده است و امکان جعل وجود ندارد«.
عرف هم با تأیید این موضوع و در حاشــیه این بازدید به 
سؤالی درباره احتمال کامل الکترونیک شدن انتخابات ریاست 
جمهوری پاسخ داد و گفت: انتخابات الکترونیک ۲۸ فرایند 
دارد که یک فرایند آن صندوق الکترونیک اســت و دوستان 
ما در شورای نگهبان ســؤالاتی درباره این دستگاه داشتند 
که البته ما پاســخ دادیم، اما به انتخابات ریاست جمهوری 
۱۴۰۰ نمی رســد. او در عین حــال گفت: البته ما با مجلس 
شورای اسلامی مذاکره کرده ایم که انتخابات الکترونیکی در 
شوراها به تعداد صندوق هایمان در ۸ کلانشهر انجام شود و 
رأی دهندگان به نامزدان انتخابات شوراها می توانند با خیال 

راحت به صورت الکترونیکی رأی دهند.
روز گذشته شکرالله حســن بیگی رئیس ستاد انتخابات 
استان تهران هم از پیش بینی 76۰9 شعبه اخذ رأی در استان 
تهران برای انتخابات روز ۲۸ خرداد ســال ۱۴۰۰ خبر داد و 
گفت در انتخابات ســال آتی ٥٣۱ روستا در استان تهران با 
داشتن ۲۰ خانوار یا حداقل ۱۰۰ نفر جمعیت واجد شرایط 

برگزاری انتخابات شوراها هستند.
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توضیحات دولتی ها در کمیسیون توضیحات دولتی ها در کمیسیون 
مشترک مجمع کافی و قانع کننده بودمشترک مجمع کافی و قانع کننده بود

مجید انصاری با اشاره به بررسی لوایح »اف ای تی اف« گفت:

طبق آن چیزی که قبل تر دبیر مجمع تشــخیص مصلحت نظام گفته بود، همین 
روزها باید شاهد نتیجه تعیین تکلیف لوایح FATF دراین نهاد  باشیم. محسن رضایی دو 
هفته قبل، مهلت آخر اسفند را برای این موضوع اعلام کرده بود. حالا در این گام های 
نهایی کار کمیسیون مشترک مجمع تمام شده و نوبت بررسی موضوع در صحن مجمع 
رســیده است. به گزارش ایلنا، دیروز محسن رضایی درباره روند پیش روی این لوایح 
گفته است: »فعلًا سه -چهار پیشنهاد در رابطه با FATF توسط  کمیسیون های مجلس 
به مجمع تشخیص ارسال شده که پس از بررسی در نهایت مشخص خواهد شد کدام 
پیشــنهاد رأی خواهد آورد.« آن طور که تاکنون مشــخص شده دولت آخرین دور از 
توضیحات خود را به طور کامل در جلسه کمیسیون مشترک به اعضای مجمع ارائه 
کرده. توضیحاتی که باید دید این بار به چه نتیجه ای منجر خواهد شد. خصوصاً اینکه 
رد لوایح FATF در دور دوباره بررســی ها می تواند پایان بسیاری از امیدها برای کسانی 
باشد که چشم انتظار گشایشی در این حوزه بودند تا به واسطه آن قدری از فشارها به 

مراودات اقتصادی کشور کاسته شود.
دولتی ها همچنان می گویند که بر تصویب لوایح مرتبط با FATF اصرار دارند. در آخرین 
دور از اظهار نظرها علی ربیعی در یادداشت دیروز خود در روزنامه »ایران« نوشته بود: 
»درباره نفع کوتاه مدت نگاهی به رتبه ریسک اقتصادی و افزایش هزینه های مالی در 
اقتصاد ایران نشان می دهد که قرار گرفتن در لیست سیاه به طور فوری و کوتاه مدت 
آثار زیادی بر زندگی مردم دارد.« او در این یادداشت به موضع گیری اخیر عبدالناصر 
همتی، رئیس کل بانک مرکزی هم استناد کرده که روز پنجشنبه گفته بود: »موضوع 
FATF جزو ضرورت های بانکی بوده و تصمیم گیری برای آن خیلی هم دیر شده است.« 
سخنگوی دولت همچنین در یادداشت دیروز خود نوشته بود: »رفتن در لیست سیاه 
هم در دوران تحریم آثار خود را وارد کرده و نیز در دوران پس از تحریم آثار بیشتر آن 
نمایان خواهد شد. این به آن معنا نیست که ما نباید از استراتژی »آب که از سر گذشت 
چه یک وجب چه ۱۰ وجب« استفاده کنیم. گزارش هایی که در دولت و ستاد اقتصادی 
ارائه شد نشان می دهد، علاوه بر کشورهای قدرتمند جهانی که روابط دوستانه ای با ما 
دارند، حتی همسایگانی که شرکای اقتصادی ما هستند و قصد مشارکت در تحریم ها 
را هم ندارند به علت تبعات FATF حاضر به همکاری صریح و روشن نیستند و هزینه 
مبادله برای ایران بســیار بیش از حد معمول شده است.« اینها البته سخنان تازه ای 
نیستند؛ پیش تر هم مقامات اقتصادی و سیاسی دولت بارها همین مواضع را گوشزده 
کرده بودند. برای مخالفان اما گویی در هنوز بر همان پاشنه سابق می گردد. چه اینکه 
همین دیروز بســیج دانشجویی ۸ دانشگاه بزرگ تهران درباره FATF به رئیس مجمع 
تشخیص مصلحت نظام نامه نوشتند و خواستار رد لوایح پالرمو و CFT در مجمع شدند.
پیشنهاد رئیس کمیسیون امنیت ملی برای بررسی دوباره لوایح FATF در مجلس

اما برای نتیجه نهایی این موضوع مهم این اســت که در مجمع و میان اعضا چه 
می گذرد. تا قبل از برگزاری جلسات کمیسیون مشترک برخی چهره های سرشناس 
اصولگرا در این نهاد مانند احمد توکلی، آیت الله مجتهد شبستری، مصطفی میرسلیم، 
غلامرضا مصباحی مقدم و مرتضی نبوی گفته بودند که فضای مجمع همچنان منفی 
است و رد FATF قطعی. در این مدت اما ۴ جلسه کمیسیون مشترک با حضور مقامات 
دولتی برگزار شده و نکته مهم تأثیر این جلسات است. جلساتی که قرار بود طی آن  
دولتی ها پاسخگوی سؤالات و ابهامات اعضای مجمع باشند. اما دیروز محسن رضایی 
از پیشنهاد کمیسیون های مجلس سخن گفته. با این وجود ابوالفضل عمویی سخنگوی 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی و مهدی طغیانی سخنگوی کمیسیون اقتصادی 
مجلس از وجود چنین پیشنهاداتی ابراز بی اطلاعی کرده اند. هر دوی این نمایندگان 
گفته اند که در کمیسیون های آنها هیچ بحثی درباره موضوع FATF مطرح نشده بوده است. 
علیرضا سلیمی، عضو هیأت رئیسه مجلس هم به »ایران« گفت که مجلس پیشنهادی 
در این زمینه نداشته. در همین حال مجید انصاری، عضو مجمع تشخیص مصلحت 
نظام و عضو کمیسیون مشترک بررسی لوایح FATF هم گفت که از چنین موضوعی بی 
اطلاع است و آنچه بوده تنها ۴ پیشنهادی است که بابت این موضوع توسط کمیسیون 
مشترک مجمع به صحن مجمع ارائه شده. او گفت که در این زمینه هیچ گونه مکاتبه 
و مراوده ای برای دریافت پیشــنهاد از سوی مجلس انجام نشده است. انصاری معتقد 
است که در این رابطه احتمالاً منظور محسن رضایی به درستی منتقل نشده و اشاره 
او ناظر به پیشنهادات کمیسیون های مجمع بوده نه کمیسیون های تخصصی مجلس. 
با این حال گویا مجلسی ها آنقدر هم بدون پیشنهاد نبوده اند. مجید انصاری به »ایران« 
گفت که در جریان این جلسات رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
بر پیشنهادی مبنی بر طرح دوباره لوایح پالرمو و CFT در مجلس اصرار داشته است. بر 
این اساس خواسته ذوالنور این بوده که این دو لایحه یک بار دیگر به رأی نمایندگان 
مجلس گذاشته و در آنجا تعیین تکلیف شوند. انصاری می گوید که این پیشنهاد به دلیل 

نداشتن مبنای قانونی مورد موافقت قرار نگرفت و توسط مجمع رد شد.
انصاری درباره روند طی شده تا این مقطع طی ماه های گذشته به روزنامه »ایران« 
توضیح داد: »بعد از موافقت مقام معظم رهبری، کمیسیون مشترک ۴ جلسه با مقامات 
دولتی داشتیم که در این جلسات یک بار دیگر لوایح پالرمو و CFT  مورد بررسی قرار 
گرفت و مسئولین ذی ربط از بانک مرکزی، وزارت اقتصاد، وزارت امور خارجه، معاونت 
حقوقی ریاست جمهوری و وزارت نفت اطلاعات بسیار مهمی ارائه کردند.« وی افزود: 
»آخرین جلسه کمیسیون مشترک هفته قبل برگزار شد که همه این مسئولین یعنی 
آقایان ظریف، زنگنه، همتی، دژپسند و خانم دکتر جنیدی حضور داشتند و به تمام 

سؤالات پاسخ دادند. 

جمال عرف: انتخابات ریاست 
جمهوری الکترونیکی نیست

حدود یکســال از شیوع بیماری کرونا در کشور می گذرد. بیماری ای 
که در مدت زمانی کوتاه به یک بحران در جامعه تبدیل شد و پیامدهای 
ناگواری را برای بســیاری از شهروندان به دنبال داشت. در این میان اما 
تغییــر در ســبک زندگی تک تک افراد جامعــه در کنار زحمات کادر 
درمان توانســت امکان مقابله با بیمــاری را افزایش دهد.  نکته مهم و 
قابل توجه این است که متأسفانه در همه جوامع بشری، مردم به مرور 
زمان به شرایط بحران عادت می کنند و پس ازمدتی آن شرایط برایشان 
بی اهمیت می شود. این امر می تواند پیامدهای خطرناکی به دنبال داشته 
باشــد. از این رو معتقدم در این برهه از زمان به جای هراس افکنی که 
می تواند عواقب جبران ناپذیری داشــته باشد باید با گفت و گوی عاقلانه 
مردم را به مشــارکت در مدیریت بیماری دعوت کرد. وظیفه انجام این 
گفت و گوی عاقلانه برعهده نخبگان جامعه، صداوسیما و مطبوعات است. 
آنها می توانند با اطلاع رسانی وافزایش آگاهی، شرایط تحمل و همکاری 

مردم برای مقابله با بیماری را افزایش دهند.
حقیقت این است که برای مقابله با بیماری باید سبک زندگی مردم 
تغییر کند. یعنی ارتباطات مدیریت شــود و محدودیت ها بیش از پیش 

جدی گرفته شود.
بخشی از این موضوع را می توان با گفت و گوی عاقلانه به نتیجه رساند 

اما قسمت اعظم آن با اعمال محدودیت های بیشتر امکان پذیر است.
بخصوص در زمان کنونی که در آســتانه سال جدید قرار داریم برای 
مقابله با افزایش آمار مبتلایان و مرگ و میر در جامعه به ترکیبی از اجبار 
و تسهیل گری دولت نیاز داریم. من معتقدم باید محدودیت هایی از قبیل 

ساعات تردد، عدم مسافرت به شهرهای مسافر پذیر و ... افزایش یابد.
هم اکنون حمل نقل عمومی و برخی مکان های عمومی مانند پارک ها 
و بوستان ها شلوغ و پر تردد هستند. تردد در خیابان ها برای خرید شب 
عید هم کم کم شــروع شــده است که می تواند به افزایش آمار مرگ و 
میر در جامعه منجر شود. اما اگرهمانند سال گذشته برخی از مکان های 
عمومی مانند پارک ها و بوســتان ها تعطیل شود و ساعات منع تردد از 
ساعت 9 به 6 یا 7 شب کاهش یابد امکان ابتلای مردم به بیماری کرونا 
به مراتب کمتر خواهد شد چرا که تردد در خیابان ها و برخورد افراد با 

یکدیگر کاهش خواهد یافت.
افزایــش تعطیلات نوروزی البته با اعمال محدودیت های بیشــتر و 
دعــوت مردم به مانــدن در خانه و مدیریت ارتباطــات می تواند گامی 
اساســی درمقابله با موج چهارم بیماری باشد. البته همیشه محدودیت 
با مقاومت مواجه می شــود اما به مرور زمان این محدودیت ها به عادت 
تبدیل می شــوند و می توانند جان مردم را نجات دهند. یک مثال ساده 
برای این موضوع بستن کمربند خودرو هنگام رانندگی است. در ابتدای 
تصویب این قانون بســیاری از افراد جامعه مقاومت نشان می دادند و از 
بســتن کمربند خودرو امتناع می کردند اما حالا کمتر کســی است که 

بدون بستن کمربند رانندگی کند.
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  خبرخبر
 اجرای ۳۵۰۰۰ عملیــات ضربتی به منظور تحول در محیط 

ایستگاه های راه آهن
مديرعامل شرکت راه آهن از ابلاغ ۲۰۲ کد به 1۷۷ ايستگاه مسافری خبر 
داد و عنوان کرد که طی آن، در يک بازه زمانی کوتاه ما شــاهد تحول در 
نما، بهداشت، پاکسازی و بهسازی محیط ايستگاه ها در سراسر کشور بوديم.
به گزارش پايگاه اطلاع رســانی وزارت راه و شهرسازی، سعید رسولی، 
مديرعامل شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ايران در گفت وگو با خبرنگار 
پايگاه خبری اين وزارتخانه از تمهیدات انجام شده به منظور ارتقای نظام 
خدمات رســانی در خارج از ايســتگاه های راه آهن خبــر داد و اظهار کرد: 
خدمات رسانی راه آهن محدود به ايستگاه ها نمی شود، بلکه در کارگروه جهادی 
بهره وری تحت عنوان »آراستگی ايستگاه های شبکه و محیط ريلی« برای 
تمامی بخش های مرتبط با راه آهن از جمله محیط پیرامون ايستگاه ها به 
جهت ارائه خدمات مطلوب و عالی به مسافران طراحی و برنامه ريزی شده 
است.وی گفت: طرح آراستگی ايستگاه های شبکه و محیط ريلی، حاشیه 
خطوط را نیز در بر می گیرد؛ به طور مثال در محدوده ايستگاه راه آهن تهران 
که حدود 1۷۰ هکتار زير محدوده آن است، زيباسازی و بهسازی آن انجام 
شده و وضعیت امروز آن، اصلًا با گذشته قابل مقايسه نیست.رسولی عنوان 
کرد: در ســال جاری، در راه آهن ۲۰۲ اقدام کد گذاری شد و اين کدها به 
مناطق ۲1 گانه ابلاغ شــدند که طی آن، اين ۲۰۲ کد در 1۷۷ ايســتگاه 
مسافربری به صورت ضربتی مورد عمل قرار گرفتند و گزارش های نظارتی 
آن نیز به ستاد ارسال شد.مديرعامل شرکت راه آهن تصريح کرد: در راستای 
ابلاغ اين ۲۰۲ کد، در 1۷۷ ايستگاه مسافری بالغ بر 3۵ هزار اقدام انجام شد 
که در نتیجه آن، در يک بازه زمانی کوتاه ما شاهد تحول در نما، بهداشت، 
پاکسازی و بهسازی محیط ايستگاه های راه آهن بوديم.به گفته رسولی طی 
ايام نوروز علاوه بر اجرای دقیق پروتکل های بهداشــتی در ايســتگاه های 
راه آهن، همچنین بر ديگر بخش ها از جمله شیوه خدمات رسانی حمل ونقل 
درون شهری به مسافران ريلی پس از خروج از ايستگاه نیز نظارت خواهد شد.

 تکلیف سازمان امور مالیاتی به ارائه گزارش فصلی به دیوان 
محاسبات

نمايندگان مجلس، سازمان امور مالیاتی را مکلف به ارائه گزارش هر سه ماه 
يک بار درباره نحوه اجرای مالیات بر ارزش افزوده به ديوان محاسبات کردند.
 نمايندگان در نشست علنی نوبت صبح امروز )سه شنبه 1۲اسفند ماه( 
مجلس شــورای اسلامی، در جريان بررسی بخش هزينه ای لايحه بودجه 
ســال 14۰۰،  با  الحاق عبارتی به بند )د( تبصره )6( ماده واحده لايحه 
بودجه با 1۲8 رای موافق، ۵۷ رای مخالف، 8 رای ممتنع از مجموع ۲3۰ 
نماينده حاضر در جلســه موافقت کردند.در اين عبارت الحاقی آمده است 
که سازمان امور مالیاتی موظف است گزارش عملکرد اين بند را در مقاطع 

3 ماهه به ديوان محاسبات کشور ارائه کند.

بر اساس اعلام مرکز ملی فضای مجازی؛ 
رمزارزهايــی مانند بیت کويــن از هیچ گونه 

پشتوانه و تضمینی برخوردار نیستند.
 در تقريبا از نیمه دوم ســال و به دنبال 
نوسانات بازارهای ارز و سکه و طلا و همچنین 
ريزش های مکرر شــاخص بورس، برخی از 
سرمايه گذاران خرد ترجیح دادند، سرمايه های 

اندک خود را وارد بازارهای ديگر کنند.
يکی از اين بازارها، رمز ارزهاست که با توجه 
به ســیر صعودی برخی از ارزهای ديجیتال 
مانند بیت کوين و اتريوم و ... ســبب جذب 

بسیاری از سرمايه گذاران شده است.
با توجه به مشــخص نبودن قوانین اين 
بازار و همچنین نداشتن سقف و کف قیمتی، 
احتمال ضرر سرمايه گذاران در اين بازار نسبت 
به بازارهای موازی بیشــتر است. در ماه های 
گذشــته و تحت تاثیر جهش خیره کننده 
قیمت رمزارزها، هر روز بر تعداد ســايت ها و 
صفحات تبلیغ کننده اين ارزهای ديجیتال 
افزوده شــده اما در ايــن فضا منع قانونی بر 
خريد و فروش اين ارزها در کشور وجود دارد 
و بیم آن میرود که با ريزش قیمت رمزارزها 
در بازارهــای جهانــی ، بحرانی جدی بر ای 

سرمايه گذاران اين حوزه پديد آيد. 
تب گرايش به بازار رمز ارزها آنچنان تند 
شده و بالا رفته که مرکز ملی فضای مجازی 
نســبت به صدور اطلاعیــه درباره وضعیت 
معاملات رمز ارزها هشدارهايی را داده است.

در اطلاعیه اين مرکز آمده است: با توجه 
به عرضــه انواع رمزارزها در فضای مجازی و 
مواجه شدن بسیاری از افراد با تبعات منفی و 
مشکلات متعدد بوجودآمده دراين زمینه، به 
اطلاع می رساند اين نوع شبه دارايی ها از هیچ 
گونه پشتوانه و تضمینی برخوردار نیستند و 
علاوه برآن بطور دائم دچار نوسانات قیمتی 
خارج از مناســبات اقتصادی متعارف شده و 
بیم ازدســت رفتن ثروت و دارايی خريداران 

همواره وجود دارد.
در ادامه اين اطلاعیه آمده اســت: درکنار 
ايــن مــوارد گزارش های فراوانــی از طرف 
مردم و نهادهای نظارتی در زمینه ســرقت و 
کلاهبرداری در اين بازار وجود دارد که بررسی 
آنها مويدّ سیر صعودی فعالیت های مجرمانه 

در اين زمینه است.
حضور بازيگران و عوامل فعال ناشناخته و 
غیرقابل شناسايی در بازار خريد و فروش اين 

نوع شــبه دارايی های فاقد پشتوانه، موجب 
شده است که اين فضای خريد و فروش بسیار 
غیرقابل اعتماد بوده و قدرت هرگونه پیگیری 
برای جبران زيان های احتمالی و ارائه اسناد 
و ادله، از نهادهای حمايتی و صیانتی مرتبط 

با حفظ حقوق مردم سلب شده است.
شــرايط فعالیت در بازار اين نوع ارزهای 
ديجیتالی شفاف نیســت و علاوه بر خروج 
ســرمايه از کشور، هیچ نشــانه  ای از وجود 
سازوکارهای حفظ دارايی های مردم توسط 
گردانندگان پشت پرده آنها ارائه نشده است. 
از اين رو اکیداً توصیه می  شود همگان در اين 
زمینه احتیاط های لازم را بخرج داده و در دام 
تبلیغات سوداگران اين بازار غیرشفاف نیافتند.
تجربه از دســت رفتن دارايی های مردم 
در جريان های مشابه مانند شبکه های هرمی 
در ايران و جهان وجود دارد و انتظار می رود 
همه نهادها و صاحبان رسانه، مسئولانه نسبت 
به آگاهی بخشی صحیح به شهروندان عزير 
تلاش کنند. در اين زمینه تاکید می شــود 
تاکنون هیچ گونه تصمیمی برای اعطای مجوز 
به درگاه ها و سايت های فعال خريد و فروش 
رمزارزها و بیت کوين در کشور گرفته نشده 
اســت و لازم است همگان مراقبت های لازم 

در اين خصوص را به عمل آورند.

 سوخت شدن سرمایه ها در کمین 
بازار رمز ارزها

يک کارشناس بازار سرمايه درباره احتمال 

از بین رفتن ســرمايه ها در بــازار رمز ارزها 
گفت: در رمزارزها شــرايط به گونه ای است 
که سرمايه ها قاعدتا سوخت شده و منجر به 
خروج ســرمايه از کشور می شود مگر اينکه 
افراد حرفه ای بتوانند کسب بازدهی کنند و 
در معاملات به سودآوری برسند و وجه خود 
را طلــب کرده و دريافت کنند در اين حالت 
می توان گفت تا حدودی همراه با بازدهی و 
رشد معاملات است و می تواند منجر به ورود 
ارز شود. بیشتر سرمايه گذاران اکنون با تومان 
و ريال دســت به معامله می زنند و حداقل 
اين است که ورودی پول می تواند نسبت به 

خروجی پول از اين بازار بیشتر باشد.
مجید محمدعلیزاده آرانی اظهار کرد: زمانی 
که افرادی با ضرر و زيان مواجه شده و يا رمز 
ارزها با کاهش قیمت همراه شود به حتم می 
تواند منابع ارزی کشور را به هدر دهند و در 
اصل اين سرمايه ها و منابع سوخت می شود.

وی درباره تاثیر حضور در بازار رمز ارزها بر 
خروج پول و سرمايه از کشور توضیح داد:  قطعا 
اين مساله رخ می دهد و به طور طبیعی بخشی 
از خروج پول ناشی از ضرر و زيان هايی است 
که افراد آماتور و غیر حرفه ای وارد اين بازارها 
می شوند و نمی توانند خود را همپای افراد 
حرفه ای برسانند لذا در مقطعی سرمايه اين 

افراد سوخت شده و تمام می شود.
وی تاکیــد کرد: در اين مســاله که بازار 
رمزارزها با ريزش مواجه خواهد شــد اصلا 
نمی توان شک کرد؛ اين طبیعت، ذات و قانون 

بازارهای مالی است به طوری که هر رشد و 
هر افزايش قیمتی و صعودی قطعا به دنبال 
خود کاهش و افت قیمت را نیز تجربه خواهد 
کرد. در رمز ارزها شــرايط به گونه ای است 
که سرمايه ها قاعدتا سوخت شده و  منجر به 

خروج سرمايه از کشور می شود
وی تاکید کرد: ايــن موضوع به هوش و 
هوشیاری سرمايه گذاران بستگی دارد که در 
اوج از سرمايه گذاری که کرده اند، اقناع شده 
و طمع نکنند و از بازار خارج شــوند و دوباره 
به پايین بیايند و از آنجا سرمايه گذاری خود 
را تجديد کنند و با ســود و بازدهی مطلوب 

همراه شوند.

 ممنوعیت مبادله رمز ارزها در ایران 
مانی يکتا، معاون اداره نظام های پرداخت 
بانــک مرکزی اظهــار کرد:  مــردم بدانند 
خطرهای اين رمز ارزها بســیار زياد است و 
پرونده های بسیاری در زمینه کلاهبرداری، 
ســرقت از کیف پول و مسدود شدن کیف 
پول رمز ارزها تشکیل شده است. البته میزان 
مبادلات رمز ارزها قابل مقايســه با بازارهای 

ديگر مانند سهام و طلا نیست.
وی ادامــه داد: هیچ پشــتوانه دولتی و 
حاکمیتی در دنیا برای رمز ارزها وجود ندارد 
و بــه اين علت مبادلات جهانی آن از ســال 
۲۰16 افزايش نداشته است. در سال ۲۰16 
میزان مبادلات روزانه رمز ارزها 13۰ میلیارد 
دلار بوده که همچنان اين رقم حفظ شده و به 

دلیل غیر مجاز بودن اين حوزه برآورد دقیقی 
از مبادلات آن در کشور وجود ندارد.

معــاون اداره نظام هــای پرداخت بانک 
مرکزی بیان کرد: 6 هزار رمز ارز در دنیا وجود 
دارد که 6۰ درصد ســهم اين بازار در اختیار 
بیت کوين است.به علت پشتوانه نداشتن رمز 
ارزها نوسانات قابل ملاحظه ای در حد 1۵ تا 
۲۰ درصد در روز برای آن وجود دارد. به عنوان 
نمونه در سال ۲۰16 بیت کوين ۲۰ هزار دلار 
افزايش قیمت داشت، اما در چند ساعت بهای 

آن کاهش بسیار زيادی داشت.
مانی يکتا تصريح کرد: شبکه تراکنش های 
بیت کوين کامل شــفاف است، اما برعکس 
بازارهای ســرمايه ای در فضای مبادلات رمز 
ارزها نهاد ناظری وجود ندارد و عرضه گسترده 
و ناگهانی آن موجب افزايش يا کاهش شديد 

قیمت رمز ارزها می شود.
معاون اداره نظام های پرداخت بانک مرکزی 
با بیان اينکه آينده رمــز ارزها قابل تحلیل 
نیســت ،گفت: حدود سه و نیم درصد از کل 
قدرت پردازش شبکه بیت کوين جهانی در 
کشــور ماست و چون ملاحظات گسترده ای 
دارد و میزان تولید رمز ارزها بر اساس قدرت 
شبکه مشخص می شود میزان استخراج آن 

پرنوسان و متغیر است.
مانی يکتا گفت: دســتورالعمل استخراج 
کنندگان رسمی رمز ارزها و صرافی های مجاز 
اين هفته در بانک مرکزی نهايی شــد و نام 
صرافی های مجاز در اختیار استخراج کنندگان 

رسمی رمز ارزها قرار می گیرد.

 نظر همتی درباره رمز ارزها 
عبدالناصر همتی رئیس کل بانک مرکزی 
نیز تاکید کرده است: براساس نظر کارگروهی، 
در مصوبــه هیئــت وزيران مبنــی بر غیر 
مجــاز بودن مبادلات رمــز ارزها اصلاحاتی 
انجام و قرار شــد کســانی که رســمی رمز 
 ارز اســتخراج می کنند بتوانند برای واردات

 از آن استفاده کنند.
وی افزود: بنابراين مقــررات آن را آماده 
و به زودی چند صرافی مشــخص می کنیم 
تا ثبت ســفارش هايی که به صرافی ها داده 
می شــوند بتوانند برای واردات از طريق رمز 
ارزها، تأمین ارز کنند. همتی گفت: خريد و 
فروش رمز ارزها فقط برای کسانی است که 
رسمی تولید می کنند و فقط بايد برای واردات 
کالا از آن استفاده شود و مبادله رمز ارزها بین 

يکديگر مجاز نیست.

هشدار نسبت به سوخت شدن سرمایه  ها در بازار رمزارز

 پیش نویس اساسنامه »مجمع مراکز فرهنگ پژوهی« بررسی شد

جلسه بررسی شــیوه نامه اعطای کمک های فنی و 
اعتباری بلاعوض به فعالین بخش های میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنايع دســتی با حضور محمد خیاطیان 
معاون توسعه مديريت، ولی تیموری معاون گردشگری، 
پويا محموديان معاون صنايع دستی و مديران کل ستادی 
وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنايع دستی دوشنبه 
يازدهم اسفندماه 99 در سالن فجر وزارتخانه برگزار شد.
به گزارش پايگاه اطلاع رسانی وزارت میراث فرهنگی، 
در راستای اجرای اهداف موافقت نامه مبادله شده فی مابین 
وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و صنايع دســتی، 
سازمان برنامه و بودجه و صندوق توسعه ملی به منظور 
تحقق اهداف سرمايه گذاری و توسعه فعالیت بخش های 
خصوصــی و تعاونی کمک های فنی و اعتباری در قالب 
کمک هــای بلاعوض و از طريق عقد قــرارداد عاملیت 
بــا بانک و يا صندوق عامل بــه فعالان میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنايع دستی با رعايت شرايط اين شیوه نامه 

پرداخت می شود.
در اين جلســه محمد خیاطیان با اشاره به اهمیت 

تدوين شــیوه نامه مذکور بیان کــرد: »نحوه کمک ها و 
تخصیص منابع فنی اعتباری از دغدغه های دکتر مونسان 
بوده و تاکید ايشان بر اين بوده که اين کمک ها به طور 

شــفاف و هدف گذاری شده توزيع شــود.«او با اشاره به 
عدم همپوشانی کمک های فنی و اعتباری در سه حوزه 
تخصصی، تصريح کرد: »با اقدام انجام شده و تدوين اين 

شیوه نامه تلاش بر اين است که حرکت و محور جديدی 
در فعالیت های وزارتخانه شکل بگیرد و کمک ها در يک 
راستا و بر اساس سیاست های سالانه تدوين شده از سوی 
مقام عالی وزارت پرداخت شود.«معاون توسعه مديريت، 
قابل ارزيابی بودن نحوه تخصیص ها را از ديگر نکات حائز 
اهمیت دانست و ايجاد شفافیت، هم پوشانی و اطلاع هر 
ســه حوزه از نحوه فعالیت ساير حوزه ها را به عنوان سه 
هدف مهم تدوين اين شــیوه نامه مطــرح کرد.در ادامه 
جلسه ولی تیموری و پويا محموديان نکاتی را در ارتباط 
با حوزه متبوع خود مطرح کردند و ساير حاضران نیز به 

ارائه نظرات خود پرداختند.
شیوه نامه اعطای کمک های فنی و اعتباری بلاعوض 
به فعالان بخش هــای میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنايع دســتی در 9 مــاده و چهار تبصره تهیه و تدوين 
شــده اســت.مراحل تصويب و توزيع کمک های فنی و 
اعتباری، شــاخص های عمومی و اختصاصی شناسايی 
ذينفعان، وظايف دبیرخانه کمیته فنی و اعتباری ستاد و 
نظارت پس از پرداخت از جمله مواد اين شیوه نامه است.

اولین جلسه نیمه حضوری »مجمع مراکز فرهنگ پژوهی« 
با حضور سید عباس صالحی وزير فرهنگ و ارشاد اسلامی، 
منصور غلامی وزير علوم، تحقیقات و فناوری و سعیدرضا 
عاملی دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی در قالب دستور 
جلسه پیش نويس اساسنامه »مجمع مراکز فرهنگ پژوهی« 
برگزار شــد.به گزارش پايگاه اطلاع   رسانی وزارت فرهنگ 
و ارشــاد اســلامی، در ابتدای اين جلسه محمد سلگی 
رئیس پژوهشــگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات با بیان اينکه 
دستور جلســه  پیش نويس اساســنامه »مجمع مراکز 
فرهنگ پژوهی کشــور« است، گفت: برای پاسخگويی به 
نیازهای مبرم کشــور، مراکز و پژوهشــگران به پايگاهی 
جامع برای دســتیابی به داده ها، اطلاعات و جلوگیری از 
همپوشانی، تکرار، موازی کاری و نیز افزايش هم افزايی در 
حوزه پژوهش های فرهنگی و نیز در راســتای ساماندهی 
تحقیقات و مطالعات فرهنگی کشــور براساس اهداف و 
اولويت های نقشه مهندسی فرهنگی کشور »مجمع مراکز 
فرهنگ پژوهی« تشــکیل می شــود.وی ادامه داد: هدف 
اصلی از ايجاد اين مجمع ســاماندهی و انســجام حوزه 
پژوهش فرهنگی کشور، اشتراک گذاری و دسترسی پذيری 
تجربیات مراکز مختلف، بهره گیری از انباشــت داده ها و 
اطلاعات تولید شــده در کشور در حوزه فرهنگ، هنر و 
رســانه توسط مراکز مختلف، زمینه سازی برای همکاری 
و هم افزايی مراکز فرهنگ پژوهی کشور، امکان دسترسی 
يکپارچه پژوهشــگران حوزه فرهنگ، هنر و ارتباطات به 
پژوهش های انجام شده و پیشینه های پژوهش و بهره گیری 
صاحبنظران و مديران تصمیم گیرنده از نتايج پژوهش های 
انجام شده در حوزه فرهنگ، هنر و ارتباطات است.سلگی 
ابراز کرد: »مجمع مراکز فرهنگ پژوهی کشور« به صورت 
 دائمی در پژوهشــگاه فرهنگ، هنــر و ارتباطات وزارت

 فرهنگ و ارشاد اسلامی تشکیل می شود.

 برای نتیجه بهتر در زندگی اجتماعی، مطالعات 
فرهنگی یک ضرورت است

در اين جلسه سید عباس صالحی وزير فرهنگ و ارشاد 
اسلامی با اشــاره به اقدام خوب و  موثر تشکیل »مجمع 
مراکز فرهنگ پژوهی« اظهار داشت: حوزه فرهنگ روز به 
روز پیچیده تر و لايه به لايه می شــود، فرهنگ يک ضلع 
در حیات جامعه در کنار اضلاع سیاسی و اجتماعی قرار 
می گیرد که از لحاظ سطح و عمق با ديگر حوزه های حیات 

اجتماعی فاصله زيادی دارد.
وی ادامه داد: فرهنگ در روح جامعه و تصمیمات خرد 
و کلان و همچنین جهت دهی بر تصمیم ها، ذهن ها و افکار 
عمومی و اجتماعی تاثیر دارد، همه اين الاع و اجزا نشان 
می دهد که اگر فرهنــگ را مهم  می دانیم بايد مطالعات 
فرهنگی را برای نتیجه بهتر در زندگی اجتماعی در نظر 
بگیريم، وقتی مطالعات بیشتر می شود بهتر می توان مسیر 
 پیش رو را ديد.وزير فرهنگ و ارشــاد اسلامی تاکید کرد: 
پژوهش های کلان ما در حوزه فرهنگ آسیب هايی دارد 
که در يک شبکه هم افزا می توان آن را حل کرد، اين شبکه 
هم افزا چون درگذشته شکل نگرفته است يکسری ضعف ها 
در حوزه فرهنگ به همراه داشــته است. در همین راستا 
می توان به 1۰آسیب در حوزه مطالعات فرهنگی اشاره کرد.
صالحی يادآور شود: اولین موضوع در حوزه مطالعات 
فرهنگی »تکرار و موازی کاری« است که گاهی در مطالعات 
عنوان عوض می شــود و گاهی حتــی عنوان هم عوض 
نمی شــود، دومین موضوع »عدم شناخت کافی از خلاء 
پژوهشــی« اســت، گاهی بخش هايی از پژوهش ها برای 
ما معلوم نیســت و يک شناخت کافی حاصل نمی شود، 

سومین آسیب »عدم نظارت بر ا ولويت سازی پژوهشی« 
اســت، گاهی يک پژوهش نقشه راه روشنی در اولويت ها 

مشخص نمی کند.
وی افزود: می توان »عدم توجه به پیشینه های پژوهشی« 
را به عنوان چهارمین آسیب مطالعات فرهنگی قلمداد کرد، 
متاسفانه در بسیاری از مواقع پیشینه های پژوهشی مورد 
توجه قرار نمی گیرد و  حلقه اتصالی برای ادامه پژوهش و 
اتصال آن به آينده نیست، پنجمین آسیب »استفاده نکردن 
از تجربه های فردی و جمعی« است، در اصل مجموعه های 
موجود از تجربه ديگر مجموعه ها و افراد بهره کمی می برند.

عضو شــورای عالی انقلاب فرهنگی خاطرنشان کرد: 
ديگر آسیب »عدم دسترسی به اطلاعات و داده ها« است، 
کمتر پژوهش هايی است که به انتشار عمومی برسد و از 
اين رو دسترسی به پژوهش ها سخت است، هفتمین آسیب 
»کمبود شبکه سازی در مطالعات فرهنگی« است، برای 
نمونه مجموعه هايی که به موضوع خانواده، حاشیه نشینی 
و... بپردازند کم هستند و از اين رو نتوانسته ايم گروه های 
هم گرا موضوعی شکل دهیم.صالحی بیان کرد: ديگر آسیب 
»ضعف در تبديل اطلاعات و  داده ها به سیاست و برنامه« 
است، مطالعات معمولا در قفسه ها می ماند و به سیاست 
تبديل نمی شود، نهمین آسیب »ضعف ارتباطات منطقه ای 
و بین المللی« اســت، متاســفانه مطالعات ما با مطالعات 
بین المللی در ارتباط نیســت و نمی توان گفت مطالعات 
ما محل ارجاع در بســیاری از کشورها قرار می گیرد.وی 
ابراز داشت: آخرين آســیب اين است که »پژوهش های 
فرهنگی سیاســت زده يا نهادزده« است، در واقع به جای 
آنکه پژوهش های ما با نگرش عام و حکمرانی باشد بیشتر 
سیاست زده است و حتی در برخی موارد پژوهش ها شخصی 
و نهادی تلقی می شــود.وزير فرهنگ و ارشاد اسلامی با 

بیان اينکه مجموعه هايی از گذشته کارهای پژوهشی را 
انجــام داده اند و منابع انســانی و مالی را نیز هزينه کرده 
اما نمی توان به خروجــی آنها مطمئن بود، تصريح کرد: 
تشکیل »مجمع مراکز فرهنگ پژوهی« می تواند به حوزه 
پژوهش ها به ويژه حوزه فرهنگ کمک کند، اين مجموعه 
می توانــد يک نهاد اصلی مطالعــات فرهنگی که در يک 
هم افزايی شکل می گیرد را فراهم کند، البته اين ساختار با 
همکاری ساير وزارتخانه ها به ويژه وزارت علوم، تحقیقات 
و فناوری می تواند در تحکیم اين مجمع کمک کند.صالحی 
بیان کرد: در مورد مجمع مراکز فرهنگ پژوهی بايد حفظ 
هويت، استقلال و وظايف ذاتی مجموعه ها، توجه به اسناد 
بالادستی و همچنین ساختار حداقلی و چابک به عنوان 
اصول اولیه مدنظر باشد، به همین منظور بايد پیش نويس 
مجمع برای بخش های مختلف ارسال و پس از ارائه نظرات 
و بررسی مجدد به يک پیش نويس نهايی برسیم تا هرچه 

سريع تر به مرحله اقدام برويم.

 در پژوهش هــای فرهنگــی باید به بخش 
بین الملل نیز توجه کرد

در ادامه اين جلسه منصور غلامی وزير علوم، تحقیقات 
و فناوری با اشاره به اينکه پژوهش های فرهنگی که تا به 
حال اتفاق افتاده است در سطح ملی و در قالب مطالعات 
میدانی و در ســطح داده بوده است، گفت: تحقیقات در 
سطح دانشگاهی می تواند در حوزه داده کاوی بیشتر کار 
کند و در يک همــکاری با ديگر مجموعه ها داده ها را به 
صورت متمرکز در يک مشارکت مورد بررسی قرار دهد. 
اين اتفاق می تواند در قالب اين مجمع مراکز فرهنگ پژوهی 
صورت پذيرد که قطعا يک ظرفیت ارزشمند را در اختیار 

مجموعه ها قرار می دهد.

در هفته گذشــته تمام بازارهای داخلی و خارجی سیر نزولی داشتند. 
شاخص بورس به دلیل نامشخص بودن سیاست ها و نااطمینانی نسبت به 
تصمیمات سیاست گذاران از الگوی خاصی پیروی نکرده و همچنان کاهشی 
اســت. بازار سکه و دلار نیز با تاثیرپذيری از اخبار سیاسی در حال تغییر 
است. رمز ارز بیت کوين نیز وارد فاز اصلاح قیمتی شده و قیمت جهانی 

طلا نیز متاثر از رشد بازده ا.راق خزانه آمريکا کاهش يافت.
در ابتدای هفته گذشته بازار ارز سیر نزولی ملايمی طی نمود و در انتهای 
هفته قیمت دلار با اندکی افزايش به ۲۵ هزار و 3۵۰ تومان رسید. يکی از 
دلايل افت قیمت دلار در ابتدای هفته کنار گذاشتن مکانیزم ماشه توسط 
آمريکا و همچنین عدم اجرای طرح خروج از پروتکل الحاقی توسط ايران 
بوده که منجر به افزايش فروش  ها در بازار گرديد. برخی فعالان بازار نیز 
معتقدند سودگیری معامله  گران از خريدهای گذشته اين کاهش را رقم زده 
است. لازم به ذکر است که خبر آزاد شدن يک میلیارد دلار از منابع ارزی 
بلوکه شده ايران در کره جنوبی نیز بر کاهش نرخ دلار موثر بوده است. اين 
کاهش ها ناتوانی دلار را برای شکستن مرز ۲6 هزار تومانی نشان می دهد.

اين سیگنال کاهشی به اين بازار نیز منتقل شد. در دو روز پايانی هفته 
گذشته قیمت دلار و سکه اندکی افزايش يافت و تا حدی افت ابتدای هفته 
جبران گرديد. در مجموع نرخ دلار و ســکه در هفته گذشته کاهش 1.۷ 
و 3.۵ درصدی را به ثبت رســاندند. به عقیده برخی تحلیل گران افزايش 
دوباره قیمت اين دو دارايی ناشی از اختلاف بین دولت و مجلس در رابطه 
با نحوه اجرايی شــدن پروتکل الحاقی می باشــد. از سوی ديگر برخی از 
فعالان دلیل اين رشد قیمتی را ناشی از وقوع انفجار در منطقه سبز بغداد 

و متهم شدن ايران به دست داشتن در اين انفجار می دانند.
در هفته منتهی به 8 اســفند شاخص کل بورس با افت ۲.6 درصدی 
بیش از 3۲ هزار واحد ريزش نمود. خروج سرمايه گذاران از بازار بورس به 
دلیل عدم اطمینان ايجاد شــده از سوی مقامات کشور عمده ترين دلیل 
کاهش شــاخص بورس می باشد. به گفته برخی تحلیل گران با توجه به 
نامشخص بودن متغیرهای سیاسی بازار سهام و فضای نامعلوم اقتصاد کلان 
کشور، معاملات از الگوی مشخصی پیروی نکرده و بازار سهام همچنان در 
وضعیت بلاتکلیفی قرار دارد. به نظر می رسد بازنگری در قوانین و مقررات 
زائد مانند محدودی های حجم مبنا و دامنه نوسان و جلوگیری از دخالت 
در قیمت گذاری و همچنین تصمیمات مربوط به حذف ارز 4۲۰۰ تومانی 
و نرخ ســود بانکی و همچنین انتظارات تورمی ناشی از متغیرهای کلان 
اقتصادی و ريسک های سیاسی تعیین کننده روند قیمت سهام و بازار بورس 
خواهــد بود.هفته منتهی به ۲6 فوريه قیمت انواع نفت در بازار جهانی به 
طور نوسانی صعود کرد. ادامه يخبندان گسترده در تگزاس و برخی ديگر 
از ايالت های آمريکا و روند کند بازگشــت شــرکت  های انرژی آمريکا به 
چرخه تولید نفت، دلیل اصلی افزايش بهای نفت در هفته گذشــته بوده 
اســت. همچنین پايبندی عربستان به کاهش يک میلیون بشکه ای نفت 
در روز دلیل ديگر اين جهش قیمتی می باشد. بر اساس پیش بینی های 

سازمان های بین المللی، اين روند صعودی ادامه خواهد يافت.
ارزش دلار آمريــکا و هر انس طلای جهانی در هفته منتهی به به ۲6 
فوريه کاهش يافت. با رشــد بازده اوراق خزانه آمريکا به بالاترين حد در 
يک سال اخیر و امیدواری ها از بهبود اقتصاد آمريکا، بهای طلا به شدت 
کاهش پیدا کرد و تنها در يک روز افت 3.۵ درصدی را به ثبت رساند. به 
اعتقاد برخی کارشناسان ادامه سیاست های پولی انبساطی در کشورهای 
مختلف و اثرات تورمی اين سیاست ها، قیمت طلا مجددا افزايش يابد. در 
مقابل عده ای ديگر معتقدند با توجه به رشــد بازده اوراق قرضه و احیای 
اقتصاد جهانی قیمت طلا مسیر نزولی خود را ادامه خواهد داد.بیت کوين 
که در هفته منتهی به 19 فوريه رشــد ۷.1 درصدی را به ثبت رســانده 
بود، در هفته گذشته با کاهش ۵ درصدی به 49 هزار و 386 دلار رسید. 
اين در حالی است که تنها در روز سه شنبه قیمت اين ارز ديجیتال 1.4 
درصد افت نمود. برخی از تحلیل گران اين ســیر نزولی را ناشی از اصلاح 
قیمتی می دانند اما معتقدند چنانچه  اين ارز ديجیتال مرز 4۵ هزار دلار 
را بشکند با ريزش های سنگین مواجه خواهد بود.در هفته گذشته فلزات 
اساسی به جز نیکل و سرب رشد مثبت را به ثبت رساندند. اختلال عرضه 
در کشــورهای شــیلی، پرو و برزيل به عنوان مهم  ترين عرضه  کنندگان 
فلزات پايه دلیل اصلی رشــد قیمت فلزات بوده است. همچنین با توجه 
به سرعت پايین واکسیناسیون در نقاط مختلف دنیا و نگرانی  ها از بهبود 

تقاضای جهانی همچنان احتمال اصلاح مجدد قیمت فلزات وجود دارد.

تدوین شیوه نامه اعطای کمک های فنی و اعتباری در ۳ حوزه میراث فرهنگی 
گردشگری و صنایع دستی

بــا حضــور مشــاور ريیس جمهــور و 
دبیرشــورايعالی مناطق آزاد و ويژه اقتصادی، 
آيین توديع و معارفه مديران عامل پیشین و 
سرپرست سازمان منطقه آزاد کیش، برگزار شد.
به گزارش پايگاه خبری فرينا، مرتضی بانک 
در اين مراسم ضمن تقدير از فعالین اقتصادی 
مناطق آزاد و غلامحسین مظفری مديرعامل 
پیشین ســازمان منطقه آزاد کیش گفت: از 
جنــاب آقای دکتر مظفری به خاطر صداقت، 
پاکی و حمايــت همه جانبه از مردم کیش و 
تلاش برای توسعه اقتصادی منطقه تشکر می 
کنم. خوشبختانه حرکت های خوبی در مجموعه 
مناطق آزاد در جهت سیاست های کلان کشور 
بخصوص سیاست های اقتصاد مقاومتی مقام 

معظم رهبری )مدظله( ايجاد شده است.
او به افتتاح پروژه های عمرانی و ســرمايه 
گذاری مناطق آزاد در دولت تدبیر و امید اشاره 
کرد و افزود: تعداد زيادی از پروژه های عمرانی 
و سرمايه گذاری که با حضور فعالین اقتصادی 
انجام شــده به بهره برداری رسیده است که با 
مجمــوع افتتاح پروژه های باقیمانده که در ۲ 
رويداد ديگر تا پايان دولت به بهره برداری می 
رسند؛ مقدار اين پروژه ها حدود ۲۵۰ پروژه با 
عدد سرمايه گذاری ۴۰ هزار میلیارد تومان در 

مجموع خواهد بود.
مشاور ريیس جمهور و دبیرشورايعالی مناطق 
آزاد و ويژه اقتصادی، حرکت توسعه ای جزيره 
کیش در اين چند ســاله را رو به جلو خواند و 
افزود: ايجاد محیطی قابل اعتماد برای حضور 
ســرمايه گذاران در مناطق آزاد، آينده اقتصاد 
اين منطقه و کشــور را تقويت کرده اســت و 
امیدواريم اين روند در دوره مديرعامل جديد 

هم تدام داشته باشد.

 لزوم توجه به مزایای سامانه پنجره 
واحد خدمات مناطق آزاد در منطقه آزاد 

کیش
سرپرست سازمان منطقه آزاد کیش نیز در 
اين آيین، نظم در ارائه خدمات گردشــگری، 
انظباط اداری، شــفافیت، رونق فعالیت های 
فرهنگی و اجتماعی و تکريم فعالان اقتصادی، 
سرمايه گذاران و ساکنان جزيره کیش، و لزوم 
توجه به مزايای ســامانه پنجره واحد خدمات 
مناطق آزاد را از محور های مهم فعالیت خود 
در منطقه آزاد کیش برشــمرد و تاکید کرد: 
امروزه مناطق آزاد کشور نمونه موفقی از تحقق 
سیاســت های اقتصاد مقاومتی هستند. برای 
ما نیز در راســتای رونق بیشتر اين مناطق به 
ســرانجام رساندن طرح های عمرانی کیش تا 
پايان دولت دوازدهم ماموريتی اســت که به 

جديت برای آن تلاش خواهیم کرد.
جعفر آهنگران افزود: توسعه فرودگاه کیش، 
تکمیل زير ساخت های ضروری در بخش تامین 
آب و برق، امکانات بندری، ترافیک شــهری و 
توجه به ارتقاء ســطح امکانات و تجهیزات در 
مراکز درمانی از جمله طرح هايی است که بايد 
با همراهی همکاران و ساکنان خونگرم کیش 
و تعامل خوب بخش خصوصی در اين جزيره 

زيبا اجرايی شود.
آهنگــران با تاکید بر نقــش مهم بخش 
خصوصی و سرمايه گذاران در رونق اقتصادی و 
توسعه همه جانبه کیش تصريح کرد: همیشه 
پذيرای همــکاران و هموطنان خوب به ويژه 
سرمايه گذاران و فعالان اقتصادی خواهم بود و 

در هیچ شرايطی از ارائه خدمت به سازندگان 
کیش و فعالان عرصه رونق و آبادانی اين جزيره 

کوتاهی نخواهیم کرد.
او با اشــاره به ســوابق بیش از ســه دهه 
فعالیــت خود در حیطه مناطق آزاد کشــور 
گفت: خوشــحالم که با خدمت در دبیرخانه 
 شــورايعالی مناطق آزاد کشور خود را در روند 
توســعه کیش ســهیم می دانم و به اين مهم 

مباهات می کنم.
سرپرست سازمان منطقه آزاد کیش با تجلیل 
از عملکرد برخی مديران مردمی سازمان منطقه 
آزاد کیش در ســال های گذشــته از زحمات 
غلامحسین مظفری برای رونق و توسعه پايدار 

کیش تقدير کرد.

  مظفری؛ خدمات ارائه شده در دوره 
مدیریت خود را تشریح کرد

مديرعامل پیشین ســازمان منطقه آزاد 
کیش نیز در تشريح خدمات ارائه شده در دوره 
مديريت خود با تاکید بر پاکدستی، شفافیت، 
تکريم مردم، تعامل خوب با بخش خصوصی و 
مــردم داری گفت: اين اصول محور کار ما بود 
که تلاش کرديم با تدوين يک برنامه 3 ســاله 

هدفمند محقق شود.
غلامحسین مظفری افزود: بیش از ۷۵ جلسه 
کارشناسی در بدنه سازمان با مطالعه اسناد بالا 
دســتی برگزار و به همت همکاران پرتلاش 
در مــدت 3 ماه برنامه تنظیم شــد تا مطابق 
آن عمل کنیم، برنامه ای که مورد اســتقبال 
دبیرخانه شورايعالی مناطق آزاد بود و سرلوحه 

کار ما قرار گرفت.
مظفری، مسئولیت در نظام اسلامی و فرصت 
خدمت به مردم را موهبتی بزرگ برشمرد که 

بايد به نحو مطلوب از آن استفاده کرد.
او با ابراز خرسندی از تعامل خوب سازمان 
با بخش خصوصی و مردم تصريح کرد: امروز 
سازمان منطقه آزاد کیش که در بدو فعالیت ما 
مشکلات عمده مالی داشت به نقطه ای رسیده 
که با اســتفاده از روش های نوين ايجاد درآمد 
پايدار، تا حداقل ۵ سال آينده در هزينه های 
جاری و تامین مالی طرح ها با مشــکل مواجه 

نخواهد بود.
مديرعامل پیشین سازمان منطقه آزاد کیش، 

از همه همکاران سازمان منطقه آزاد کیش و 
فعالان اقتصادی خواست تا با همدلی و تعامل 
زمینه پذيرايی شايسته از گردشگران نوروزی 

را فراهم کنند.
مظفری، توسعه گردشگری حلال به عنوان 
يکی از محور های اصلی و مد نظر منطقه آزاد 
کیش را نیز از ديگر دستاورد ها در اين دوران 
مديريتی برشمرد و اظهار داشت: در آغاز کار 
خود پايانه فرودگاه جزيره کیش را با ۴۴ درصد 
پیشرفت تحويل گرفتیم و اکنون با بیش از 9۰ 

درصد تکمیل شده است.

  عملکرد موفق سازمان در توسعه و 
رونق اقتصادی کیش

همچنین ريیس دادگستری کیش با اشاره به 
شرايط خاص اقتصادی ناشی از شیوع بیماری 
کرونا در سطح کشور گفت: با هم افزايی فعالان 
اقتصادی و بخش خصوصی و حمايت های بی 
دريغ سازمان منطقه آزاد کیش، اقدامات موثر 
و ارزشمندی برای توسعه و رونق اقتصادی اين 

منطقه انجام شده است.
ياســین مطهری زاده، رونق اقتصادی اين 
منطقــه آزاد را تحت تاثیر توســعه صنعت 
گردشگری دانست و افزود: با مديريت مدبرانه 
سازمان منطقه آزاد کیش در اين منطقه رونق 
اقتصادی و رشــد صنعت گردشگری تحقق 

يافته است.
مطهری زاده با تاکید بر اين که غلامحسین 
مظفری مديرعامل سازمان منطقه آزاد کیش با 
تصمیم گیری های اصولی نقش مهمی در توسعه 
همه جانبه اين منطقه داشت افزود: در دوران 
تحول قضايی جزيره کیش، سازمان منطقه آزاد 
همواره از نظر معنوی و مادی از اين مجموعه 

حمايت کردند.
او با اشــاره به حمايت های سازمان منطقه 
آزاد کیش در جهت تســهیل ارائه خدمات به 
ساکنان کیش با بهره برداری از ساختمان جديد 
مجموعه قضايی اين منطقه، مظفری را مديری 
مردمی و متعهد خواند و اظهار داشت: نقش موثر 
مديرعامل سازمان منطقه آزاد کیش در شورای 
تامین ضمن حمايت از حقوق سرمايه گذاران؛ 
هم افزايی خوبی میان دســتگاه های اجرايی 

مستقر در اين منطقه ايجاد کرد.

  فعال سازی بیش از ۱۵۰ طرح نیمه 
تمام در دو سال گذشته در جزیره کیش

عضو هیات مديره و معاون توسعه مديريت 
ســازمان منطقه آزاد کیش با اشاره به کمبود 
نقدينگی و مشکلات مالی سازمان منطقه آزاد 
کیــش در بدو خدمت دکتر مظفری گفت: با 
تدوين برنامه 3 ساله و اجرای کامل آن سازمان 
منطقــه آزاد کیش توانســت در برنامه های 
راهبردی و هدف گذاری های خود موفق باشد.
ناصر آخوندی، به تعیین تکلیف و يا فعال 
سازی بیش از 1۵۰ طرح نیمه تمام در دو سال 
گذشته در جزيره کیش اشاره کرد و گفت: با 
احیای مجدد اين طرح های رهاشده که برخی 
از آن هــا نیز در ســال 1۴۰۰ به بهره برداری 
می رسد، هزاران میلیارد ريال سرمايه معوق به 

چرخه اقتصادی جزيره کیش بازگشت.
آخونــدی، تامیــن منابع مالــی و تحقق 
درآمد هــای پايدار از طريق تغییر سیاســت 
گذاری ها با هدف اجتناب از خام فروشی زمین 
و مشــارکت در طرح های اقتصادی را يکی از 
اقدامات ارزشمند مظفری عنوان کرد و گفت: 
تا پايان دی امســال ارزش افــزوده حاصل از 
مشارکت سازمان در طرح های سرمايه گذاری 

9 هزار میلیارد تومان بوده است.
او از نقدينگی 1۰۰۰ میلیارد تومانی سازمان 
منطقه آزاد کیش خبر داد و گفت: سود حاصل 
از ســپرده گذاری اين مبلغ هزينه های جاری 
سازمان را تامین می کند و اين حجم از منابع 
مالی حاصل مديريت هوشمندانه دکتر مظفری 

در ايجاد درآمد پايدار برای منطقه است.
معاون توسعه مديريت ســازمان منطقه 
آزاد کیش، با بیان اينکه آزاد ســازی سواحل 
و درآمدزايی از طريق اجاره محل های خدمات 
گردشــگری به بهره بــرداران را يکی ديگر از 
راهکار های مديريتی سازمان منطقه آزاد کیش 
برای ايجاد درآمدپايــدار عنوان کرد و گفت: 
جزيره کیش نخستین منطقه آزاد کشور بود 
که از طريق اتصال به بازار سرمايه، روش های 
نويــن تامین منابع مالی مانند اوراق صکوک، 
اوراق خريد دين، صندوق های زمین و مسکن 
که مجوز های قانونی آن نیز کسب شده است 
توانســت با تامین منابع مالــی خود، و جلب 
اطمینان ســرمايه گذاران آنان را به فعالیت 

گسترده در کیش ترغیب کند.
آخوندی، بازنگری و اصلاح شیوه عقد قرار 
داد ها در جهت حفظ منافع سازمان، ساماندهی 
شــرکت های تابعه سازمان منطقه آزاد کیش 
و شــفاف سازی ســود و درآمد ها با تشکیل 
کمیته های حسابرسی در اين شرکت ها و تعیین 
تکلیف بدهی های معوق مالیاتی و بیمه ای، را 
بخشی از موفقیت های تیم مديريتی سازمان 
منطقه آزاد کیش برشمرد و گفت: به مدد درايت 
غلامحسین مظفری و ايجاد فضای فعالیت دور از 
استرس و پويا برای همکاران و مديران سازمان، 
برخی شرکت های زيان ده به سودآوری رسیدند. 
سود عملکردی شرکت سرمايه گذاری و توسعه 
کیش نیز که از شرکت های تابعه سازمان است 
و در سال 9۷ حدود ۲۲ میلیارد تومان بود در 
11 ماه امسال به 8۰۰ میلیارد تومان افزايش 
يافته است که اين دستاورد بزرگ و قابل تقديری 
اســت.او به تعیین تکلیف بخش عمده ای از 
بدهی های مالیاتی سازمان منطقه آزاد کیش 
اشاره کرد و گفت: بدهی های مالیاتی که از سال 
93 معوق شده بود تا سال 9۷ تسويه شده است. 
همچنین بیش از ۵۰ درصد از مطالبات معوق 

سازمان نیز وصول شده است.
به گفته معاون توســعه مديريت سازمان 
منطقه آزاد کیش، ساماندهی پرونده های حل 
نشده حقوقی سازمان با برخی شرکت ها و افراد 
يکی ديگر از خدمات غلامحسین مظفری است.
آخوندی افزود: به دســتور دکتر مظفری 
شــورای حقوقی تشکیل شــد و با برگزاری 
جلسات هفتگی و اولويت بندی پرونده ها بیش 
از 1۲ تا 13 هزا میلیارد تومان منابع مالی تعیین 

تکلیف شده است.

  محور اصلی فعالیت های منطقه آزاد 
کیش توسعه و رونق صنعت گردشگری 

است
امام جمعه اهل تســنن کیش نیز در اين 
مراسم با بیان اينکه جزيره کیش با دارا بودن 
مواهب طبیعی الهی، امکانات اقامتی و رفاهی 
مناسب، حضور مردمی مومن و آگاه و برگزاری 
شايسته آيین های ملی و مذهبی از جايگاه و 
موقعیت مطلوبی در کشور برخوردار است به 
ورود مستمر گردشگران به اين منطقه آزاد اشاره 
کرد و گفت: محور اصلی فعالیت های منطقه آزاد 
کیش توسعه و رونق صنعت گردشگری است و 
اين جزيره سالانه میزبان صد ها هزار گردشگر 

داخلی و خارجی است.
شیخ يعقوب شمس با بیان اينکه بعد از هر 
دوره مديريتی، نتايج تلاش و عملکرد شايسته 
از مديران به جا خواهد ماند گفت: دکتر مظفری 
مديری لايق، مردمی، مومن و انقلابی است که 
انگیزه بالا، روحیه پیگیرو عشق به خدمت در 

منش و عملکرد او مشهود بود.
او افزود: بومیان و ســاکنان کیش مديون 
خدمات دکتر مظفری هستند و دعای خیرشان 
بدرقه راه او خواهد بود.گفتنی است؛ اين مراسم 
شامگاه دوشنبه 11 اسفندماه با حضور معاونان و 
مديران دبیرخانه شورايعالی و همکاران سازمان 
منطقه آزاد کیش، حجت الاسلام والمسلمین 
حســن زاده امام جمعه کیش، شیخ يعقوب 
شمس امام جمعه اهل تسنن، مسئولان ادارات 
و نهادها، مسئولان نظامی و انتظامی و اصحاب 
رسانه در سالن خلیج فارس مرکز همايش های 

بین المللی کیش برگزار شد.

سرمايه گذاری در صنعت برق نیاز به تامین مالی از منابع متعددی دارد که 
برای تحريک آنها لازم است  محرک سرمايه گذاری کشور فعال شود. استفاده 
از تسهیلات صندوق توسعه ملی  مکانیزمی  است که می تواند بخش های ديگر 

سرمايه گذاری را نیز با خود همراه سازد.
با نگاهی اجمالی به عوامل تولید، شــرايط تقاضا  شــدت مصرف انرژی، 
استراتژی رقابت  عوامل تولید و نیز ساير صنايع پشتیبانی در صنت برق ايران  
می توان گفت که راهبردها و نقشه راه توسعه کسب و کارهای صنعت برق 
ايران به پارامترهای متعددی وابستگی مستقیم دارد که بیان هر يک می تواند 
نمودار فعالیتی اين صنعت حساس را مشخص ساخته و افق زمانی آينده را 
ترسیم کند. برپايه آخرين بررسی های صورت گرفته در مرکز پژوهش های 
اتاق بازرگانی و نیز ســنديکای صنعت برق کشور نشانگر آن است که ايران 
شانزدهمین تولیدکننده و نیز هجدهمین مصرف کننده برق جهان است. اما به 
دلايل مختلف همچنان صنعت برق ايران وضعیت نامساعدی را سپری می کند 
تا جايی که دسترسی به موقع به برق به يکی از چالش های فضای کسب و کار 
تبديل شده است.بر اساس آخرين اطلاعات و آمارهای ارائه شده در پارلمان 
بخش خصوصی نشانگر آن است که اين صنعت در آينده نیز با کسری بودجه 
هزينه ای و سرمايه ای مواجه خواهد شد که احتمالا کار را سخت تر نیز خواهد 
ساخت. البته به خوبی می دانیم که صنعت برق ايران به عنوان يک صنعت 
زيرســاختی با چالش های متعددی روبه رو بوده که برخی از آنها به صورت 
مزمن باقی مانده و اســتمرار آنها موجب شده تا دسترسی به برق به يکی 
از چالش های فضای کسب و کار ايران تبديل شود و جايگاه ايران در رتبه 
بندی محیط کسب و کار را با تغییر مواجه کند. در اين ارتباط و براساس 
سوابق موجود اصلاحات ساختاری مکرر و خصوصی سازی ناکارآمد  اتلاف 
بالا و بهره وری پايین در بخش های تولید  انتقال و توزيع  تداوم کسری بودجه 
و انباشت بدهی وزارت نیرو و رشد چشمگیر مصرف خانگی برق به ويژه در 
روزهای گرم ســال و به طور ويژه و اختصاصی به لحاظ پاندومی  کرونا در 
روزهای پیک زمستان  شماری از مهم ترين مسائل صنعت برق در سالیان 
اخیر بوده که يکی از علل نمود و تداوم آنها  نابسامانی های موجود در اقتصاد 
صنعت برق کشور بوده و تبیین آن نیازمند تجزينه و تحلیل جريان مالی 
اين صنعت با توجه به عملکرد بودجه وزارت نیرو است. از طرفی و براساس 
بررسی های صورت گرفته  با توجه به کسری منابع در حوزه سرمايه گذاری 
نیز بايد گفت که برای افزايش ظرفیت سالانه  تولید برق به میزان حداقل 
۵ تا ۷ هزار مگاوات در هر سال بالغ بر 3 تا ۴ میلیارد دلار سرمايه گذاری 
جديد نیاز است. اين در حالی است که به دلیل کمبود منابع تامین مالی 
پروژه ها توسط دولت  عدم توانايی ورود بخش خصوصی به اين نوع پروژه ها 
به دلیل عدم اعتماد و اطمینان متقابل در تامین نیازهای طرفین و از طرف 
ديگر عدم دسترســی به منابع مالــی و فاينانس خارجی و بین  المللی به 
دلیل شرايط تحريم  سرمايه گذاری در جهت برق متناسب با نیازها نیست، 
علاوه بر اينکه بررسی روند سرمايه گذاری در بخش تولید برق در سال های 
گذشته نشان می دهد اين روند به صورت کاهنده بوده است. بر اساس آخرين 
اطلاعات و آمارهای ارائه شده از سوی سنديکای صنعت برق ايران، جايگاه 
صنعت برق ايران در اقتصاد ملی شامل بیش از ۲ هزار بنگاه های کوچک و 
متوسط و نیز بزرگ بوده که اشتغال مستقیم در مجموع بخش های دولتی 
و خصوصی را به بالاتر از 1۵۰ هزار ) يکصد و پنجاه نفر( در بر گرفته که 
معادل يک درصد تولید ناخالص داخلی کشــور )GDP( و نیز بیش از 13 
هزار میلیارد تومان ارزش افزوده را شامل می شود. در همین ارتباط تعداد 
کل مشترکین در سال 1399 حدود 3۷ میلیون بوده که شامل 33 درصد 
خانگی، 1۴ درصد کشاورزی، 3۵ درصد صنعتی و 18 درصد را ساير شامل 

مصارف عمومی روشنايی معابر و نظاير آن را در بر می گیرد.
اما چالش های اصلی صنعت برق ايران را می توان به چهار بخش اصلی 

تقسیم کرد:
1-چرخه معیوب اقتصاد برق شامل قیمت گذاری برق  کسری بودجه و 

کاهش سرمايه گذاری
۲-مشکلات پايداری شبکه شامل پايش و نگهداری و تعمیرات تاسیسات  

تلفات تولید و شبکه برق و الگوی مصرف برق
3-مشکلات زنجیره تامین و صادرات برق شامل دسترسی به مواد اولیه 
از صنايع بالادســتی  توسعه فناوری و خريد ساخت داخل، کاهش صادرات 

تجهیزات و خدمات فنی و مهندسی
۴-نظام حقوقی و قرارداد يک جانبه و ناکارآمد نیز شــامل عدم تعديل 

قراردادها  توقف قراردادها و انباشت بدهی به بخش خصوصی
بــا رعايت نکات فوق و چرخه معیوب اقتصاد برق بايد گفت که صنعت 
برق ايران دچار يک جريان نامتعارف اقتصادی شده است. اين قیمت گذاری 
نادرست منجر به عدم توازن درآمدها و هزينه شده و اين عدم توازن به کسری 
بودجه دولت و انباشت منجر شده است و در اثر آن روند سرمايه گذاری در اين 
صنعت مهم نیز نزولی شده است.در اين حالت صنعت برق ايران به موضوع حائز 
اهمیت ديگری يعنی پايش  نگهداری و تعمیرات اساسی تاسیسات خود نیاز 
مبرم دارد که در کنار اين مهم تلفات تولید و شبکه برق را با تعبیه يک نظام 
سیستمی نرخ بالای تلفات برق را در بخش تولید بازدهی نیروگاهی با توجه 
به عمر ناوگان که از استانداردهای بین المللی پايین تر بوده و نیازمند اجرای 
طرح های بهینه سازی است. در بخش انتقال و به ويژه بخش توزيع نیز تلفات 
شبکه بالاتر است. علاوه بر دو نکته مهم ياد شده  يکی از چالش های کلیدی 
صنعت برق اتلاف برق به واسطه الگوی ناصحیح توسط مشترگان برق بوده 
است. اين الگوی مصرف منجر به رشد تقاضای برق بیش از مقدار اقتصادی 
موردنیاز است. اين در حالی است که تا تغییر الگوی مصرف و استفاده بهینه 
و اقتصادی از منابع برق  رشد تقاضای برق متناسب با نرخ رشد توسعه زير 

ساخت های برق خواهد شد.
راهبردهای کلید صنعت برق

با توجه به نکات پیش گفته و درک واقعی آنچه که بر صنعت برق می گذرد 
بايد گفت که بر اســاس تجارب به دست آمده و نیز مطالعات انجام شده در 
سنديکای صنعت برق ايران که در کمیسیون انرژی اتاق تهران مورد بحث و 
تبادل نظر قرار گرفت  لازم است راهبردهای اين صنعت در سه بخش اصولی، 
اصلاح اقتصاد برق  اصلاح رژيم حقوقی و قراردادی و نیز توسعه ساخت داخل 

و صادرات مورد بررسی و تجزيه و تحلیل قرار دهیم.
الف- راهبردهای اصلاح اقتصاد برق: در اين باره لازم اســت اصلاح نظام 
قیمت گذاری و نیز تامین مالی ســرمايه گذاری و همچنین تسويه مطالبات 
بخش خصوصی بعنوان موارد اساسی در اين بخش مورد توجه قرار گرفته تا 

مبانی اقتصادی اين صنعت اصلاح و به بازدهی مناسب نزديک شود.
ب - راهبر اصلاح رژيم حقوقی و قراردادی: با توجه به روند رو به رشــد 
نظام های قراردادی و اجرايی در فعالیت های مترتب بر سامانه کلی برق  ضرورت 
دارد اصلاح رژيم حقوقی  اجرای قرارداد تیپ و حل معضل قراردادهای متوقف 
شده مورد توجه جدی مسوولان امر قرار گرفته و در اولويت بالاتری نسبت به 

اصلاح رژيم حقوقی و قراردادی صنعت برق ايران اقدام کند.
ج - راهبرد توسعه ساخت داخل و صادرات: همگان شرايط و محدوديت های 
پاندومی  کرونا و تغییرات پی در پی شرايط حاکم بر روند تولید و توسعه را 
شاهد هستند و پارامترهای اثرگذار بر برنامه های ساخت و توسعه محصولات 
اين صنعت را شناســايی کرده اند. در اين رابطه و بر پايه مطالعات میدانی و 
تحقیقات انجام شــده از سوی ســنديکای صنعت برق ايران لازم است سه 
اقدام مطالعاتی و اجرايی برای ســال پیش رو در نظر گرفته شــده تا از اين 
 طريق بتوان نســبت به عملیاتی شــدن راهبردهای پیش گفته اطمینان

 لازم را بدست آورد.

 تفاهم نامه احداث ۵۰ هزار واحد مسکونی ارزان قیمت برای 
دهک های یک تا ۳ درآمدی به امضا رسید

بورس درگیر دور باطل

تفاهم نامه همکاری وزارت راه و شهرسازی و بانک قرض الحسنه رسالت 
در قالب تولید مسکن ارزان قیمت و طرح اقدام ملی مسکن به امضا رسید.
به گزارش پايگاه اطلاع رسانی وزارت راه و شهرسازی، تفاهم نامه احداث 
۵۰ هزار واحد مسکونی برای دهک های يک تا 3 درآمدی بین وزارت راه و 

شهرسازی و بانک رسالت به امضا رسید.
اين تفاهم نامه در راســتای طرح اقدام ملی مســکن و در قالب توسعه 
مسکن ارزان قیمت به امضای محمود محمودزاده معاون مسکن و ساختمان 
وزارت راه و شهرسازی و حسین زاده مديرعامل بانک رسالت باحضور وزير 
راه و شهرسازی و ساير معاونان وزير راه و شهرسازی در ساختمان دادمان 

در 6 ماده به امضا رسید.بر اساس اين تفاهم نامه مقرر شده است تا به ۵۰ 
هزار نفری که جزو دهک های کم درآمدی جامعه هســتند )دهک های يک 
تا 3( 1۵۰ میلیون تومان وام قرض الحسنه با کارمزد ۴ درصد تعلق بگیرد 
که در اجرای اين طرح، خانوارهای کم درآمد تازه ازدواج کرده و سرپرســت 
خانوارهايی که دارای 3 فرزند و بیشتر هستند در اولويت هستند. بر اساس 
اعلام وزارت راه و شهرســازی، اســامی افرادی که در اولويت دريافت اين 
وام ها و مشارکت در اين طرح هستند از سوی معاونت مسکن و ساختمان 
به بانک اعلام و معرفی خواهند شــد. مدت زمان اجرای اين تفاهم نامه 3 
سال و مدت بازپرداخت تسهیلات قرض الحسنه ۵ سال تعیین شده است.

بورس درگیر دور باطل/تصمیمات جديد چیست؟
دنیای اقتصاد نوشــت: بازار ســهام درگیر دور باطل 
تصمیم های نابجا شده است. در شرايطی که سرمايه مردم 
در فشار فروش ايجاد شده ناشی از محدوديت دامنه نوسان 
هر روز بیشتر از روز قبل با کاهش ارزش مواجه می شود، 
سازمان بورس در تصمیمی جديد در نظر دارد با ممنوع 
کردن کارگزاران از انجام تسويه اعتبارات در روزهای آخر 
سال، خلل وارد شده در جريان طبیعی عرضه و تقاضا را با 
تحمیل هزينه بهره بیشتر به اعتبار گیرندگان تامین کند.

بــا اين حال قضیه به اينجا محدود نشــده و پرداخت 
هزينه گزاف آزمون و خطای مديران بورســی قرار است 
دامن  سرمايه گذاران در صندوق های درآمد ثابت که يکی 
از کم ريسک ترين امکانات بازار سرمايه هستند را نیز بگیرد. 
بر اين اساس کف سرمايه گذاری اين صندوق ها در سهام به 
1۵ درصد و سقف آن به ۲۵ درصد ارتقا يافته که انتظار 
می رود در اين شــرايط صف فروش سهام را در برخی از 
نمادها برای چند روز جمع کند تا به اين ترتیب هزينه های 
ضرر عده ای از مردم از جیب عده ای ديگر پرداخت شود و 
تابلوی سرخ رنگ بازار سهام که بیش از دو هفته است به 
دلیل سوء تدبیر رخ داده در شورای عالی بورس رنگ سبز 
را به خود نديده، چند روزی از اين بابت تغییر رنگ دهد.

به لطف دانشمند جامعه شناس قرن نوزدهمی رابرت 
مورتون عبارتــی وجود دارد تحت عنوان »اثر متی يا اثر 
متیــو« )Matthew effect( که درخصــوص اثر فزاينده 

پديده ها در طبیعت به کار می آيد. اين عبارت در شرايطی 
به کار می رود که اتفاق يا رويدادی از يک جنس شرايطی 
را پديد می آورد که در آن اتفاقات بعدی نیز در همان مسیر 
نخست پیامدهايی هم جنس رويداد اولیه تشديد می شوند. 
می توان معروف ترين عبارت فارسی »پول، پول می آورد« 
که در بین تمامی مردم نیز آشناست را نزديک ترين عبارت 

به توضیح ساده »اثر متیو« دانست.
مســاله اما از جايی شروع می شود که دريابیم اين اثر 
آشنا به جز پول در بسیاری از زمینه های ديگر نیز توسط 
محققان شناسايی شــده و در واقع در بسیاری از زوايای 
زندگی ما از علوم سیاسی تا ساير علوم نظیر زبان شناسی 
جاری و ساری است. يکی از مسائلی که اثر متیو بارها در 
آن ديده شده است افتادن تصمیم گیران در دام اشتباهات 
مکرر است که سرچشمه تمامی آنها به تصمیمی اولیه بر 
می گردد؛ تصمیمی که بازگشتن از آن در بیشتر مواقع يا 
توجیه پذير نیست يا آنقدر ناممکن است که تصمیم گیرنده 
را در مسیر بی بازگشت قرار می دهد.يکی از اين تصمیم های 
اولیه که برای دهه ها بازار سرمايه را دستخوش تغییر کرده 
دوقلوی شــوم حجم مبنا و دامنه نوسان است که از روز 
اول سیاســت گذاران را به مســیر بی بازگشت اشتباهات 
کشانده است. اشتباهاتی که حتی تصمیم های درست را 
تحت تاثیر قرار داده و مانع آن شــده که حداقل در طول 
3۰ سال گذشته بازار سرمايه مسیر رشد و توسعه طبیعی 
خود را طی کند.همانطور که می دانیم بازار سرمايه در يک 

سال گذشته روزهای پرفراز و نشیبی را طی کرده است. 
اين بازار که در ماه های ابتدايی سال تحت تاثیر متغیرهای 
فراوانی نظیر رشد لجام گسیخته پايه پولی، رکود ناشی از 
کرونا و خانه نشین شدن بسیاری از شاغلان کشور با موتور 
محرک کاهش شديد بهره بین بانکی صعودی بی سابقه را 
طی مدت ۵ ماه تجربه کرد، پس از آن چنان وارد مسیر 
نزولی شــد که بیشتر ســرمايه گذاران خرد را از ورود به 
اين بازار پشــیمان کرد. اين پشیمانی اما سودی نداشت. 
ســرمايه گذاران در شرايطی وارد بازار سهام شده بودند و 
پس انداز خود يا به قولی دقیق تر »همه چیز« خود را با اتکا 
به حرف های دولتمردان به بورس »محکم« ســپردند که 
تدابیر متعدد برای حفظ دارايی آنها از گزند فشار فروش 
شکل گرفته در بازار کفايت نمی کرد. مشکل اما دقیقا در 
همین تدابیر بود که با ساز و کار معیوب خود يک مساله 
عادی را در هر کشور ديگری غیر از ايران که ظرف چند 
روز يا نهايت چند هفته حل می شد، به بحرانی در سطح 
ملی تبديل کرد. میلیون ها نفر از مردم که دارايی خود را به 
بازار سرمايه سپردند تحت تاثیر قانون حجم مبنا و محدود 
کردن نوسان قیمت ها وارد دور باطل هیجان فروش شدند و 
با دلگرمی به بازگشت قیمت ها هر روز بیشتر از روز گذشته 

به نظاره آب رفتن ارزش دارايی خود پرداختند.
در اين میان تصمیم گیران هر روز با يک بسته جديد 
در رسانه ها ظاهر شدند و از بازگشت قیمت ها در بورس و 
فرابورس و راهکارهای جديد سخن گفتند. اين در حالی 

اســت که در طول همین مدت بازار راه خود را رفت و در 
پی تمايل طبیعی انسان به حفظ ارزش دارايی خود پول 

حقیقی را از بازار فراری داد.
خروجی اين امر نیز چیزی نبود جز سقوط آزاد شاخص 
کل بــورس از محدوده دو میلیون و 1۰۰ هزار واحدی تا 
کانال يک میلیون و 1۰۰ هزار واحدی که نه با دســتور 
محدود شــد و نه با عتاب و خطاب مديران عالی سازمان 
به حقوقی ها برای نفروختن دارايی های خودشان. شواهد 
مختلف حاکی از آن اســت که تصمیم پر اثر اولیه مبنی 
بر به کارگیری قوانین حجم مبنا در بازار ســهام در طول 
سالیان گذاشته آنچنان بر ساير تصمیم ها اثر گذاشته که 
محدود کردن آزادی های طبیعی کنشگران اقتصادی در 
بازار سرمايه حداقل از دريچه نگاه مديران اين بازار به امری 
متداول تبديل شده است.اما آخرين نمودهای »اثر متیو« 
يــا همان اثر تجمعی پديده ها در بورس و فرابورس قانون 
دامنه نوسان نامتقارن است که روز گذشته به همراه خود 
تصمیم جديد ديگری را نیز به میان آورد. بر اين اساس روز 
دوشنبه مقرر شد تا »هیچ کارگزاری به دلیل پايان سال 
مالی، سهامداران را مجبور به تسويه اعتبار نکند.« اين در 
حالی است که تا پیش از اين بیشتر کارگزاری ها در پايان 
سال مالی اقدام به تسويه اعتبارات اعطا شده می کردند و 
همین امر اگر چه بر دستورهای فروش می افزود اما راه را 
برای روشن شدن وضعیت مالی سرمايه گذاران و کارگزاران 
به عنــوان مهم ترين فعالان بازار ســرمايه فراهم می کرد.  

رونق اقتصادی امروز، نتیجه امنیت سرمایه گذاری است
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1399/12/11

شماره : 1037

بــا حضــور مشــاور ريیس جمهــور و 
دبیرشــورايعالی مناطق آزاد و ويژه اقتصادی، 
آيین توديع و معارفه مديران عامل پیشین و 
سرپرست سازمان منطقه آزاد کیش، برگزار شد.
به گزارش پايگاه خبری فرينا، مرتضی بانک 
در اين مراسم ضمن تقدير از فعالین اقتصادی 
مناطق آزاد و غلامحسین مظفری مديرعامل 
پیشین ســازمان منطقه آزاد کیش گفت: از 
جنــاب آقای دکتر مظفری به خاطر صداقت، 
پاکی و حمايــت همه جانبه از مردم کیش و 
تلاش برای توسعه اقتصادی منطقه تشکر می 
کنم. خوشبختانه حرکت های خوبی در مجموعه 
مناطق آزاد در جهت سیاست های کلان کشور 
بخصوص سیاست های اقتصاد مقاومتی مقام 

معظم رهبری )مدظله( ايجاد شده است.
او به افتتاح پروژه های عمرانی و ســرمايه 
گذاری مناطق آزاد در دولت تدبیر و امید اشاره 
کرد و افزود: تعداد زيادی از پروژه های عمرانی 
و سرمايه گذاری که با حضور فعالین اقتصادی 
انجام شــده به بهره برداری رسیده است که با 
مجمــوع افتتاح پروژه های باقیمانده که در ۲ 
رويداد ديگر تا پايان دولت به بهره برداری می 
رسند؛ مقدار اين پروژه ها حدود ۲۵۰ پروژه با 
عدد سرمايه گذاری ۴۰ هزار میلیارد تومان در 

مجموع خواهد بود.
مشاور ريیس جمهور و دبیرشورايعالی مناطق 
آزاد و ويژه اقتصادی، حرکت توسعه ای جزيره 
کیش در اين چند ســاله را رو به جلو خواند و 
افزود: ايجاد محیطی قابل اعتماد برای حضور 
ســرمايه گذاران در مناطق آزاد، آينده اقتصاد 
اين منطقه و کشــور را تقويت کرده اســت و 
امیدواريم اين روند در دوره مديرعامل جديد 

هم تدام داشته باشد.

 لزوم توجه به مزایای سامانه پنجره 
واحد خدمات مناطق آزاد در منطقه آزاد 

کیش
سرپرست سازمان منطقه آزاد کیش نیز در 
اين آيین، نظم در ارائه خدمات گردشــگری، 
انظباط اداری، شــفافیت، رونق فعالیت های 
فرهنگی و اجتماعی و تکريم فعالان اقتصادی، 
سرمايه گذاران و ساکنان جزيره کیش، و لزوم 
توجه به مزايای ســامانه پنجره واحد خدمات 
مناطق آزاد را از محور های مهم فعالیت خود 
در منطقه آزاد کیش برشــمرد و تاکید کرد: 
امروزه مناطق آزاد کشور نمونه موفقی از تحقق 
سیاســت های اقتصاد مقاومتی هستند. برای 
ما نیز در راســتای رونق بیشتر اين مناطق به 
ســرانجام رساندن طرح های عمرانی کیش تا 
پايان دولت دوازدهم ماموريتی اســت که به 

جديت برای آن تلاش خواهیم کرد.
جعفر آهنگران افزود: توسعه فرودگاه کیش، 
تکمیل زير ساخت های ضروری در بخش تامین 
آب و برق، امکانات بندری، ترافیک شــهری و 
توجه به ارتقاء ســطح امکانات و تجهیزات در 
مراکز درمانی از جمله طرح هايی است که بايد 
با همراهی همکاران و ساکنان خونگرم کیش 
و تعامل خوب بخش خصوصی در اين جزيره 

زيبا اجرايی شود.
آهنگــران با تاکید بر نقــش مهم بخش 
خصوصی و سرمايه گذاران در رونق اقتصادی و 
توسعه همه جانبه کیش تصريح کرد: همیشه 
پذيرای همــکاران و هموطنان خوب به ويژه 
سرمايه گذاران و فعالان اقتصادی خواهم بود و 

در هیچ شرايطی از ارائه خدمت به سازندگان 
کیش و فعالان عرصه رونق و آبادانی اين جزيره 

کوتاهی نخواهیم کرد.
او با اشــاره به ســوابق بیش از ســه دهه 
فعالیــت خود در حیطه مناطق آزاد کشــور 
گفت: خوشــحالم که با خدمت در دبیرخانه 
 شــورايعالی مناطق آزاد کشور خود را در روند 
توســعه کیش ســهیم می دانم و به اين مهم 

مباهات می کنم.
سرپرست سازمان منطقه آزاد کیش با تجلیل 
از عملکرد برخی مديران مردمی سازمان منطقه 
آزاد کیش در ســال های گذشــته از زحمات 
غلامحسین مظفری برای رونق و توسعه پايدار 

کیش تقدير کرد.

  مظفری؛ خدمات ارائه شده در دوره 
مدیریت خود را تشریح کرد

مديرعامل پیشین ســازمان منطقه آزاد 
کیش نیز در تشريح خدمات ارائه شده در دوره 
مديريت خود با تاکید بر پاکدستی، شفافیت، 
تکريم مردم، تعامل خوب با بخش خصوصی و 
مــردم داری گفت: اين اصول محور کار ما بود 
که تلاش کرديم با تدوين يک برنامه 3 ســاله 

هدفمند محقق شود.
غلامحسین مظفری افزود: بیش از ۷۵ جلسه 
کارشناسی در بدنه سازمان با مطالعه اسناد بالا 
دســتی برگزار و به همت همکاران پرتلاش 
در مــدت 3 ماه برنامه تنظیم شــد تا مطابق 
آن عمل کنیم، برنامه ای که مورد اســتقبال 
دبیرخانه شورايعالی مناطق آزاد بود و سرلوحه 

کار ما قرار گرفت.
مظفری، مسئولیت در نظام اسلامی و فرصت 
خدمت به مردم را موهبتی بزرگ برشمرد که 

بايد به نحو مطلوب از آن استفاده کرد.
او با ابراز خرسندی از تعامل خوب سازمان 
با بخش خصوصی و مردم تصريح کرد: امروز 
سازمان منطقه آزاد کیش که در بدو فعالیت ما 
مشکلات عمده مالی داشت به نقطه ای رسیده 
که با اســتفاده از روش های نوين ايجاد درآمد 
پايدار، تا حداقل ۵ سال آينده در هزينه های 
جاری و تامین مالی طرح ها با مشــکل مواجه 

نخواهد بود.
مديرعامل پیشین سازمان منطقه آزاد کیش، 

از همه همکاران سازمان منطقه آزاد کیش و 
فعالان اقتصادی خواست تا با همدلی و تعامل 
زمینه پذيرايی شايسته از گردشگران نوروزی 

را فراهم کنند.
مظفری، توسعه گردشگری حلال به عنوان 
يکی از محور های اصلی و مد نظر منطقه آزاد 
کیش را نیز از ديگر دستاورد ها در اين دوران 
مديريتی برشمرد و اظهار داشت: در آغاز کار 
خود پايانه فرودگاه جزيره کیش را با ۴۴ درصد 
پیشرفت تحويل گرفتیم و اکنون با بیش از 9۰ 

درصد تکمیل شده است.

  عملکرد موفق سازمان در توسعه و 
رونق اقتصادی کیش

همچنین ريیس دادگستری کیش با اشاره به 
شرايط خاص اقتصادی ناشی از شیوع بیماری 
کرونا در سطح کشور گفت: با هم افزايی فعالان 
اقتصادی و بخش خصوصی و حمايت های بی 
دريغ سازمان منطقه آزاد کیش، اقدامات موثر 
و ارزشمندی برای توسعه و رونق اقتصادی اين 

منطقه انجام شده است.
ياســین مطهری زاده، رونق اقتصادی اين 
منطقــه آزاد را تحت تاثیر توســعه صنعت 
گردشگری دانست و افزود: با مديريت مدبرانه 
سازمان منطقه آزاد کیش در اين منطقه رونق 
اقتصادی و رشــد صنعت گردشگری تحقق 

يافته است.
مطهری زاده با تاکید بر اين که غلامحسین 
مظفری مديرعامل سازمان منطقه آزاد کیش با 
تصمیم گیری های اصولی نقش مهمی در توسعه 
همه جانبه اين منطقه داشت افزود: در دوران 
تحول قضايی جزيره کیش، سازمان منطقه آزاد 
همواره از نظر معنوی و مادی از اين مجموعه 

حمايت کردند.
او با اشــاره به حمايت های سازمان منطقه 
آزاد کیش در جهت تســهیل ارائه خدمات به 
ساکنان کیش با بهره برداری از ساختمان جديد 
مجموعه قضايی اين منطقه، مظفری را مديری 
مردمی و متعهد خواند و اظهار داشت: نقش موثر 
مديرعامل سازمان منطقه آزاد کیش در شورای 
تامین ضمن حمايت از حقوق سرمايه گذاران؛ 
هم افزايی خوبی میان دســتگاه های اجرايی 

مستقر در اين منطقه ايجاد کرد.

  فعال سازی بیش از ۱۵۰ طرح نیمه 
تمام در دو سال گذشته در جزیره کیش

عضو هیات مديره و معاون توسعه مديريت 
ســازمان منطقه آزاد کیش با اشاره به کمبود 
نقدينگی و مشکلات مالی سازمان منطقه آزاد 
کیــش در بدو خدمت دکتر مظفری گفت: با 
تدوين برنامه 3 ساله و اجرای کامل آن سازمان 
منطقــه آزاد کیش توانســت در برنامه های 
راهبردی و هدف گذاری های خود موفق باشد.
ناصر آخوندی، به تعیین تکلیف و يا فعال 
سازی بیش از 1۵۰ طرح نیمه تمام در دو سال 
گذشته در جزيره کیش اشاره کرد و گفت: با 
احیای مجدد اين طرح های رهاشده که برخی 
از آن هــا نیز در ســال 1۴۰۰ به بهره برداری 
می رسد، هزاران میلیارد ريال سرمايه معوق به 

چرخه اقتصادی جزيره کیش بازگشت.
آخونــدی، تامیــن منابع مالــی و تحقق 
درآمد هــای پايدار از طريق تغییر سیاســت 
گذاری ها با هدف اجتناب از خام فروشی زمین 
و مشــارکت در طرح های اقتصادی را يکی از 
اقدامات ارزشمند مظفری عنوان کرد و گفت: 
تا پايان دی امســال ارزش افــزوده حاصل از 
مشارکت سازمان در طرح های سرمايه گذاری 

9 هزار میلیارد تومان بوده است.
او از نقدينگی 1۰۰۰ میلیارد تومانی سازمان 
منطقه آزاد کیش خبر داد و گفت: سود حاصل 
از ســپرده گذاری اين مبلغ هزينه های جاری 
سازمان را تامین می کند و اين حجم از منابع 
مالی حاصل مديريت هوشمندانه دکتر مظفری 

در ايجاد درآمد پايدار برای منطقه است.
معاون توسعه مديريت ســازمان منطقه 
آزاد کیش، با بیان اينکه آزاد ســازی سواحل 
و درآمدزايی از طريق اجاره محل های خدمات 
گردشــگری به بهره بــرداران را يکی ديگر از 
راهکار های مديريتی سازمان منطقه آزاد کیش 
برای ايجاد درآمدپايــدار عنوان کرد و گفت: 
جزيره کیش نخستین منطقه آزاد کشور بود 
که از طريق اتصال به بازار سرمايه، روش های 
نويــن تامین منابع مالی مانند اوراق صکوک، 
اوراق خريد دين، صندوق های زمین و مسکن 
که مجوز های قانونی آن نیز کسب شده است 
توانســت با تامین منابع مالــی خود، و جلب 
اطمینان ســرمايه گذاران آنان را به فعالیت 

گسترده در کیش ترغیب کند.
آخوندی، بازنگری و اصلاح شیوه عقد قرار 
داد ها در جهت حفظ منافع سازمان، ساماندهی 
شــرکت های تابعه سازمان منطقه آزاد کیش 
و شــفاف سازی ســود و درآمد ها با تشکیل 
کمیته های حسابرسی در اين شرکت ها و تعیین 
تکلیف بدهی های معوق مالیاتی و بیمه ای، را 
بخشی از موفقیت های تیم مديريتی سازمان 
منطقه آزاد کیش برشمرد و گفت: به مدد درايت 
غلامحسین مظفری و ايجاد فضای فعالیت دور از 
استرس و پويا برای همکاران و مديران سازمان، 
برخی شرکت های زيان ده به سودآوری رسیدند. 
سود عملکردی شرکت سرمايه گذاری و توسعه 
کیش نیز که از شرکت های تابعه سازمان است 
و در سال 9۷ حدود ۲۲ میلیارد تومان بود در 
11 ماه امسال به 8۰۰ میلیارد تومان افزايش 
يافته است که اين دستاورد بزرگ و قابل تقديری 
اســت.او به تعیین تکلیف بخش عمده ای از 
بدهی های مالیاتی سازمان منطقه آزاد کیش 
اشاره کرد و گفت: بدهی های مالیاتی که از سال 
93 معوق شده بود تا سال 9۷ تسويه شده است. 
همچنین بیش از ۵۰ درصد از مطالبات معوق 

سازمان نیز وصول شده است.
به گفته معاون توســعه مديريت سازمان 
منطقه آزاد کیش، ساماندهی پرونده های حل 
نشده حقوقی سازمان با برخی شرکت ها و افراد 
يکی ديگر از خدمات غلامحسین مظفری است.
آخوندی افزود: به دســتور دکتر مظفری 
شــورای حقوقی تشکیل شــد و با برگزاری 
جلسات هفتگی و اولويت بندی پرونده ها بیش 
از 1۲ تا 13 هزا میلیارد تومان منابع مالی تعیین 

تکلیف شده است.

  محور اصلی فعالیت های منطقه آزاد 
کیش توسعه و رونق صنعت گردشگری 

است
امام جمعه اهل تســنن کیش نیز در اين 
مراسم با بیان اينکه جزيره کیش با دارا بودن 
مواهب طبیعی الهی، امکانات اقامتی و رفاهی 
مناسب، حضور مردمی مومن و آگاه و برگزاری 
شايسته آيین های ملی و مذهبی از جايگاه و 
موقعیت مطلوبی در کشور برخوردار است به 
ورود مستمر گردشگران به اين منطقه آزاد اشاره 
کرد و گفت: محور اصلی فعالیت های منطقه آزاد 
کیش توسعه و رونق صنعت گردشگری است و 
اين جزيره سالانه میزبان صد ها هزار گردشگر 

داخلی و خارجی است.
شیخ يعقوب شمس با بیان اينکه بعد از هر 
دوره مديريتی، نتايج تلاش و عملکرد شايسته 
از مديران به جا خواهد ماند گفت: دکتر مظفری 
مديری لايق، مردمی، مومن و انقلابی است که 
انگیزه بالا، روحیه پیگیرو عشق به خدمت در 

منش و عملکرد او مشهود بود.
او افزود: بومیان و ســاکنان کیش مديون 
خدمات دکتر مظفری هستند و دعای خیرشان 
بدرقه راه او خواهد بود.گفتنی است؛ اين مراسم 
شامگاه دوشنبه 11 اسفندماه با حضور معاونان و 
مديران دبیرخانه شورايعالی و همکاران سازمان 
منطقه آزاد کیش، حجت الاسلام والمسلمین 
حســن زاده امام جمعه کیش، شیخ يعقوب 
شمس امام جمعه اهل تسنن، مسئولان ادارات 
و نهادها، مسئولان نظامی و انتظامی و اصحاب 
رسانه در سالن خلیج فارس مرکز همايش های 

بین المللی کیش برگزار شد.

سرمايه گذاری در صنعت برق نیاز به تامین مالی از منابع متعددی دارد که 
برای تحريک آنها لازم است  محرک سرمايه گذاری کشور فعال شود. استفاده 
از تسهیلات صندوق توسعه ملی  مکانیزمی  است که می تواند بخش های ديگر 

سرمايه گذاری را نیز با خود همراه سازد.
با نگاهی اجمالی به عوامل تولید، شــرايط تقاضا  شــدت مصرف انرژی، 
استراتژی رقابت  عوامل تولید و نیز ساير صنايع پشتیبانی در صنت برق ايران  
می توان گفت که راهبردها و نقشه راه توسعه کسب و کارهای صنعت برق 
ايران به پارامترهای متعددی وابستگی مستقیم دارد که بیان هر يک می تواند 
نمودار فعالیتی اين صنعت حساس را مشخص ساخته و افق زمانی آينده را 
ترسیم کند. برپايه آخرين بررسی های صورت گرفته در مرکز پژوهش های 
اتاق بازرگانی و نیز ســنديکای صنعت برق کشور نشانگر آن است که ايران 
شانزدهمین تولیدکننده و نیز هجدهمین مصرف کننده برق جهان است. اما به 
دلايل مختلف همچنان صنعت برق ايران وضعیت نامساعدی را سپری می کند 
تا جايی که دسترسی به موقع به برق به يکی از چالش های فضای کسب و کار 
تبديل شده است.بر اساس آخرين اطلاعات و آمارهای ارائه شده در پارلمان 
بخش خصوصی نشانگر آن است که اين صنعت در آينده نیز با کسری بودجه 
هزينه ای و سرمايه ای مواجه خواهد شد که احتمالا کار را سخت تر نیز خواهد 
ساخت. البته به خوبی می دانیم که صنعت برق ايران به عنوان يک صنعت 
زيرســاختی با چالش های متعددی روبه رو بوده که برخی از آنها به صورت 
مزمن باقی مانده و اســتمرار آنها موجب شده تا دسترسی به برق به يکی 
از چالش های فضای کسب و کار ايران تبديل شود و جايگاه ايران در رتبه 
بندی محیط کسب و کار را با تغییر مواجه کند. در اين ارتباط و براساس 
سوابق موجود اصلاحات ساختاری مکرر و خصوصی سازی ناکارآمد  اتلاف 
بالا و بهره وری پايین در بخش های تولید  انتقال و توزيع  تداوم کسری بودجه 
و انباشت بدهی وزارت نیرو و رشد چشمگیر مصرف خانگی برق به ويژه در 
روزهای گرم ســال و به طور ويژه و اختصاصی به لحاظ پاندومی  کرونا در 
روزهای پیک زمستان  شماری از مهم ترين مسائل صنعت برق در سالیان 
اخیر بوده که يکی از علل نمود و تداوم آنها  نابسامانی های موجود در اقتصاد 
صنعت برق کشور بوده و تبیین آن نیازمند تجزينه و تحلیل جريان مالی 
اين صنعت با توجه به عملکرد بودجه وزارت نیرو است. از طرفی و براساس 
بررسی های صورت گرفته  با توجه به کسری منابع در حوزه سرمايه گذاری 
نیز بايد گفت که برای افزايش ظرفیت سالانه  تولید برق به میزان حداقل 
۵ تا ۷ هزار مگاوات در هر سال بالغ بر 3 تا ۴ میلیارد دلار سرمايه گذاری 
جديد نیاز است. اين در حالی است که به دلیل کمبود منابع تامین مالی 
پروژه ها توسط دولت  عدم توانايی ورود بخش خصوصی به اين نوع پروژه ها 
به دلیل عدم اعتماد و اطمینان متقابل در تامین نیازهای طرفین و از طرف 
ديگر عدم دسترســی به منابع مالــی و فاينانس خارجی و بین  المللی به 
دلیل شرايط تحريم  سرمايه گذاری در جهت برق متناسب با نیازها نیست، 
علاوه بر اينکه بررسی روند سرمايه گذاری در بخش تولید برق در سال های 
گذشته نشان می دهد اين روند به صورت کاهنده بوده است. بر اساس آخرين 
اطلاعات و آمارهای ارائه شده از سوی سنديکای صنعت برق ايران، جايگاه 
صنعت برق ايران در اقتصاد ملی شامل بیش از ۲ هزار بنگاه های کوچک و 
متوسط و نیز بزرگ بوده که اشتغال مستقیم در مجموع بخش های دولتی 
و خصوصی را به بالاتر از 1۵۰ هزار ) يکصد و پنجاه نفر( در بر گرفته که 
معادل يک درصد تولید ناخالص داخلی کشــور )GDP( و نیز بیش از 13 
هزار میلیارد تومان ارزش افزوده را شامل می شود. در همین ارتباط تعداد 
کل مشترکین در سال 1399 حدود 3۷ میلیون بوده که شامل 33 درصد 
خانگی، 1۴ درصد کشاورزی، 3۵ درصد صنعتی و 18 درصد را ساير شامل 

مصارف عمومی روشنايی معابر و نظاير آن را در بر می گیرد.
اما چالش های اصلی صنعت برق ايران را می توان به چهار بخش اصلی 

تقسیم کرد:
1-چرخه معیوب اقتصاد برق شامل قیمت گذاری برق  کسری بودجه و 

کاهش سرمايه گذاری
۲-مشکلات پايداری شبکه شامل پايش و نگهداری و تعمیرات تاسیسات  

تلفات تولید و شبکه برق و الگوی مصرف برق
3-مشکلات زنجیره تامین و صادرات برق شامل دسترسی به مواد اولیه 
از صنايع بالادســتی  توسعه فناوری و خريد ساخت داخل، کاهش صادرات 

تجهیزات و خدمات فنی و مهندسی
۴-نظام حقوقی و قرارداد يک جانبه و ناکارآمد نیز شــامل عدم تعديل 

قراردادها  توقف قراردادها و انباشت بدهی به بخش خصوصی
بــا رعايت نکات فوق و چرخه معیوب اقتصاد برق بايد گفت که صنعت 
برق ايران دچار يک جريان نامتعارف اقتصادی شده است. اين قیمت گذاری 
نادرست منجر به عدم توازن درآمدها و هزينه شده و اين عدم توازن به کسری 
بودجه دولت و انباشت منجر شده است و در اثر آن روند سرمايه گذاری در اين 
صنعت مهم نیز نزولی شده است.در اين حالت صنعت برق ايران به موضوع حائز 
اهمیت ديگری يعنی پايش  نگهداری و تعمیرات اساسی تاسیسات خود نیاز 
مبرم دارد که در کنار اين مهم تلفات تولید و شبکه برق را با تعبیه يک نظام 
سیستمی نرخ بالای تلفات برق را در بخش تولید بازدهی نیروگاهی با توجه 
به عمر ناوگان که از استانداردهای بین المللی پايین تر بوده و نیازمند اجرای 
طرح های بهینه سازی است. در بخش انتقال و به ويژه بخش توزيع نیز تلفات 
شبکه بالاتر است. علاوه بر دو نکته مهم ياد شده  يکی از چالش های کلیدی 
صنعت برق اتلاف برق به واسطه الگوی ناصحیح توسط مشترگان برق بوده 
است. اين الگوی مصرف منجر به رشد تقاضای برق بیش از مقدار اقتصادی 
موردنیاز است. اين در حالی است که تا تغییر الگوی مصرف و استفاده بهینه 
و اقتصادی از منابع برق  رشد تقاضای برق متناسب با نرخ رشد توسعه زير 

ساخت های برق خواهد شد.
راهبردهای کلید صنعت برق

با توجه به نکات پیش گفته و درک واقعی آنچه که بر صنعت برق می گذرد 
بايد گفت که بر اســاس تجارب به دست آمده و نیز مطالعات انجام شده در 
سنديکای صنعت برق ايران که در کمیسیون انرژی اتاق تهران مورد بحث و 
تبادل نظر قرار گرفت  لازم است راهبردهای اين صنعت در سه بخش اصولی، 
اصلاح اقتصاد برق  اصلاح رژيم حقوقی و قراردادی و نیز توسعه ساخت داخل 

و صادرات مورد بررسی و تجزيه و تحلیل قرار دهیم.
الف- راهبردهای اصلاح اقتصاد برق: در اين باره لازم اســت اصلاح نظام 
قیمت گذاری و نیز تامین مالی ســرمايه گذاری و همچنین تسويه مطالبات 
بخش خصوصی بعنوان موارد اساسی در اين بخش مورد توجه قرار گرفته تا 

مبانی اقتصادی اين صنعت اصلاح و به بازدهی مناسب نزديک شود.
ب - راهبر اصلاح رژيم حقوقی و قراردادی: با توجه به روند رو به رشــد 
نظام های قراردادی و اجرايی در فعالیت های مترتب بر سامانه کلی برق  ضرورت 
دارد اصلاح رژيم حقوقی  اجرای قرارداد تیپ و حل معضل قراردادهای متوقف 
شده مورد توجه جدی مسوولان امر قرار گرفته و در اولويت بالاتری نسبت به 

اصلاح رژيم حقوقی و قراردادی صنعت برق ايران اقدام کند.
ج - راهبرد توسعه ساخت داخل و صادرات: همگان شرايط و محدوديت های 
پاندومی  کرونا و تغییرات پی در پی شرايط حاکم بر روند تولید و توسعه را 
شاهد هستند و پارامترهای اثرگذار بر برنامه های ساخت و توسعه محصولات 
اين صنعت را شناســايی کرده اند. در اين رابطه و بر پايه مطالعات میدانی و 
تحقیقات انجام شــده از سوی ســنديکای صنعت برق ايران لازم است سه 
اقدام مطالعاتی و اجرايی برای ســال پیش رو در نظر گرفته شــده تا از اين 
 طريق بتوان نســبت به عملیاتی شــدن راهبردهای پیش گفته اطمینان

 لازم را بدست آورد.

 تفاهم نامه احداث ۵۰ هزار واحد مسکونی ارزان قیمت برای 
دهک های یک تا ۳ درآمدی به امضا رسید

بورس درگیر دور باطل

تفاهم نامه همکاری وزارت راه و شهرسازی و بانک قرض الحسنه رسالت 
در قالب تولید مسکن ارزان قیمت و طرح اقدام ملی مسکن به امضا رسید.
به گزارش پايگاه اطلاع رسانی وزارت راه و شهرسازی، تفاهم نامه احداث 
۵۰ هزار واحد مسکونی برای دهک های يک تا 3 درآمدی بین وزارت راه و 

شهرسازی و بانک رسالت به امضا رسید.
اين تفاهم نامه در راســتای طرح اقدام ملی مســکن و در قالب توسعه 
مسکن ارزان قیمت به امضای محمود محمودزاده معاون مسکن و ساختمان 
وزارت راه و شهرسازی و حسین زاده مديرعامل بانک رسالت باحضور وزير 
راه و شهرسازی و ساير معاونان وزير راه و شهرسازی در ساختمان دادمان 

در 6 ماده به امضا رسید.بر اساس اين تفاهم نامه مقرر شده است تا به ۵۰ 
هزار نفری که جزو دهک های کم درآمدی جامعه هســتند )دهک های يک 
تا 3( 1۵۰ میلیون تومان وام قرض الحسنه با کارمزد ۴ درصد تعلق بگیرد 
که در اجرای اين طرح، خانوارهای کم درآمد تازه ازدواج کرده و سرپرســت 
خانوارهايی که دارای 3 فرزند و بیشتر هستند در اولويت هستند. بر اساس 
اعلام وزارت راه و شهرســازی، اســامی افرادی که در اولويت دريافت اين 
وام ها و مشارکت در اين طرح هستند از سوی معاونت مسکن و ساختمان 
به بانک اعلام و معرفی خواهند شــد. مدت زمان اجرای اين تفاهم نامه 3 
سال و مدت بازپرداخت تسهیلات قرض الحسنه ۵ سال تعیین شده است.

بورس درگیر دور باطل/تصمیمات جديد چیست؟
دنیای اقتصاد نوشــت: بازار ســهام درگیر دور باطل 
تصمیم های نابجا شده است. در شرايطی که سرمايه مردم 
در فشار فروش ايجاد شده ناشی از محدوديت دامنه نوسان 
هر روز بیشتر از روز قبل با کاهش ارزش مواجه می شود، 
سازمان بورس در تصمیمی جديد در نظر دارد با ممنوع 
کردن کارگزاران از انجام تسويه اعتبارات در روزهای آخر 
سال، خلل وارد شده در جريان طبیعی عرضه و تقاضا را با 
تحمیل هزينه بهره بیشتر به اعتبار گیرندگان تامین کند.
بــا اين حال قضیه به اينجا محدود نشــده و پرداخت 
هزينه گزاف آزمون و خطای مديران بورســی قرار است 
دامن  سرمايه گذاران در صندوق های درآمد ثابت که يکی 
از کم ريسک ترين امکانات بازار سرمايه هستند را نیز بگیرد. 
بر اين اساس کف سرمايه گذاری اين صندوق ها در سهام به 
1۵ درصد و سقف آن به ۲۵ درصد ارتقا يافته که انتظار 
می رود در اين شــرايط صف فروش سهام را در برخی از 
نمادها برای چند روز جمع کند تا به اين ترتیب هزينه های 
ضرر عده ای از مردم از جیب عده ای ديگر پرداخت شود و 
تابلوی سرخ رنگ بازار سهام که بیش از دو هفته است به 
دلیل سوء تدبیر رخ داده در شورای عالی بورس رنگ سبز 
را به خود نديده، چند روزی از اين بابت تغییر رنگ دهد.

به لطف دانشمند جامعه شناس قرن نوزدهمی رابرت 
مورتون عبارتــی وجود دارد تحت عنوان »اثر متی يا اثر 
متیــو« )Matthew effect( که درخصــوص اثر فزاينده 

پديده ها در طبیعت به کار می آيد. اين عبارت در شرايطی 
به کار می رود که اتفاق يا رويدادی از يک جنس شرايطی 
را پديد می آورد که در آن اتفاقات بعدی نیز در همان مسیر 
نخست پیامدهايی هم جنس رويداد اولیه تشديد می شوند. 
می توان معروف ترين عبارت فارسی »پول، پول می آورد« 
که در بین تمامی مردم نیز آشناست را نزديک ترين عبارت 

به توضیح ساده »اثر متیو« دانست.
مســاله اما از جايی شروع می شود که دريابیم اين اثر 
آشنا به جز پول در بسیاری از زمینه های ديگر نیز توسط 
محققان شناسايی شــده و در واقع در بسیاری از زوايای 
زندگی ما از علوم سیاسی تا ساير علوم نظیر زبان شناسی 
جاری و ساری است. يکی از مسائلی که اثر متیو بارها در 
آن ديده شده است افتادن تصمیم گیران در دام اشتباهات 
مکرر است که سرچشمه تمامی آنها به تصمیمی اولیه بر 
می گردد؛ تصمیمی که بازگشتن از آن در بیشتر مواقع يا 
توجیه پذير نیست يا آنقدر ناممکن است که تصمیم گیرنده 
را در مسیر بی بازگشت قرار می دهد.يکی از اين تصمیم های 
اولیه که برای دهه ها بازار سرمايه را دستخوش تغییر کرده 
دوقلوی شــوم حجم مبنا و دامنه نوسان است که از روز 
اول سیاســت گذاران را به مســیر بی بازگشت اشتباهات 
کشانده است. اشتباهاتی که حتی تصمیم های درست را 
تحت تاثیر قرار داده و مانع آن شــده که حداقل در طول 
3۰ سال گذشته بازار سرمايه مسیر رشد و توسعه طبیعی 
خود را طی کند.همانطور که می دانیم بازار سرمايه در يک 

سال گذشته روزهای پرفراز و نشیبی را طی کرده است. 
اين بازار که در ماه های ابتدايی سال تحت تاثیر متغیرهای 
فراوانی نظیر رشد لجام گسیخته پايه پولی، رکود ناشی از 
کرونا و خانه نشین شدن بسیاری از شاغلان کشور با موتور 
محرک کاهش شديد بهره بین بانکی صعودی بی سابقه را 
طی مدت ۵ ماه تجربه کرد، پس از آن چنان وارد مسیر 
نزولی شــد که بیشتر ســرمايه گذاران خرد را از ورود به 
اين بازار پشــیمان کرد. اين پشیمانی اما سودی نداشت. 
ســرمايه گذاران در شرايطی وارد بازار سهام شده بودند و 
پس انداز خود يا به قولی دقیق تر »همه چیز« خود را با اتکا 
به حرف های دولتمردان به بورس »محکم« ســپردند که 
تدابیر متعدد برای حفظ دارايی آنها از گزند فشار فروش 
شکل گرفته در بازار کفايت نمی کرد. مشکل اما دقیقا در 
همین تدابیر بود که با ساز و کار معیوب خود يک مساله 
عادی را در هر کشور ديگری غیر از ايران که ظرف چند 
روز يا نهايت چند هفته حل می شد، به بحرانی در سطح 
ملی تبديل کرد. میلیون ها نفر از مردم که دارايی خود را به 
بازار سرمايه سپردند تحت تاثیر قانون حجم مبنا و محدود 
کردن نوسان قیمت ها وارد دور باطل هیجان فروش شدند و 
با دلگرمی به بازگشت قیمت ها هر روز بیشتر از روز گذشته 

به نظاره آب رفتن ارزش دارايی خود پرداختند.
در اين میان تصمیم گیران هر روز با يک بسته جديد 
در رسانه ها ظاهر شدند و از بازگشت قیمت ها در بورس و 
فرابورس و راهکارهای جديد سخن گفتند. اين در حالی 

اســت که در طول همین مدت بازار راه خود را رفت و در 
پی تمايل طبیعی انسان به حفظ ارزش دارايی خود پول 

حقیقی را از بازار فراری داد.
خروجی اين امر نیز چیزی نبود جز سقوط آزاد شاخص 
کل بــورس از محدوده دو میلیون و 1۰۰ هزار واحدی تا 
کانال يک میلیون و 1۰۰ هزار واحدی که نه با دســتور 
محدود شــد و نه با عتاب و خطاب مديران عالی سازمان 
به حقوقی ها برای نفروختن دارايی های خودشان. شواهد 
مختلف حاکی از آن اســت که تصمیم پر اثر اولیه مبنی 
بر به کارگیری قوانین حجم مبنا در بازار ســهام در طول 
سالیان گذاشته آنچنان بر ساير تصمیم ها اثر گذاشته که 
محدود کردن آزادی های طبیعی کنشگران اقتصادی در 
بازار سرمايه حداقل از دريچه نگاه مديران اين بازار به امری 
متداول تبديل شده است.اما آخرين نمودهای »اثر متیو« 
يــا همان اثر تجمعی پديده ها در بورس و فرابورس قانون 
دامنه نوسان نامتقارن است که روز گذشته به همراه خود 
تصمیم جديد ديگری را نیز به میان آورد. بر اين اساس روز 
دوشنبه مقرر شد تا »هیچ کارگزاری به دلیل پايان سال 
مالی، سهامداران را مجبور به تسويه اعتبار نکند.« اين در 
حالی است که تا پیش از اين بیشتر کارگزاری ها در پايان 
سال مالی اقدام به تسويه اعتبارات اعطا شده می کردند و 
همین امر اگر چه بر دستورهای فروش می افزود اما راه را 
برای روشن شدن وضعیت مالی سرمايه گذاران و کارگزاران 
به عنــوان مهم ترين فعالان بازار ســرمايه فراهم می کرد.  

رونق اقتصادی امروز، نتیجه امنیت سرمایه گذاری است
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  خبرخبر
تقویت نگاه تعاملی و تعلق خاطر به این بنگاه اقتصادی نزد مسئولین 

باید افزایش یابد
اصفهان- محسن راعی/اصغر هدایت فرماندار شهرستان مبارکه در جریان 
دیدار هادی نباتی نزاد مدیر روابط عمومی فولاد مبارکه با ایشان ضمن تاکید 
بر اهمیت گســترش تعامل فی مابین صنعت با جامعه تصریح کرد: شــرکت 
فولادمبارکــه از ابتــدا تا کنون فعالیت ها و اقدامهای زیادی در شهرســتان 
مبارکه، استان و حتی در سطح ملی انجام داده است؛ بسیاری از دستاوردها 
و پیشــرفت های شهرســتان در زمینه های عمرانی، ورزشــی و فرهنگی با 
حضور مثبت و ســازنده این شرکت به بار نشسته است، اما باید توجه داشت 
که نگاه تعاملی و تعلق خاطر مســئولان به این بنگاه اقتصادی باید بیش از 

پیش تقویت و واقع بینانه شود.
در ادامــه این دیدار هادی نباتی نژاد مدیر روابط عمومی فولادمبارکه نیز 
گفت: بدون شک رویکرد فولاد مبارکه نیز بر تحکیم تعاملات بین شرکت و 
جامعه اســتوار بوده و هست و در ادامه نیز تلاش خواهیم کرد تا با گسترش 
این ارتباطات و اطلاع رســانی هرچه بهتر و بیشــتر شرکت فولادمبارکه در 
جامعه فضای امیدواری و نشاط بیشتری ایجاد نمائیم.وی از همراهی و همدلی 
هرچه بیشــتر مســئولان با بنگاه های اقتصادی و مولد نظیر فولادمبارکه به 
عنوان یکی از راهکارهای شــکل گیری اتحاد، وفاق ملی و رونق اقتصادی در 

جامعه یاد کرد.

پــل آفتاب کــه با تلاش شــبانه روزی 
کارشناسان و مدیران شهری، طی حدودا ۱۰ 
ماه ساخته شده و در اختیار مردم اصفهان قرار 
گرفته بود، امروز به صورت رسمی با حضور 
محمود واعظی، رئیس دفتر رئیس جمهور 

بهره برداری شد. 
به گزارش خبرنگار ما از اصفهان، با حضور 
رئیس دفتر رئیس جمهور، استاندار اصفهان، 
شــهردار و فرماندار اصفهان، رییس شورای 
اسلامی شهر و مدیران استانی و شهری، پل 
آفتاب که در مجاورت رینگ حفاظتی شهر 
اصفهان و بر روی بزرگراه شهید اردستانی قرار 
دارد، به صورت رسمی در هفتادمین برنامه 
» اصفهان در مسیر امید« بهره برداری شد 
و در اختیار مردم شهر اصفهان قرار گرفت.  
ایــن پل اتصال دهنــده ترافیک خیابان 
هــای آســمان و تابان به حلقــه حفاظتی 
ترافیکی اصفهان و یکــی از نقاط مهم این 
حلقه حفاظتی اســت. هم اکنون عملیات 
احداث محور اتصال دهنده پل آفتاب و پل 
های شهید ســلیمانی در کنار کارخانه قند 
اصفهان به عنوان نقطه صفر حلقه حفاظتی 
شهر اصفهان در حال اقدام است و عملیات 

احداث در حال پیشرفت است.
با احداث این محور، ترافیک خیابان های 
آســمان و تابان به صورت مستقیم به حلقه 
حفاظتی ترافیکی متصل شده و مسیر خود به 
سمت جنوب اصفهان )جاده شیراز( و یا شرق 
اصفهان )جاده نائین و یزد( را ادامه می دهد. 
این حلقه با تســهیل هدایــت ترافیک 
خودروهایــی که قصد ورود بــه اصفهان را 
ندارنــد، کاهش بار ترافیکی شــهر، کاهش 
آلودگی هوا، کاهش مصرف سوخت و افزایش 

ایمنی شهروندان را به همراه دارد. 
همچنین احداث خیابان های آســمان و 
تابان می تواند، افزایش ایمنی شــهروندان 
منطقه با توجه بــه حذف تردد خودروهای 
سنگین در سه راه نقشینه، خیابان بعثت و 
.... را به همراه داشته باشد. کاهش بار ترافیکی 
خیابان های منطقه ۱۴، ۱۰ و هفت، تسهیل 
دسترسی به فرودگاه اصفهان برای ساکنین 

منطقه ۱۴ و همچنین شــهرهای شــمالی 
و شمال شــرقی اصفهان مانند دولت آباد، 
شاهین شهر، خورزوق و غیره و تسهیل تردد 
به سمت فرودگاه از دیگر مزیت های ساخت 
دو خیابان تابان و آسمان است. از سوی دیگر 
بار ترافیکی رینگ سوم ترافیکی شهر اصفهان 
هم با این دو خیابان کمتر خواهد شد چراکه 
پیش از این مسیر عبوری بسیاری از خودروها 
از بزرگراه شــهید آقابابایی بود که با خیابان 
های تابان و آسمان، تردد از رینگ سوم هم 

با کاهش روبرو خواهد شد. 

 آرام سازی ترافیک، صرفه جویی 
در وقت و هزینه مردم

محمود واعظی، رئیس دفتر رئیس جمهور 
در افتتاح پل آفتاب با اشاره به اینکه احداث 
این پل در راستای سلامت و ایمنی شهروندان 
اقدامی ارزنده است، اظهار کرد: باز کردن گره 
های ترافیکی شهر نشان دهنده اهمیت دادن 
مدیریت شهری به مسئله محیط زیست است. 
وی ادامــه داد: باید مدیریت ها به گونه 
ای عمل کنند تا تردد خودروها کاهش پیدا 
کرده و شاهد هوای پاک در راستای سلامت 
مردم باشیم. رئیس دفتر رئیس جمهور بیان 
کرد: در کلانشهرهایی مانند اصفهان، شیراز 
و تبریــز با توجه به جمعیت شــهرها، وقت 

مردم بسیار ارزشمند است به همین سبب 
باید توسعه شهرها در راستای صرفه جویی 
در وقت و هزینه مردم باشد.وی با بیان اینکه 
اقدامات شهرداری اصفهان در جهت کاهش 
اتلاف وقت و هزینه مردم بوده است، گفت: 
شهر اصفهان به دلیل واقع شدن در چهارراه 
ترانزیتی کشــور، نیاز به احداث حلقه های 
حفاظتی و ترافیکی دارد تا خودروهایی که 
ضرورتی برای حضور و عبور در شهر ندارند، 
وارد شهر نشــوند؛ این اقدام ترافیک را آرام 

کرده و سلامت مردم را افزایش می دهد. 

* فضای همدلانه مدیریتی در اصفهان 
واعظی با تحسین همدلی و انسجام بین 
مدیران شهری و استانی در اصفهان، اظهار 
کرد: فضایی در اســتان اصفهان ایجاد شده 
است که همه مسئولان در محیطی همدلانه 
کار می کنند و این موضوع در استان بسیار 
چشــمگیر و قابل توجه اســت.وی تاکید 
کرد: امیدواریم با سیاســت هایی که دکتر 
نوروزی، شــهردار اصفهان برای آینده شهر 
اصفهان ترســیم و تدوین کرده اند، مســیر 
توســعه در این شــهر متوقف نشود چراکه 
 لیاقت مردم این شهر، اجرای طرح هایی در

 سطح ملی و استانی است. رئیس دفتر رئیس 
جمهور افزود: امروز عــلاوه بر چنین طرح 

هایی، اصفهان در حــوزه فرهنگ و اقتصاد 
هم پیشرو است.

 احداث رینگ چهارم شهر اصفهان 
از سخت ترین نقطه آغاز شد 

در ادامــه این افتتاحیه کــه بر روی پل 
آفتاب برگزار شد، قدرت اله نوروزی، شهردار 
اصفهــان با اشــاره به اینکه ایــن نقطه در 
شمال شــرق اصفهان واقع شــده و افتتاح 
چنین پروژه ای مطالبه و آرزوی ٣۰ ســاله 
مردم چند منطقه بوده اســت، اظهار کرد: 
این اقدامات بخشی از حلقه ۸۰ کیلومتری 
 چهارم ترافیکی شــهر اصفهان است که ٥۰ 
کیلومتر آن در حریم و محدوده شهر اصفهان 

واقع شده است.  
وی ادامه داد: این بخش از رینگ چهارم 
در شرق اصفهان، ســانت به سانت از مردم 
خریداری و ساخته شده است و یکی از سخت 
ترین نقاط برای کار اجرایی و آزادسازی است 
که از دو روســتا نیز عبور می کند. شهردار 
اصفهان بیان کرد: از ورودی شهر اصفهان از 
تهران تا میدان فرزانگان شش کیلومتر جاده 
 سازی صورت گرفته است تا از کشته شدن

مســیر  ایــن  در  نفــر  دههــا  ســالانه    
جلوگیری شود.  

 کار شبانه روزی برای بهره برداری 

10 ماهه پل آفتاب
وی افــزود: پل آفتاب قرار بود ظرف ۱۸ 
ماه ســاخته شود اما با کار شبانه روزی این 
طرح را طی حدودا ۱۰ ماه به پایان رساندیم 
و مدیران شهری و کارشناسان ما توانستند 
با دو دســت شمشیر زده و این کار را زودتر 
از موعد به سرانجام برسانند. نوروزی با اشاره 
به اینکه رینگ چهارم تا هفت کیلومتر بعد 
از پل آفتاب و تا محدوده کارخانه قند امتداد 
دارد، اظهار کرد: تاکنون ٥ کیلومتر از این 7 
کیلومتر از سوی شهرداری آزادسازی شده 
است و هم اکنون ٥ پل پروژه شهید سلیمانی 
به همراه پل های قهجاورستان و بهاران در 

حال ساخت است. 

*مجموعه پل های شهید سلیمانی 
کمتر از 21 روز دیگر بهره برداری می 

شود
وی بیان کرد: اعتبار صرف شــده در این 
پــروژه ۲۰۰ میلیارد تومان اســت و انتظار 
داریم تا پایان اسفندماه سال جاری  و کمتر 
از ۲۱ روز دیگر پل ســردار شهید سلیمانی 
نیز بهره برداری شــود.   شهردار اصفهان با 
اشــاره به اینکه شهرداران مناطق ۱۰ و ۱۴ 
در این پروژه پای کار بودند تا پایان ســال 
پروژه شهید سلیمانی به پایان برسد، گفت: 
با ساخت این طرح، دیگر خودروهای سنگین 
از میان روستاها و مناطق شهری عبور نمی 
کننــد و می توانند از طریق مســیر حلقه 
چهارم تا درچه و دولت آباد پیش روند. وی 
با اشاره به اینکه آنچه به مردم اصفهان قول 
داده بودیم، یکی پس از دیگری محقق شد، 
گفت: برای این اقدام، از سخت ترین نقطه 
پروژه را آغاز کردیم و ســخت ترین نقاط را 
ساختیم که در صورت توافق با ارتش برای 
ادامه مسیر رینگ، انقلاب عمرانی در شهر 

شکل می گیرد.   
نوروزی در پایان از افتتاح سالن گلستان 
شــهدای اصفهان و تقدیــم آن به خانواده 
معظم شهدا با فرمان رئیس جمهور در آینده 

نزدیک خبر داد. 

 

افتتاح  پل آفتاب و خیابان های تابان و آسمان به صورت رسمی

وزیر صنعت، معدن و تجارت تسهیل فرآیندها و روان سازی مسیر صادرات 
و واردات را از اولویت های این وزارتخانه دانست.

به گزارش شاتا، علیرضا رزم حسینی در نشست با فعالان اقتصادی و کارگروه 
تسهیل و رفع موانع تولید استان قزوین، با بیان این مطلب، افزود: روان سازی 
صادرات و واردات با تعاملی که با بانک مرکزی داریم در حال انجام اســت، 
استفاده از ارز متقاضی و یا فروش ارز در سامانه نیما برای ایفای تعهدات ارزی 

در همین راستا می باشد.

 تسهیل فرایندهای صادراتی با ابلاغیه های ستاد اقتصادی دولت
وی همچنین تصریح کرد: ابلاغیه  های جدید صادراتی ســتاد اقتصادی 

دولت نیز این روند را تسهیل کرده است.

 به دنبال حذف امضاهای طلایی و رانت خواری هستیم
وزیر صنعت، معدن و تجارت مبارزه با رانت خواری، حذف امضاهای طلایی 
و مجوز فروشی ها را دیگر سیاست این وزارتخانه عنوان کرد و افزود : حرکت 
در این مسیر هزینه هایی را به دنبال دارد اما عزم خود را برای حذف امضاهای 

طلایی و مبارزه با رانت خواری جزم کرده ایم.
احیای مسئولیت های اجتماعی شــرکت های بزرگ و توانمند را دنبال 
می کنیمرزم حســینی همچنین احیای مســئولیت های اجتماعی و ورود 
شرکت های بزرگ و توانمند را به عرصه مسئولیت های اجتماعی را از دیگر 
محورها و اولویت های وزارت صمت دانست و بیان کرد: کشور باید توسط بخش 
خصوصی توانمند توسعه پیدا کند، چالش جدید دهه پنجم چالش اقتصادی 
است و چالش اقتصادی توانمند کردن مردم با تکیه بر بخش خصوصی توانمند 

و شرکت های بزرگ است.

 هیچ وقفی بالاتر از تربیت اقتصادی و ایجاد شغل نیست
وی با اعلام اینکه کشور را باید با شرکت ها و بخش خصوصی اش ساخت، 
اضافه کرد: وقفیات را همین تاجران و بازاریان انجام دادند و هیچ وقفی بالاتر 
از این نیست که تربیت اقتصادی شکل بگیرد و شغل ایجاد شود که شرکت 

ها، کارخانجات و بخش خصوصی باید این کار را انجام دهند.
علما برای ترویج فرهنگ توانمندسازی مردم به صحنه بیایند

وزیر صمت با تاکید بر اینکه مردم باید پیشرفت کنند و توانمند گردند، 
گفت: اسلام نیز به این نکته توجه دارد و این باید فرهنگ عمومی شود که در 

این راستا علما باید به صحنه بیایند.

 کارآفرینان و سرمایه گذاران، مجاهدان اقتصادی هستند
رزم حسینی، کارآفرینان و سرمایه گذاران را مجاهدان اقتصادی خواند و 
بیان کرد: باید این دید در جامعه شکل بگیرد تا سرمایه گذاران به سمت ایجاد 
کسب و کار و توانمندسازی مردم بروند.وی ادامه داد: انقلاب شکوهمند اسلامی 

متولد شد تا ملتی متمدن، متمکن و عزتمند داشته باشیم.

 مجلس انقلابی قوانین را متحول سازد
وزیر صنعت، معدن و تجارت از مجلس انقلابی نیز خواست در این حوزه 
نقش ویژه خود را ایفا کند و اگر جایی لازم بود ساختارها و قوانین را منعطف 

یا متحول نماید.

 خنثی کردن تحریم ها به تقویت اقتصاد خانوار وابسته است
رزم حسینی در ادامه، خنثی کردن تحریم ها را به تقویت اقتصاد خانوار، 

اقتصاد شهری و روستایی دانست و گفت: این تقویت با الگوی اقتصاد مردمی 
و ایجاد نسل نو و توانمند در مناطق مختلف انجام می شود.

 شرکت های بزرگ به عنوان خیرین توسعه وارد صحنه مسئولیت 
های اجتماعی شوند

وی ادامه داد: شــرکت های بزرگ به عنوان خیرین توسعه باید به عرصه 
مسئولیت های اجتماعی ورود کنند تا جوانان مهاجرت نکنند و عشق سرزمینی 
پیدا کنند.حمایت از ساخت داخل را حتی با رفع تحریم ها نیز دنبال خواهیم 
کردوزیر صمت همچنین با اشــاره به دیگر برنامه های وزارتخانه در خصوص 
داخلی سازی و حمایت از ساخت داخل گفت: حتی با رفع تحریم ها نیز این 
سیاست را دنبال خواهیم کرد، حمایت از ساخت داخل و سیاست های تولید 
داخــل در واقع محور برنامه های وزارتخانه خواهد بود، البته این محور نباید 

منجر به ایجاد انحصار شود و باید به خوبی مدیریت گردد.

 جهش تولید در صنعت رخ داده است
رزم حسینی با اشــاره به تحریم های ظالمانه و محدودیت های ناشی از 
ویــروس کرونا، اضافه کــرد: در همین مدت علی رغم همه تحریم ها جهش 
تولید در صنعت رخ داده اســت و اکثر کارخانه ها دو یا ســه شیفت کار می 
کنند.افزایش صدور جوازهای تاسیس صنعتی نشانگر تثبیت اقتصادی است

وزیــر صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: در همین ۱۱ ماهه امســال ٣9 
درصد صدور جواز تاســیس صنعتی و بیش از ۱۰ درصد صدور پروانه های 
بهره برداری صنعتی رشــد داشته است که این نشانگر علاقه مردم به ایجاد 

کار و اشتغال و به نوعی تثبیت اقتصادی است.

 بازگشت 13۶۵ واحد راکد در شهرکها و نواحی صنعتی کشور
رزم حسینی همچنین ادامه داد: احیای واحدهای راکد را در دستور کار 
داریم که تاکنون ۱٣6٥ واحد مســتقر در شهرک های صنعتی با استفاده از 
کلینیک های تخصصی ارزیابی) بیش از ٥۰۰ مشاور عارضه یابی( به چرخه 

تولید بازگشتند.

چشم انداز اقتصاد ایران؛ همچنان نامشخص
در صورت ادامه تحریم های فعلی که به نظر می رســد تا مدتی گریبانگیر 
اقتصاد ایران خواهد بود، درآمد واقعی مردم از رشد چندانی برخوردار نخواهد 
شد. شوک کرونا هم وارد شده و عرضه و تقاضا هر دو کاهش پیدا کرده است. 
واکســینه کردن مردم هم به نظر می رســد خیلی طول بکشد. این است که 

چشم انداز اقتصاد در یک سال آینده اصلا درخشان نیست.
آیا بایدن و ترامپ با هم متفاوتند؟ قطعا نه فقط در رفتار، بلکه در گروه های 
ذی نفع و فلســفه حکمرانی تفاوت هایــی دارند. روی کار آمدن دموکرات ها و 
بایدن را باید برای اقتصاد ایران مثبت تلقی کرد و به بررسی ابعاد مختلف آن 
پرداخت. انتخاب بایدن می تواند زمینه را برای صادرات نفت ایران و گسترش 
صــادرات غیرنفتی فراهم کند، همچنیــن مجراهایی که در حال حاضر برای 
ورود ارز بســته شده، باز و منابع ارزی جدید ایجاد می شود. وجود این منابع 
ارزی برای ایران می تواند در رشد و توسعه برنامه های ارزی موثر باشد. جدای 
از اینکه هر دو کشــور برنامه ای برای مذاکره داشته باشند یا خیر، باید گفت 
به صورت خودکار از میزان فشــار حداکثری دوران ترامپ کاســته می شود و 

اقتصاد ایران فرصت تنفس پیدا می کند.
بازگشت یا عدم بازگشت؟

ابتدا باید به این موضوع پرداخت که بازگشت به برجام کار ساده ای نخواهد 
بود و فعلا نمی توان روی برچیده شدن تحریم ها حساب کرد. علت این امر هم 
چیدمان نیروهای مختلف و ریشه داری است که ادامه تحریم ها را به نفع خود 
می بینند. یک عامل عمده، نقش گروه های فشار طرفدار اسرائیل است که در 
آمریکا خیلی قوی هستند و مصمم اند که شاکله هر گونه توافقی را برهم بزنند. 
اما در مورد دســتاوردهای اقتصادی برجام برای ایران قبل از خروج آمریکا از 
آن توافق، باید توجه کرد که حدود سال ۱٣9٥ که برجام اجرایی شد، تولید 
ناخالــص داخلی بالا رفت و تورم پایین آمد. اگر ترامپ اجازه داده بود برجام 

ادامه پیدا کند، وضع خیلی بهتر می شد.
  نیروهای مخالف ایران در آمریکا نگذاشتند ایران از آن موقعیت بهره برداری 
کامل کند و بخشی از تحریم ها به جا ماند و دست و پای اقتصاد ایران را بست. 
اما باز هم بهتر از این بود که تحریم های سازمان ملل ادامه پیدا می کرد. دلیل 
این موضوع هم این است که وقتی آمریکا از برجام خارج شد، ضربه بزرگی به 
درآمد مردم زد و تورم بی سابقه ای ایجاد کرد. در این میان بازگشت تحریم ها، 
درآمدهای دولت به خصوص درآمد نفت را شــدیدا کاهش داد و مشــکلات 
بزرگــی برای بودجــه دولت، واردات، ســرمایه گذاری و تولید ایجاد کرد ولی 
سیاســت های داخلی هم نقش قابل ملاحظه ای در جهش تورم و افت درآمد 

واقعی مردم ایفا کرده اند.
یک موضوع مهم این است که دولت باید حساب این را می کرد که ممکن 
است برجام درست کار نکند یا به هم بخورد و باید سیاست های اقتصادی خود 
را بر این مبنا طراحی می کرد. حتی بعد از اینکه مشخص شد آمریکا به برخی 
وعده های مهم اش عمل نمی کند، دولت بیش از اندازه به مشــکلی که در راه 
بود بی توجهی کرد یا به آینده برجام خوش بین ماند. یکســری سیاســت های 
اشتباهی را هم که به برجام و تحریم ها ارتباطی نداشت، دنبال کرد، مثل دلار 
۴۲۰۰ تومانی و تعلل در اصلاح نظام بانکی. در ادامه  این نوشتار به دو حالت 

برگشت یا عدم برگشت به تعهدات برجامی می پردازم.
قاعدتا بازگشت بایدن به برجام زمینه را برای اقتصاد ایران فراهم می کند تا 
شاخص های کلان اقتصادی تا حدودی در اثر شوک مثبت هم که شده اصلاح 
شود و به دنبال آن فضای کسب وکار بهبود نسبی پیدا کند. باید این موضوع را 
در نظر داشت که با بازگشت آمریکا به برجام، زمینه برای جذب سرمایه گذاری 
خارجی، ایجاد کانال های مالی نقل  و انتقال سرمایه در بازارهای مالی بین المللی 
که در چند سال گذشته با چالش های جدی مواجه شده بودند، فراهم شود که 
این موضوع برای اقتصاد ایران بسیار حیاتی است. در این شرایط امکان انتقال 
تکنولوژی و فناوری نیز وجود دارد که یک عامل مهم برای سرمایه گذاری در 

اقتصاد ایران به شمار می رود. 
 از دیــدگاه من، بازگشــت به برجام روی همه  بخش ها اثرگذار اســت اما 
بیشــترین منفعت در بخش صنعت رخ می دهد. این بخش نیاز به منابع ارزی 
دارد و ســرریز های تکنولوژیک و ســرمایه گذاری به صنعت کارخانه ای کمک 

می کند تا ظرفیت های تولیدی افزایش یابد.
همچنین می توان گفت در بخش خدمات، حوزه های مالی و بیمه ای تحت 
تاثیر قرار می گیرد. حتی ایران می تواند در بعد خدمات فنی مهندسی که دارای 
مزیت است، بازارهای هدف خودش را پیدا کند تا خدمات و کالاهای غیرنفتی 
را صادر کند. وقتی ســهم این اثرات مثبت افزایش پیدا کند بخش کشاورزی 
نیز مستقیم و غیرمستقیم منتفع می شود و فرصت های شغلی جدید به وجود 
می آیــد و به طور کلی ظرفیت تولیدی تا حدودی بالاتر می رود. اما در صورت 

عدم بازگشت به برجام چه اتفاقاتی خواهد افتاد؟
 برخی معتقدند فارغ از اینکه چه گروه و جریانی در انتخابات ســال آینده 
ایران، ســکان هدایت قوه مجریه را به دســت گیرد، ایران راه مذاکره و حل 
مشــکلات بین ایران و آمریکا را در دســتور کار خود قرار خواهد داد، چرا که 
اقتصــاد ایران تحمل ادامه وضعیت فعلی را ندارد. اما اگر این اتفاق رخ ندهد 
چشم انداز اقتصاد ایران با ادامه تحریم های فعلی چگونه خواهد بود و آیا اقتصاد 
ایران، ظرفیت تاب آوری در برابر مشکلات ناشی از تحریم های آمریکا را دارد؟

در صورت ادامه تحریم های فعلی که به نظر می رســد تا مدتی گریبانگیر 
اقتصاد ایران خواهد بود، درآمد واقعی مردم از رشد چندانی برخوردار نخواهد 
شــد. شــوک کرونا هم وارد شــده و عرضه و تقاضا هر دو کاهش پیدا کرده 
اســت. واکسینه کردن مردم هم به نظر می رسد خیلی طول بکشد. این است 
که چشــم انداز اقتصاد در یک سال آینده اصلا درخشان نیست. بعد از آن اگر 
تحریم ها ادامه پیدا کند، ممکن است رشد مثبت داشته باشیم، هرچند نه خیلی 
چشمگیر. به گمان من اقتصاد ایران ظرفیت تاب آوری در برابر مشکلات ناشی 
از تحریم های آمریکا را دارد و خیلی بعید می دانم که افت درآمدی بزرگی در 

راه باشد، مگر اینکه سیاست گذاری خیلی بدی داشته باشیم.

ساخت ٦٠ شناور داخلی تا پايان سال در دستور کار
فعالیت هــای اقتصادی بندر ســیریک در ســه فاز پنج ســاله با تصویب 
طــرح جامــع مدیرعامل ســازمان بنــادر و دریانوردی با اشــاره بــه برنامه 
 هــای توســعه ای این ســازمان در راســتای افزایش میزان تجــارت دریایی 
و سرمایه گذاری بنادر شرق استان هرمزگان، گفت: با توجه به نیاز حوزه دریایی 
کشور، هم اکنون ۲6 فروند شناور درحال ساخت داریم که تا پایان سال؛ تعداد 

آن ها به 6۰ و تا سال آینده؛ به ۸٣ فروند می رسد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل بنادر و دریانوردی هرمزگان، محمد راستاد 
در بازدید از بنادر شرق هرمزگان اعم از تیاب، کلاهی، کرگان و سیریک که با 
حضور رییسی؛ نماینده مردم شرق استان هرمزگان در مجلس شورای اسلامی 
انجام شــد، اظهار کرد: برنامه های توسعه ای مناسب و مختلفی در بنادر شرق 
استان هرمزگان از سوی سازمان بنادر و دریانوردی مدنظر قرار گرفته است تا 

تجارت دریایی و سرمایه گذاری بیشتری در بنادر این بخش صورت گیرد. وی 
ادامه داد: با برنامه ریزی صورت گرفته، بندر تجاری ســیریک از نظر ظرفیت، 
زیرساخت و روبناها؛ شرایط مناسبی خواهد داشت و در عین حال برنامه ریزی 
مدونی در راستای صادرات غیرنفتی و تجارت خارجی از این بندر مدنظر قرار 
گرفته است. مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوری با اشاره به اینکه پروژه احداث 
اسکله بندر سیریک؛ ۸۰ درصد پیشرفت فیزیکی داشته و بر اساس برنامه ریزی 
صورت گرفته تا پایان بهار سال آینده به بهره برداری می رسد، عنوان کرد: سامانه 
اطفا حریق بندر ســیریک نیز پیشرفت مناسبی دارد.راستاد افزود: طرح جامع 
بندر سیریک در یک افق ۱٥ ساله و در سه فاز پنج ساله مصوب شده است و 
در قالب طرح جامع این بندر، پروژه ها مشخص است تا با تکمیل روبناها؛ شاهد 

رونق فعالیت های اقتصادی و تجاری در بندر سیریک باشیم.

مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان گفت: به منظور آماده به کاری ناوگان 
خدماتی و پشــتیبانی  از ابتدای سال جاری تا پایان دیماه  ۲7فروند شناور با 
کاربری مختلف در اداره تعمیر و نگهداری تجهیزات دریایی بندر شهیدرجایی  
و کشــتی سازی های اســتان تعمیر و به چرخه خدمات حمل و نقل دریایی 

بازگشته اند.
بــه گزارش روابط عمومی اداره کل بنادر و دریانوردی هرمزگان، » علیرضا 
محمدی کرجی ران«  با بیان اینکه نگهداری مطلوب و آماده به کاری شناورهابه 
منظور ارائه خدمات بهتر دریایی در همه حوزه ها همواره ارجح امور استاظهار 
داشت: طی ۱۰ ماه سال جاری برروی ۲7  فروند شناور با کاربری های مختلف  
تعمیرات  صورت گرفته  که عمدتا  در اداره تعمیر و نگهداری تجهیزاتدریایی 
بندر شهید رجایی و شناورهای بزرگتر که نیازمند عملیات داکینگ بوده اند در 
کشتی سازی استان به انجام رسیده است.وی عمده اقدامات صورت گرفته برروی 
این شناورها را در زمینه های تعمیرات زیرآبي، تعمیرات موتوري، تعمیرات رانش، 

رفع نقص گیربکس، داک اضطراري جهت رفع نقص شافت پروانه و همچنین 
رفع نقص دسته مانورها و جک هاي بالابر؛ به دست متخصصین بومی عنوان 

کرد .مدیر کل بنادر و دریانوردی هرمزگان با تاکید براین موضوع که تعمیرات 
شناورها در داخل بندر و کشتی سازیهای استان  علاوه بر جلوگیری از خروج 
ارز ؛ گامی مهم در جهت ارتقاء توان فنی نیروهای متخصص بومی است خاطر 
نشانکرد: آنچه مسلم است تعمیرات شناورها در داخل کشور  مزایای دیگری 
همچونایجاد اشتغال تخصصی  پایدار و کاهش هزینه های تمام شده تعمیرات  

را نیزبه دنبال خواهد داشت .
محمدی کرجی ران با بیان اینکه  طی این مدت درکنار شــناورهایی که 
در گســترهدریایی اســتان هرمزگان فعالیت می کنند اقدام به تعمیر و راه 
اندازیشناورهای خدماتی سایر استانهای  جنوبی نیز نموده ایم اظهار امیدواری 
کرد:تمام سعی و تلاش خود را در جهت بهبود روش ها و رعایت استانداردها 
درفرآینــد تعمیر معطوف نموده تا در کمترین زمان ممکن نســبت به رفع 
عیب و اخذمجوز از موسسات رده بندی  اقدام و شناورها به چرخه فعالیت و 

دریارویبازگردانیم .

تعمیرات  27 فروند  انواع شناور با تکیه بر توان داخلی

علما برای ترويج فرهنگ توانمندسازی مردم به صحنه بیايند
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گردشگری منابع آب تاپايان سال در ۳٠ سد اجرايی می شود
 معــاون آب و آبفای وزیــر نیرو گفت: 
رونق گردشگری در منابع آبی تاپایان سال 
با امضای قرارداد سرمایه گذاری در ٣۰ سد 

کشور عملیاتی می شود.
 » قاسم تقی زاده خامسی در مراسم بهره 
برداری از ٣٥ پروژه ساز و کاری صنعت آب و 
برق در محل وزارت نیرو افزود:  سال گذشته 
و پــس از اعلام رییــس جمهوری مبنی بر 
توسعه گردشگری در سدهای کشور اینکار 
به سرعت در دستورکار وزارت نیرو قرارگرفت.

وی، پیرامون شــکل گیری کمیته های 
استانی در این ارتباط تصریح کرد: مقاومت 
در درون و بیرون وزارت نیرو برای توســعه 

گردشگری در سدها  وجود دارد.
معاون وزیر نیرو افزود: سال هاتاسیسات 
آبی در اختیار شرکت های زیر مجموعه بود 
و توسعه گردشــگری در آنها مورد پدیرش 
نبــود، اما بــا امضای تفاهمنامــه با وزارت 

میراث فرهنگی،

 گردشگری و صنایع دستی این امر 
اجرایی شد

تقی زاده خامسی گفت: ۱۱۰ سدبرای این 
موضوع انتخاب شدکه تا کنون فراخوان جذب 

سرمایه گذار برای ٥7 سد داده شده است.

معــاون آب و آبفــای وزیر نیــرو گفت: 
امسال قرار داد ٣۰ سد برای جذب سرمایه 
گذار نهایی خواهد شــد و تاپایان دولت این 
تعداد ســد آماده پذیرایی از  گردشــگران  

خواهند شد.
تقی زاده خامسی افزود: پیش بینی شده 

یک هزار و ٣۰۰ میلیارد تومان در این زمینه 
سرمایه گذاری شود که برای حدود سه هزار 

نفر اشتغالزایی به همراه خواهد داشت.
وی با اشاره به بهره برداری از سامانه سامیر 
برای اســتعلام از حریم،  بستر و مکان یابی 
رودخانه ها گفت: اکنون این سامانه به شکل 

صد درصد در اســتان ها فعال بوده و مردم 
می توانند اســتعلام های خود را بوسیله این 

سامانه انجام دهند.
معاون آب و آبفای وزیر نیرو از تجهیز پنج 
سالن در شرکت مدیریت منابع آب ایران و 
در هر استان یک سالن با پهنای باند بیشتر 

برای ارتباط اینترنتی برای تماس آنلاین با 
مدیران با توجه به شرایط کرونایی خبر داد 
و گفت: ۲۴ عنوان وظیفه از ستاد به شرکت 
مدیریــت منابع آب و از این شــرکت ها به 

استان ها تفویض شده است.
تقی زاده خامسی تشکیل کارگروه ملی 
ســازگاری با کم آبی و تصویــب برنامه های 
اســتان ها در ایــن زمینه را یادآور شــد و 
خاطرنشان ساخت: اکنون در کمیته تخصصی 
یک استان و در کمیته ملی هفت استان باقی 

مانده که تا هفته آینده تکمیل خواهد شد.
وی دربــاره مدیریــت حوضــه آبریز و 
مشــارکت ذی نفعان در مقولــه آب گفت: 
فراخــوان تعیین 9 رییــس حوضه اعلام و 
مصاحبــه ها انجام و تا پایان ســال مدیران 
حوضه مســتقر خواهند شــد.معاون وزیر 
نیرو در ادامه از تصویب اساس نامه تاسیس 
مرکز مطالعات رودخانه های مرزی و منابع 
آبی کشــور و تایید آن توســط ســازمان 
امور اســتخدامی خبر داد.تقی زاده خامسی 
همچنین با اشاره به قانون آب به عنوان یکی 
از ساز و کارهای حوزه آب افزود: تاکنون دو 
هزار و ٥۰۰ ساعت کار کارشناسی و مدیریتی 
انجام و ٣۰ جلسه مهم و بزرگ انجام شده و 

این قانون در حال تدوین است.

 برگزاری نخستین دوره آموزش و آزمون فراگیر سراسری مقاوم سازی
 شبکه  توزيع برق در هرمزگان

نخســتین دوره آموزش و آزمون فراگیر مقاوم سازی 
شبکه ی توزیع برق کشور به میزبانی شرکت توزیع نیروی 
برق استان هرمزگان از ۲٥ الی ۲9 بهمن ماه ۱٣99 بصورت 

مجازی برگزار شد.
معاون مهندسی شرکت توزیع نیروی برق هرمزگان 
در مراســم اختتامیه ضمن تشــکر از حضور مدعوین و 
نیز قدردانی از تلاش مدیران شرکت توانیر گفت:»برابر 
فرمایشات مقام معظم رهبری مبنی بر حفاظت و حراست 
از ســرمایه های ملی و وجود بیش از ۸۰۰ هزار کیلومتر 
شــبکه های توزیع برق در سطح کشور که طی سالیان 
متمادی شکل گرفته و در اختیار ما قرار گرفته هم اکنون 
وظیفه ماست که از این سرمایه نگهداری و آن را در اختیار 

آیندگان قرار دهیم.«
نیما امیرشکاری ضمن اشاره به برگزاری موفق دوره 
آموزش ناظران پایه سازی در مرداد و شهریور امسال به 
میزبانی شرکت توزیع هرمزگان، آن دوره را دستاوردی 

مناسب برشمرد که تجارب بدست آمده از برگزاری آن 
سبب گردید شرکت توانیر مسئولیت برگزاری دوره کنونی 

را نیز به هرمزگان واگذار نماید.
وی در این مراسم گفت: »شرایط محیطی خورنده و 
بسیار شدید در هرمزگان و نیز وجود مخاطرات فصلی از 
قبیل سیلاب و توفان در این استان چالش های ویژه ای 
برای ما بوجود آورده که با تلاش همکاران موفق بودیم تا 

حد مطلوبی آن را تحت کنترل در آوریم.«
امیرشکاری افزود: »شرکت توزیع هرمزگان آمادگی 
دارد با در اختیار گذاشــتن تجارب خود که طی سالیان 
گذشته بدست آمده، از طریق مختلف از جمله برگزاری 
دوره های آموزشی با سایر شرکت های توزیع سطح کشور 

همکاری و تبادل تجربه داشته باشد.«
ناظر پایه سازی استان و سرگروه بخش بتن پیش تنیده 
که مســئولیت برگزاری این دوره را بر عهده داشت  در 
این دوره گفت:»در دوره آموزش مقاوم سازی که با هدف 

تشریح دستورالعمل های مقاوم سازی شبکه و نیز آموزش 
هماهنگ کلیه همکاران، تولیدکنندگان، مشــاورین و 
پیمانکاران صنعت برق برگزار شد، همکاران و شاغلان این 
حوزه در ســطح کشور طی ٥ روز در کلاس های مرتبط 

با حوزه ی شغلی خود بصورت مجازی شرکت نمودند.«
ابراهیم پارســایی، ادامه داد: »در این دوره که هدف 
آن آموزش ۲۰ رده شغلی در سطح توزیع برق از جمله 
معاونین مهندســی، معاونین بهره برداری، مدیران امور، 
مسئولین مقاوم سازی، مسئولان ایمنی، کارشناسان گروه 
ساختمان، کارشناسان پایه سازی، ناظران مهندسی، ناظران 
بهره برداری، مسئولین کمیته فنی و بازرگانی، مسئولین 
واحدهای طراحی، مدیران امور تدارکات و پشــتیبانی، 
مسئولین واحدهای اتفاق و تعمیرات، مسئولین خودروهای 
عملیاتی، مسئولین انبارهای مرکزی، پیمانکاران اجرای 
شبکه، پیمانکاران اجرای پست های زمینی، پیمانکاران 
اجرای مقاوم ســازی، نمایندگان مشاورین مقاوم سازی، 

نمایندگان مشاورین برق و سازه، مسئولین فنی کارگاه های 
پایه ســازی بود، در مجموع ۴۴٥۲ نفر از سراسر کشور 
در این دوره شرکت نمودند که با توجه به این اطلاعات 
میتوان از آن بعنوان بزرگترین دوره آموزشی و سمینار 

ملی در سطح شرکت های توزیع کشور یاد کرد.«
برابر برنامه ریزی انجام شده در روزهای اول و دوم مقاوم 
سازی در مرحله تولید پایه های بتنی گرد و چهارگوش با 
تدریس مهندس پارسایی  از هرمزگان و مهندس حاتمی 
ازهمدان ، روز ســوم ضوابط حمل، انبارش، جابجایی و 
نصب پایه ها با تدریس مهندس خودســیانی از شرکت 

توانیر انجام شد.
روز چهارم تشریح دستورالعمل رویه های اجرای مقاوم 
سازی و دستورالعمل مقاوم سازی پست های زمینی با 
تدریس مشترک مهندس خودسیانی و مهندس حاتمی 
انجام شد و در روز پایانی نیز مهندس پارسایی دستورالعمل 
مقاوم سازی پایه ها و پست های هوایی را تدریس نمود.

پیگیری ها نشان می دهد برخی عوامل در دولت، مانع 
تصویب تنفس خوراک در هیئت امنای صندوق توسعه 
ملی شده اند. صنعت نفت در دنیا به سمتی پیش می رود 
که بازیگران قدیمی بازار آسیا با نظر به بازار رو به رشد 
فراورده های نفتی پتروشــیمیایی در سال های آینده، به 
سمت تولید مستقیم مواد بالادست پتروشیمی از نفت از 
طریق احداث پتروپالایشگاه حرکت کرده اند. این وضعیت 
با افزایش قیمت نفت و درنتیجه آن افزایش حاشیه سود 
پالایشگاه ها و پتروپالایشگاه ها در حال همراه شدن است.

به ایــن ترتیــب پروژه های پالایشــی متعددی در 
کشــورهای منطقه غرب آســیا همچون ترکیه، کویت، 
عربســتان، امارات، عمان تا دیگر مناطق آسیا از جمله 
هند و چین تعریف شده است. این روند در کنار افزایش 
تقاضای کشورهای در حال توسعه برای فراورده های نفتی 
همچون سوخت و از جمله مواد پتروشیمیایی با توجه به 

تغییر سبک زندگی آن ها پیش می رود.

 قانــون مجلــس؛ هموارکننــده احداث 
پتروپالایشگاه ها

طی ســال های گذشته تأمین مالی مهم ترین گلوگاه 
توسعه پالایشــگاه و پتروپالایشگاه در ایران بوده است. 
قانون »حمایت از صنایع پایین دســتی نفت و میعانات 
گازی با سرمایه های مردمی« که سال گذشته در مجلس 
شــورای اسلامی تصویب شد، هدفش بالابردن جذابیت 
سرمایه گذاری در طرح های پتروپالایشی بود. از این رو 
مفاد مهمی در این قانون دیده شــده است که به رقابت 
پذیری و سودآوری طرح های پتروپالایشی کمک می کند. 
از جمله ایــن مفاد، اعطای مشــوق تنفس خوراک به 
پتروپالایشگاه هایی است که طبق قانون یادشده به بهره 

برداری می رسند. تنفس خوراک )پرداخت نکردن هزینه 
خوراک به دولت( به اندازه کل هزینه ســرمایه پروژه در 
سال اول بهره برداری، موجب بازگشت سرمایه طرح در 
همان سال اول می شود که به گفته کارشناسان اقتصادی 
فرایند تأمین مالی پروژه در دوره ساخت از سرمایه های 

خصوصی و مردمی را تسهیل می کند.

 آخریــن وضعیت اجــرای بزرگترین طرح 
پتروپالایشی کشور

تاکنــون وزارت نفت در چارچوب مصوبه مجلس که 
تبدیل به قانون شده است، به ۸ طرح حائز شرایط فنی 
و اقتصادی به مجموع ظرفیت یک میلیون و ۴6۰ هزار 
بشکه مجوز خوراک و احداث پتروپالایشگاه داده است.

بنابر گزارش ها این طرح ها مشغول پیشبرد عملیات 
طراحی مهندسی، مطالعات فرایندی برای تولید مواد با 
ارزش افزوده بیشتر و نیز »مطالعات بازار« بین المللی و 
داخلی برای انتخاب یک الگوی بهینه مبتنی بر نیاز بازار 
هستند. با این حال عملیات اجرایی، سفارش محصول و 
تأمین مالی انها همچنان معطل است زیرا منتظر تصویب 
هیأت امنای صندوق توسعه ملی برای تعیین سقف تنفس 

خوراک قابل پذیرش برای صندوق هستند.
این ۸ طرح که همگی طبق مفاد قانون در ســواحل 
جنوب کشــور از جمله بندر جاسک در سواحل مکران 
تعریف شــده اند ظرفیــت خوبی برای دسترســی به 
بازارهای مصرف، قرارگیری در مســیر خط لوله انتقال 
 نفت گوره به جاســک و نیز امکانات لجستیکی دیگری 

همچون بندر، آب و غیره دارند.

 ســنگ اندازی بر ســر راه اجرای قانون 
پتروپالایشگاه ها

پیگیری ها از نهادهای مربوطه نشــان می دهد برخی 
مســئولان رده بالای دولت از جملــه معاون اقتصادی 
ســازمان برنامه تا امروز مانع تصویب تنفس خوراک در 

هیئت امنای صندوق توسعه ملی بوده اند.
ایــن در حالی اســت که اعطای تنفــس خوراک به 
پتروپالایشگاه نه تنها بار مالی برای دولت ندارد بلکه به 
طور کامل از سهم صندوق توسعه ملی است و در مورد 
صنــدوق نیز به دلیل فــروش پایدار نفتِ  تحریمیِ  بلا 
اســتفاده در میادین نفتی موجب افزایش منابع ورودی 

صندوق و همچنین آسیب ندیدن میادین می شود.
 تعلل هیأت امنای صندوق توســعه ملی در تصویب 
تنفس خوراک در حالی است که طبق این قانون اجازه 
اعطای تنفس خوراک به واحدهای مذکور جزو اختیارات 
مقام معظم رهبری بوده و ایشــان اذن آن را داده است 
و صندوق توســعه ملی باید صرفاً اولویت زمانی اعطای 

تنفس خوراک به طرح ها را تعیین کند.
به نظر می رســد لازم است کمیسیون انرژی مجلس 
شورای اسلامی طبق وظیفه نظارتی خود به تعلل هیأت 
امنای صندوق توسعه ملی ورود کند و در صورت وجود 
مانع جدی، به حل و فصل مساله کمک کند. بویژه آنکه 
احداث و بهره برداری از پتروپالایشگاهها تأثیر به سزایی 
در جلوگیری از خام فروشــی نفت و ایجاد ارزش افزوده 
برای کشور که طی سالهای اخیراً به دفعات مورد تاکید 
مقــام معظم رهبری بوده، دارد و می تواند گامی مهم در 

بی اثر کردن تحریم های نفتی باشد.

دست انداز صندوق توسعه برای اجرای ۸ طرح بزرگ پتروپالايشی

شرکت پخش، شیر گازوئیل »طرح رزاق«را بست
طرح رزاق که مصوبه ستاد مبارزه با قاچاق کالا است وتوسط رئیس جمهور 
برای اجرا ابلاغ شده، علیرغم گذشت دو ماه از اجرای آزمایشی، با کم توجهی 

زیرمجموعه های وزارت نفت در تحویل سوخت زمینگیر شده است.
 پایین بودن نرخ سوخت در کشور همواره مورد انتقاد کارشناسان بوده است 
چرا که ضمن غیر هدفمند بودن یارانه توزیعی در این بخش، قاچاق سوخت 
به کشورهای همسایه را به تجارتی جذاب تبدیل کرده است. این موضوع اما 
در برخی از اســتان های مرز نشین شرقی مانند سیستان و بلوچستان شکل 

خاصی به خود گرفته است.
اهالی این اســتان که درصد قابل توجهی از آنها از اقشار محروم و آسیب 
پذیر کشور هستند به جهت کم کاری دولت ها در توسعه شرق کشور )از جمله 
سواحل مکران، راه آهن چابهار - سرخس و ...( دچار مشکل اشتغال هستند 
و تمسک جستن به قاچاق مرزی، راهی برای امرار معاش روزانه آنهاست. اما 
در کنار مردم عادی که معیشت شأن از این کار تأمین می شود، عده ای نیز به 
صورت سازمان یافته اقدام به قاچاق سوخت و هدر دادن سرمایه های کشور 

می کنند این گروه برای رسیدن به مقاصد خود هیچ مانعی را برنمی تابند.
حمل و نقل سوخت جدای از اینکه قانونی یا غیر قانونی باشد و توسط مردم 
عادی یا توســط قاچاقچیان صورت گیرد، خطرات جانی را برای سرنشینان 
جاده هــا به همراه دارد به نحوی کــه در صورت تصادف فرد حامل محموله 
قاچاق سوخت، انفجار رخ می دهد و ممکن است در عرض سه دقیقه اثری از 

بدن جانباختگان نیز باقی نماند.
در دو ماه اخیر، ســتاد مبارزه با قاچاق »طرح رزاق« را که مصوبه تیرماه 

امسال اعضای ستاد بوده و جهت اجرا توسط رئیس جمهور ابلاغ شده است، 
با همکاری استانداری، سپاه و وزارت نفت در منطقه سیستان، شهر سراوان 
در اســتان سیستان و بلوچستان کلید زد؛ در اجرای این طرح آزمایشی، به 
هر خانوار مرزنشین در هفته ۲۰۰ لیتر گازوئیل با نرخ مناسب )بالاتر از نرخ 
ســهمیه معمول- پایین تر از نرخ در بازار مقصد( اختصاص می یابد و خانوار 
می تواند سهمیه خود را در جایگاه های تعبیه شده که ٥ کیلومتر با مرز فاصله 
دارد توسط خودرویی ایمن )که پلاک آن نیز در طرح ثبت شده است( تحویل 
گرفته و از طریق معابری که تعیین شده، به پاکستان منتقل و در آنجا بفروش 
برساند. با این کار ضمن حمایت از معیشت خانوارهای مرزنشین، آسیب های 
ناشی از انتقال غیرقانونی سوخت به خارج از کشور نیز از بین می رود و قاچاق 

سازمان یافته نیز کنترل می شود.
طی مدت کوتاهی که از اجرای این طرح در شــهر سراوان گذشته است، 
مقامات پاکستان نیز از این اقدام ایران استقبال و حمایت کرده و آنها نیز تمام 
مرزهای سوخت بری را به جز مرزی که برای طرح رزاق در نظر گفته شده، 
مسدود کرده اند.اجرای این طرح همانطور که پیش بینی می شد با شیطنت 
باندهای قاچاق سازمان یافته سوخت همراه شد و از آنجا که شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی چند روز اقدام به توزیع سوخت در جایگاه های طرح رزاق 
نکرد، همین بهانه ای شد تا درگیرهایی در خاک پاکستان و خاک ایران ایجاد 

شود که کشته و زخمی هم بر جای گذاشت.
یک مقام مسئول در ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز در گفتگو با خبرنگار 
مهر، پیرامون اهمیت ارائه ســهمیه گازوئیل بیشــتر به مرزنشینان، گفت: 

قاچاق ســوخت علاوه بر آسیب های اقتصادی و معیشتی، آسیب های جانی 
و تصادف های جاده ای را نیز به همراه دارد روزانه صدها ماشین سوخت بر با 
منابع گازوئیل در جاده های سراوان و زاهدان حرکت می کنند و هر هفته شاهد 
تصادف ها و انفجارهای وحشتناکی که ناشی از برخورد خودروهای سوخت بر 

با مردم عادی یا خودروهای دیگر است، هستیم.
وی ادامه داد: با جلسات کارشناسی که با دستگاه های مرتبط برگزار شد، 
طرح های متفاوتی پیشنهاد شد که در نهایت با همکاری ستاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز، وزارت نفت، وزارت کشــور )استانداری ها( و سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی تاییدیه اول طرح »رزاق« در اول مرداد 9۸ به صورت آزمایشی کلید 
خورد و تصمیم گرفته شــد که تأمین ســوخت و احداث جایگاه سوخت در 
منطقه توسط وزارت نفت انجام شود تا مردم مرز نشین بتوانند بصورت قانونی 
اقدام به نقل و انتقال ســوخت کنند.این مقام مسئول اظهار داشت: با توجه 
به مصوبه تیرماه امسال ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز مبنی بر کلید خورد 
طرح رزاق )که این مصوبه از سوی رئیس جمهور جهت اجرا به دستگاه های 
ذیربط ابلاغ شــد(، طرح رزاق از حدود دو ماه قبل کلید خورد و وزارت نفت 
مکلف شــده بود روزانه ٥ میلیون لیتر گازوئیل از طریق شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی د ر جایگاه های سوخت طرح رزاق تأمین و توزیع کند. که 
به هر دلیلی متأسفانه تأمین نمی شود بدیهی است اگر نیاز کشور پاکستان که 
همین ٥ میلیون لیتر است تأمین نشود از راه های غیرقانونی و قاچاق تأمین 
 خواهد شد. بنابراین باید میزان عرضه گازوئیل توسط ما با تقاضای پاکستان 

همخوانی داشته باشد.

 اجرای مانور نوسازی شبکه توزیع برق در هرمزگان
چهارمین مانور فراگیر شرکت توزیع نیروی برق هرمزگان با رویکرد اصلاح شبکه 
برق رسانی در سراسر استان برگزار شد. معاون بهره برداری شرکت توزیع نیروی 
برق هرمزگان با اعلام این خبر گفت: این مانور با حضور ۱۴۲ نیروی عملیاتی در 

قالب ۴٣ اکیپ اجرایی و 6۲ خودروی عملیاتی سبک و سنگین اجرا شد. 
حمید ساعدپناه افزود: جمع آوری 7٣ پایه فشارمتوسط و 9۸ پایه فشار ضعیف 
اضافی و جایگزینی ۱٥ پایه فشــار متوســط و ۱7 پایه فشار ضعیف با پایه های 
فرسوده از اقدامات انجام شده دراین مانور بوده است. در این مانور نیز  ۴۰۰ مقره 
تعویض و ۲7 ســاعت نجومی جدید نصب شد. ساعدپناه اضافه کرد: ۱٥ دستگاه 
پســت زمینی نیز بصورت خط گرم سرویس شد. ضمن اینکه ۸۲۰ چراغ با توان 

۱9۰ کیلووات تعدیل شد.

 مانور اصلاح شبکه فرسوده در بندرلنگه
مانور اصلاح شبکه های فرسوده فشارضعیف در بندرلنگه برگزار شد.

مدیر برق شهرســتان بندرلنگه گفت: ایــن مانور باحضور تیمهای عملیاتی از 
مدیریتهای برق بندرلنگه،بندرخمیر،امور تعمیرات بندرعباس و شرکتهای پیمانکار 
به وســیله سه دستگاه چرثقیل،دو دستگاه خودروی بالابر، یک دستگاه تریلی و 
6 خودروی سبک عملیاتی اجرا شد. علی صفری زاده افزود: ۱۸ پایه فشارضعیف 
فرســوده در این مانور تعویض شــد. قرار است در فاز نخست این مانور ۲٥7 پایه 
جدید به ارزش 9 میلیارد ریال جایگزین پایه های قدیمی شود. صفری زاده مجموع 

اعتبار مانور اصلاح شبکه این شهرستان را ۴٥ میلیارد ریال اعلام کرد.
 

 رئیس جدید اداره برق جناح معرفی شد
رئیس جدید اداره برق جناح از توابع شهرســتان بستک در مراسمی باحضور 
معاون منابع انسانی، معاون بهره برداری و معاون مهندسی و مدیر حراست شرکت 
توزیع نیروی برق معرفی شــد. در این مراســم با معرفی منصور چروند به عنوان 
رئیس اداره برق جناح از خدمات محمد داغ بلندان رئیس ســابق قدردانی شــد. 
چروند پیش از این رئیس اداره مهندسی مدیریت برق بستک بود. داغ بلندان نیز 
در سمت جدید به عنوان رئیس اداره مهندسی مدیریت برق بستک منصوب شد.

 افتتاح 7 طرح برق رسانی در سیریک
7 طرح برق رسانی در شهرستان سیریک باحضور دکتر رئوفی معاون سیاسی 
و امنیتی اســتانداری هرمزگان به بهره برداری رسید. معاون برنامه ریزی شرکت 
توزیع نیروی برق هرمزگان در آیین افتتاح این طرحها گفت: در دهه فجر امسال 
6 کیلومتر شبکه فشار ضعیف،۱٥ کیلومتر شبکه فشار متوسط، ۸ دستگاه پست 
هوایی، ٥ دستگاه پست زمینی و ٣۸۰ چراغ روشنایی معابر به بهره برداری می رسد.

 مهندس مصطفی طبیبی افزود: اعتبار هزینه شــده برای بهره برداری از این 
پروژه ها 66 میلیارد ریال است.

طبیبی در ادامه گفت: از ابتدای امسال تاکنون ۱۰9 کیلومتر شبکه فشار ضعیف 
و ۱97 کیلومتر شبکه فشار متوسط به طول شبکه توزیع برق استان افزوده شده 
اســت. در این مدت نیز ۴٥٥ دستگاه ترانسفورماتور به ظرفیت 67 مگاولت آمپر 
نصب شده است. وی اضافه کرد: در ۱۰ ماهه امسال ۴ هزارو ۴۴۲ چراغ روشنایی 

معابر به تاسیسات این شرکت اضافه شد.
 

 هرمزگان در حوزه آبرسانی شاخص است
وزیر نیرو از هرمزگان به عنوان استان شاخص در حوزه آبرسانی یاد کرد.

به گزارش روابط عمومی و آموزش همگانی شــرکت آب و فاضلاب هرمزگان، 
»رضا اردکانیان« در مراســم بهره برداری از آبرسانی به ٥7 روستای هرمزگان با 
اشاره به وضعیت آبرسانی در کشور افزود: استان هرمزگان در این زمینه به عنوان 
یک استان شاخص مطرح است و با اقدامات انجام شده توانسته ایم ظرفیت بالایی 
برای آبرســانی ایجاد کنیم. وی ادامه داد، امروز شاهد بهره برداری از آبرسانی به 
۲٥6 روستای کشور در 9 استان بودیم که اعتباری بالغ بر ۲٣9.۸ میلیارد تومان 
برای اجرای این پروژه ها هزینه شــده اســت.گفتنی است، در هفته چهل و دوم 
پویش #هر هفته الف- ب- ایران، هرمزگان بیشترین پروژه ها را در حوزه آبرسانی 

داشت که ٥7 روستا از نعمت آب شرب پایدار بهره مند شدند .

 تبعات افزایش قیمت حامل های انرژی بر زندگی مردم
عضو سابق کمیسیون انرژی مجلس گفت: اکنون فشار مضاعفی بر دوش جامعه 
اســت، طبقه متوسط در شرایط سختی بسر می برند، حقوق بگیران و کسانی که 
درآمد فصلی دارند نیز قطعا در وضعیتی نیستند که بتوانند افزایش قیمت بنزین 
را تاب بیاورند. جلال میرزایی درباره اینکه آیا شــرایط برای افزایش قیمت بنزین 
مهیا اســت، اظهار داشت: اوضاع اقتصاد و قدرت خرید مردم و همچنین مسائل 
اجتماعی به گونه ای نیســت که افزایشی در قیمت حامل های انرژی اعمال شود، 
حتی این موضوع جای بحث ندارد چه برسد به اینکه در مورد آن تصمیم گیری شود. 
 وی با بیان اینکه قدرت خرید مردم کاهش یافته و افزایش نرخ تورم را شاهدیم، 
افزود: اکنون فشار مضاعفی بر دوش جامعه است، طبقه متوسط در شرایط سختی 
بسر می برند، حقوق بگیران و کسانی که درآمد فصلی دارند نیز قطعا در وضعیتی 
نیستند که بتوانند افزایش قیمت بنزین را تاب بیاورند.  این عضو سابق کمیسیون 
انرژی مجلس با تاکید بر اینکه زمینه برای هیچگونه افزایش قیمتی فراهم نیست، 
گفت: دولت یازدهم توانسته بود قدرت خرید مردم را حفظ کند، تورم تک رقمی 
شده بود،  در آن زمان برنامه ششم توسعه در مجلس تصویب شده و این اجازه داده 
شده بود که قیمت بنزین افزایش داده شود اما اکنون زمینه اجتماعی، اقتصادی 

و بین المللی مساعد نیست.

 نخبه هرمزگانی به عنوان مهندس برجسته کشور در حوزه شیلات 
تقدیر شد

یک نخبه هرمزگانی به عنوان مهندس برجسته حوزه کشاورزی و منابع طبیعی 
مورد تقدیر قرار گرفت.بر اساس این گزارش، دکتر محمد گرگیج جاسکی، رئیس 
هیئت مدیره شرکت تعاونی تکثیر لارو میگوی سنتدرف به عنوان مهندس برجسته 
حوزه کشــاورزی و منابع طبیعی مورد تقدیر قرار گرفت.این نخبه هرمزگانی که 
اصالــت جاســکی دارد، با مدرک دکتری آبزی پروری - تغذیــه آبزیان به عنوان 
یکی از مهندســان برجسته در حوزه شیلات کشور موفق به کسب موفقیت های 

متعددی شده است.
گرگیج اولین تکثیرکننده میگوی وانامی در کشــور است که به عنوان مشاور 
شیلاتی ســازمان نظام مهندسی منابع طبیعی و کشــاورزی کشور نیز مشغول 
خدمت بوده و علاوه بر آن، مشــاور چندین ســایت پرورش میگو در هرمزگان و 

سایر استان ها فعالیت دارد.
وی برگزارکننده دوره های متعدد تخصصی در حوزه شــیلات از جمله تکثیر 
ماهیان دریایی، تکثیر خیار دریایی، کرم خونی، طرح تولید اســپیرولینا و غیره 
بوده اســت.این نخبه حوزه شیلات کشور پس از کسب موفقیت های پیاپی مانند 
تکثیرکننده برتر میگوی کشور، تولیدکننده انبوه میگوی وانامی برای اولین بار در 
شمال کشور، پژوهشگر نمونه و غیره، جوایز و تقدیرهای متعددی از مقامات عالی 

کشور و استانداری ها و ادارات کل مرتبط با این حوزه شده است.
ایــن دانش آموخته مقطع دکتری آبزی پروی فعالیت های متعدد علمی را نیز، 
دنبال کرده که منجر به چاپ مقالات متعدد و همچنین کتاب پلانگتون های دریایی 
شــده است.اختراعاتی مانند دستگاه تمام اتوماتیک برداشت ریز جلبک، دستگاه 
استخراج فیکوسیانین از جلبک اسپیرولینا، دستگاه اعلام قطع هوا در مزارع تکثیر 
ماهی و میگو، دستگاه شمارش و آنالیز پست لارو میگو و غیره، جزو دیگر ثمرات 

حاصل از تلاش های بی وقفه این نخبه هرمزگانی است.



7

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1399/12/11

شماره : 1037

با نگاهی نو قدم برخواهیم داشت
رئیــس جدید فدراســیون فوتبال ایران 
مــی گوید امــروز این نهاد »شــاهد تبلور 

دموکراسی« بود.
 شــهاب الدیــن عزیزی خــادم پس از 
انتخابش به عنوان رئیس جدید فدراسیون 
فوتبال ایران اظهار کرد: از همه عزیزان که 
در این انتخابات شــرکت کردند تشکر می 
کنم و با افتخار می گویم که با تعامل با همه 
ارکان نظام در جهت پیشبرد اهدافمان قدم 
برداریــم. ما تلاش خواهیم کرد با نگاهی نو 
و فعال در این راه قدم برداریم از همه شــما 
عزیزان که تصمیم سازن فوتبال هستیم هم 
تشــکر می کنم ان شاءالله با یک نگاه حرفه 
ای برنامــه هایی که ارائه کردیم را اجرا می 
کنیم من به توسعه فوتبال در استان ها توجه 
ویژه ای خواهم داشت و با مشورت و تعامل 

حرکت خواهیم کرد.
وی ادامــه داد: باشــگاه ها و همه ارکان 
فوتبــال در این راه بایــد به یکدیگر کمک 
خواهیم کرد. با یک نگاه جدید پیش خواهیم 
رفت در یک ســال گذشته زحمات زیادی 
کشیده شد که امروز با یک اساسنامه جدید 
انتخاباتی برگزار شــود و من از همه عزیزان 

که این کار را انجام دادند تشکر می کنم.
رییس جدید فدراسیون فوتبال افزود: ما 
با کمک باشگاه ها نگاهی نو و جدید خواهیم 
داشت تا در راه توسعه فوتبال قدم برداریم. 
خودم را موظف و مکلف به مشورت و تعامل 
ســازنده می دانم. خدا را شــاکرم که امروز 
اینجا هســتم چه رای می آوردم و چه رای 

نمی آوردم خدا را شاکر بودم.

وی تاکیــد کرد: ان شــاءالله در کنار هم 
بــا افتخــار و اقتدار و افتخــار را به فوتبال 
برگردانیم. امروز شــاهد تبلور دموکراسی و 
نگاه های جدید در فوتبال بودیم ان شــاءالله 
بتوانیــم خالصانه در کنار هــم برنامه های 

موجود را اجرا کنیم.
او در ادامــه گفت: از تمام اعضای مجمع 
فدراســیون فوتبال کــه در عملی منصفانه 
و دموکراتیک انتخابات برگزار شــد، تشکر 
کنم. امیدوارم بتوانم جواب اعتماد به من و 
همکارم را با پاسخی مناسب بدهم و همگرایی 
هم راســتا با مجمع داشــته باشم. امیدوارم 

اعضایی که وارد هیات رییســه می شــوند، 
بتوانند کمک کنند. اساسنامه جدید باعث 
شــده هیات رییسه ۱۱ عضو داشته باشد و 
امیدوارم اعضای جدید همگرایانه به فوتبال 
کمک کنند. عزیزی خادم ادامه داد: اعتقاد 
دارم فدراسیونی که مجمع به لطف الهی آن را 
انتخاب کرد، بتواند با نگاهی تعاملی و پرهیز 
از التهاب و بحران و با نگاهی توســعه گرا در 
استانداردسازی، تیم های پایه و بانوان بتوانیم 
این نگاه ها را تسری دهیم. فدراسیون بنده 
قطعا غیر سیاسی و عدالت محور خواهد بود. 
همانطور که فساد را برنمی تابیم، نگاه ما به 

بانوان، نگاهی توسعه یافته است. امیدوارم با 
برنامه ریزی انجام شده بتوانیم در کنار مجمع 
فدراسیون فوتبال این رشته را توسعه دهیم. 
خود را موظف می دانیم که از نیروهای خبره، 
کارآمد و متخصص استفاده کنیم. چه دولت 
فعلی و چه در دولــت آتی، نگاه ما حفظ و 
صیانت از فوتبال مبتنی بر نگاه ملی اســت. 
نگاه های خطــی و خطوطی و تنگ نظرانه 

آسیب را برای مردم در پی دارد.
او افزود: نگاه ما برنامه محور است. یکی از 
آفت های بزرگ فوتبال در چند دهه گذشته 
بی برنامگی اســت. امیدوارم با برنامه ای که 

ارائــه دادیم، قدم به قدم برای توســعه در 
فوتبال گام برداریم و تمام ذی نفعان فوتبال 
مثل باشگاه، هیات های استانی و بانوان نفع 
خــود را در این قضیــه ببرند. به لطف حق 
امیدوارم بتوانیم نگاهــی جدیدتر و فصلی 
نوتر بر ای فوتبال رقــم بزنیم که به دور از 
تنگ نظــری و حذفی باشــد. عزیزی خادم 
در خصوص انتخابات اعضای هیات رییســه 
و انتظــار او از آن ها و اعضای مجمع گفت: 
من ۴ ســال تجربه حضور در هیات رییسه 
را دارم. بــه اعتقاد من به هر مقدار اعضایی 
که در هیات رییسه رای می آورند، به همان 
مقدار در اجرا، در توصیه و در نقد منصفانه 
به خروجی فدراسیون فوتبال کمک می کنند. 
کسانی که ثبت نام کردند، وجاهت کامل را 
دارند و امیدوارم افراد انتخاب شــده بازوان 

قوی برای فدراسیون فوتبال باشند.
او گفت: گاهی می بینید تصمیمی از سوی 
هیات رییسه می تواند فدراسیون را از بحران 
نجات دهد. من ۴ ســال تجربه این موضوع 
را داشتم و سعی می کردم از ظرفیت موجود 
استفاده کنم. سعی کردم از منفعت و نتیجه 
آن استفاده کنم و جامعه فوتبال و مردم هم 
آن را لمس کردند. رییس جدید فدراسیون 
فوتبال در خصوص برنامه های آتی تیم ملی 
هــم گفت: اکننون صحبت در این خصوص 
زود اســت و بایــد بگذاریم هیات رییســه 
انتخاب شود اما نگاه ما حمایتی و اولویت ما 
 صعود به جام جهانی است. ما در این راستا 
برنامه ریزی خواهیم کــرد و این اولویت ما 

خواهد بود.

 سرمايه گذاری فولادمبارکه در رفع مشکل۳۵ ساله ساخت
 و تکمیل ورزشگاه نقش جهان

يک طلا و  نقره و 2 برنز کشتی ايران در اوکراين

اصفهان- سجاد فهیمی نسب - مدیرعامل باشگاه فولاد مبارکۀ سپاهان در 
دیدار با مدیر روابط عمومی شرکت فولادمبارکه ضمن قدردانی از کمکهای 
صورت گرفته فولادمبارکه در زمینه ســاخت و تجهیز ورزشگاه نقش جهان 
گفت: این شــرکت با ســرمایه گذاری قابل توجه مشکل ٣٥ساله ساخت و 
تکمیل ورزشــگاه نقش جهان را برطرف کرد.محمدرضا ساکت افزود: انتظار 
مردم برای ورزشگاه نقش جهان، انتظاری چند دهه ای بود که با نگاه ارزشمند 
مدیریت این شــرکت به مســئولیت های اجتماعی و پیگیری مدیریت این 
شــرکت معظم، امروز بزرگترین ورزشگاه مسقف پس از انقلاب ساخته و به 
 بهره برداری رسیده است که این حرکت در راستای مسئولیت های اجتماعی

 فولاد مبارکه است. 
وی با اشاره با تاکید بر نقش آفرینی فولادمبارکه در حوزه تولید فولاد کشور 
گفت: علاوه بر این امروز تبلور عظمت و بزرگی گروه فولادمبارکه را در تعهد 
این شرکت به مسئولیت های اجتماعی اعم از حوزه های فرهنگی، بهداشتی 
و ارج نهادن به ارزش های دفاع مقدس و به ویژه در عرصه ورزش می بینیم. 

 مدیرعامل باشگاه سپاهان مسیر حرکت باشگاه فولادمبارکه سپاهان را نیز 
همسو و هماهنگ با راهبردهای مدیریت عالی و روابط عمومی این شرکت 
دانست و خاطر نشان کرد : ورزش فرصتی است برای پیشبرد ارزشها چه از 
این رو باشگاه فولادمبارکه سپاهان نیز در تولید محتوا و تبلیغات در راستای 

سیاست های ارزشی فولادمبارکه گام برخواهد داشت. 

 باشگاه فرهنگی ورزشی فولاد مبارکه سپاهان نقش بسزایی در 
ارتقای ورزش و سلامت جسمی و روحی جوانان استان داشته است 
هادی نباتی نژاد مدیر روابط عمومی شرکت فولادمبارکه نیز در این دیدار 
ضمن اشاره به پیشتاز بودن فولادمبارکه در عمل به مسئولیت های اجتماعی 
از فعالیت های باشــگاه فولادمبارکه سپاهان به عنوان یک مسیر درست در 
تشویق و هدایت جوانان در امر سلامتی و به عنوان یکی از نمونه های موفق 
مشارکت فولادمبارکه در حوزه مسئولیت های اجتماعی نام برد و خاطر نشان 
کرد: باشگاه فرهنگی ورزشی سپاهان با حمایت شرکت فولادمبارکه و سرمایه 
گذاری در رشته های مختلف و متنوع ورزشی نقش بسزایی در ارتقای ورزش، 

سلامتی و تفریح مناسب جوانان بویژه در اصفهان داشته است. 
وی تصریح کرد : مدیریت شرکت بر این باور است که حمایت از باشگاه 
فولاد مبارکه ســپاهان که در راســتای مســئولیت های اجتماعی شرکت 
 صورت گرفته اســت چیزی جز خدمت به جامعه و ایجاد نشــاط و شادابی

 در جامعه نیست.

آزادکار وزن 7۴ کیلوگــرم ایران با برتری مقابل حریف عنوان دار خود از 
ترکیه، به مدال طلای رقابت های بین المللی اوکراین رسید، اما سجاد عباس پور 
در وزن ٥٥ کیلوگرم کشتی فرنگی، مقابل قهرمان جهان از گرجستان شکست 

خورد و به مدال نقره بسنده کرد.
 مسابقات پنج وزن نخست جام مربیان و کشتی گیران برتر اوکراین در شهر 
کی یف برگزار شد و در پایان محمدصادق فیروزپور در وزن 7۴ کیلوگرم کشتی 
آزاد با شکست  سنور دمیرتاش دارنده مدال های نقره جهان و برنز المپیک از 
ترکیه به مدال طلا دست یافت، سجاد عباس پور در وزن ٥٥ کیلوگرم کشتی 
فرنگی با شکســت برابر قهرمان جهان از گرجستان در دیدار فینال به مدال 
نقره رسید و محمد مختاری و مهدی بالی در اوزان 7۲ و 97 کیلوگرم کشتی 

فرنگی صاحب مدال برنز شدند.نتایج کشتی گیران ایران به شرح زیر است:
کشتی فرنگی:

در وزن ٥٥ کیلوگرم سجاد عباس پور دارنده مدال نقره نوجوانان جهان در 
سال ۲۰۱۸ در دور نخست با نتیجه ۸ بر صفر ویاچسلاو بایراکتار از اوکراین را 
مغلوب کرد وی در دور بعد و در مرحله نیمه نهایی مقابل الهام بهرام اف قهرمان 
آسیا از ازبکستان با نتیجه ۱۴ بر ۴ به پیروزی رسید و راهی دیدار فینال شد. 
وی در دیدار فینال مقابل نوگزاری تسورتسومیا قهرمان جهان از گرجستان 

در یک کشتی نزدیک با نتیجه ٣ بر ٣ مغلوب شد و به مدال نقره رسید.
در وزن 7۲ کیلوگرم محمدرضا مختاری دارنده مدال نقره نوجوانان جهان 
در سال ۲۰۱6 در دور نخست مقابل مالخاز آمویان قهرمان جوانان جهان از 

ارمنستان با نتیجه ۴ بر صفر مغلوب شد و با توجه به حضور این حریف در 
دیدار فینال به گروه بازنده ها رفت. وی در این گروه با نتیجه ۸ بر ۱ آندری 
کولیک از اوکراین را مغلوب کرد و به دیدار رده بندی راه یافت. مختاری در 
دیدار رده بندی مقابل پرویز نصیب اف از با نتیجه ۱۲ بر ٣ به پیروزی دست 
یافت و صاحب مدال برنز شد.در وزن 97 کیلوگرم مهدی بالی پس از استراحت 
در دور اول در دور دوم با نتیجه ۱۰ بر صفر جهانگیر توردیف دارنده مدال نقره 
آسیا از ازبکستان را مغلوب کرد وی در دور سوم و مرحله یک چهارم نهایی در 
مصاف با آرتور شاهینیان دارنده مدال برنز جهان از ارمنستان با نتیجه ۸ بر صفر 
به برتری دست یافت و راهی مرحله نیمه نهایی شد. بالی در این دیدار مقابل  
گئورگی میلیا دارنده مدال نقره زیر ۲٣ سال جهان از گرجستان با نتیجه 9 
بر صفر مغلوب شد و به دیدار رده بندی رفت. وی در این دیدار با نتیجه ٥ 

بر ٣ از سد زلیمخان ژیهاسوف از اوکراین گذشت و به مدال برنز دست یافت.
کشتی آزاد:

در وزن ٥7 کیلوگرم علی قلی زادگان دارنده مدال طلای نوجوانان آسیا 
در سال ۲۰۱9 در دیدار نخست با نتیجه ۴ بر ۲ مقابل محمودجان شاوکاتوف 
دارنده مدال برنز آسیا از ازبکستان مغلوب شد و با توجه به شکست این کشتی 

گیر ازبک در مرحله نیمه نهایی، قلی زادگان از دور رقابت ها حذف شد.
در وزن 7۴ کیلوگرم محمدصادق فیروزپور دارنده مدال برنز جوانان جهان 
در ســال ۲۰۱9 پس از اســتراحت در دور اول در دور دوم با نتیجه ۱۱ بر 
صفرایشاک بوخورس از الجزایر را شکست داد وی در دور سوم مقابل اشرف 
آشیروف از آذربایجان با نتیجه ٥ بر صفر به پیروزی رسید و راهی مرحله یک 
چهارم نهایی شد. فیروز پور در این مرحله مقابل کاسوم کاسوموف از اوکراین 
با نتیجه ٣ بر ٣ به برتری دست یافت و راهی مرحله نیمه نهایی شد. وی در 
این مرحله  مقابل مراد کورماگومدوف کشتی گیر روسی الاصل از مجارستان 
با نتیجه ٣ بر صفر پیروز شــد و به دیدار فینال راه یافت. فیروزپور در دیدار 
فینال با نتیجه ۲ بر یک از ســد ســنور دمیرتاش دارنده مدال نقره جهان و 
برنز المپیک از ترکیه گذشت و به مدال طلا دست یافت.در وزن ۸6 کیلوگرم 
امیرحسین فیروزپور دارنده مدال طلای نوجوانان جهان در سال ۲۰۱9 در دور 
نخست مقابل عثمان گوجن دارنده مدال برنز زیر ۲٣ سال جهان از ترکیه با 
نتیجه ۸ بر ۸ مغلوب شد و با توجه به شکست این کشتی گیر مقابل شاپیف 

از ازبکستان، فیروزپور از دور رقابت ها کنار رفت.

 آزادی 1۵ زندانی جرائم غیرعمد با کمک محسن چاوشی و کشتی گیران
موسسه خیریه آزادکار تیم ملی با اهدای ۱٥۰ میلیون تومان به انجمن حمایت از زندانیان قائم شهر باعث آزادی ۱٥ زندانی جرایم غیرعمد شد.

مجتبی ابراهیمی مدیر موسسه خیریه محمد جواد ابراهیمی ازادکار شاخص تیم ملی ایران، در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: خوشبختانه با کمک تعدادی از اهالی کشتی و هنرمندانی همچون محسن چاوشی، مبلغ ۱٥۰ میلیون تومان برای 
آزادی زندانیان جرائم غیر عمد اختصاص داده شد و این افراد به آغوش گرم خانواده هایشان بازگشتند.وی افزود: این ۱٥ زندانی در مجموع مبلغ 6۰۰ میلیون تومان بابت مهریه، بدهی و... بدهکار بودند که با پیگیری مسئولان انجمن حمایت از 
زندانیان قائمشهر و گذشت افراد طلبکار، این مبلغ به یک چهارم کاهش پیدا کرد تا زمینه آزادی این ۱٥ زندانی مهیا شود.مجتبی ابراهیمی با قدردانی از حمایت های اهالی ورزش و هنر در یاری رساندن به موسسه خیریه محمد جواد ابراهیمی، 
گفت: برنامه های مختلفی را برای کمک به نیازمندان و آزادی تعداد بیشتری از زندانیان جرایم غیر عمد دنبال می کنیم و امیدوارم در این مسیر بتوانیم به افراد نیازمند کمک کنیم.وی در پایان گفت: این موسسه ماه گذشته با حضور مسئولان 

استان مازندران و تعدادی از اهالی جامعه کشتی رسما کار خود را با هدف کمک به افراد نیازمند و آزادی زندانیان جرایم غیر عمد آغاز کرد و خوشبختانه در همین مدت کوتاه اقدامات خوبی با کمک خیرین صورت گرفت.

سرپرست تیم سیرجان به حواشی ایجاد شده در مورد 
حضور جادوگر در دیدار این تیم با سپاهان واکنش نشان داد.

 مستوره یزدانی، سرپرست تیم زنان شهرداری سیرجان 
در مورد حواشی ایجاد شده مبنی بر حضور جادوگر در دیدار 
این تیم برابر سپاهان اصفهان که با پیروزی پرگل نماینده 
سیرجان به پایان رسید، واکنش نشان داد و گفت: تیم ما در 
لیگ امسال تا به امروز ۱٣ مسابقه  انجام داده است که ۱۱ 
برد و دو تساوی داشتیم. اگر سال های گذشته را هم مرور 
کنید، می بینید که ما در رتبه های بالای لیگ بودیم. در 6 
ســال گذشته یک بار قهرمان شدیم، دوبار نایب قهرمان و 
سه بار هم مقام سومی لیگ را به دست آوردیم و تا امروز با 
اقتدار در صدر لیگ جدول هستیم.او افزود: باخت سنگین 6 
بر ۲ را با هیچ دلیلی نمی توان توجیه کرد. مربی سپاهان پس 
از باخت مقابل ما بهانه تراشی کرده که لباس داور همرنگ 
لباس تیم ما بوده و نظر کارشناس داوری را دیدید که گفت 
باخت سپاهان هیچ ربطی به مشابه بودن رنگ لباس شان 

با رنگ لباس داور نیست. امروز هم با مطرح کردن مسائل 
جادوگری برای تیم ما حواشی ایجاد کردند.یزدانی ادامه داد: 
شاید منظورشان از جادوگری کشف و پروش استعدادهای 
۱6-۱٥ ساله است که باشگاه شهرداری سیرجان این کار را 

انجام  می دهد و تحویل تیم ملی می دهد. باشگاه ما یکی از 
باشگاه های بازیکن ساز فوتبال زنان است و جایگاه ویژه ای در 
فوتبال زنان دارد. کارنامه تیم و مربی ما در فوتبال مشخص 
است. مریم جهانجاتی مربی با سابقه تیم ملی استعدادهای 

درخشانی نظیر زهرا علیزاده و افسانه چترنور را کشف کرده 
کــه مقابل تیم پر هزینه ســپاهان گلزنی می کنند و یک 
مجموعه به این بزرگی را به چالش می کشند. کشف چنین 
بازیکنانی از دل روستاهای محروم نمایانگر دانش قوی فوتبالی 
و تجربه بالا است.سرپرست شهرداری سیرجان در انتقاد به 
مربی سپاهان گفت: به نظرم مربی سپاهان به جای این که 
برای تیم ما حاشیه ایجاد کند، مربیگری را کنار بگذارد شاید 
آن موقع تیم سپاهان نتیجه بگیرد. این اولین باری نیست که 
این مربی 6 گل از تیم ما می خورد؛  در سال های گذشته  نیز 
به تیم های این مربی ۱٣ گل زده ایم. جادوگر کسانی هستند 
که توانستند تیم های استقلال و آذرخش را از هم بپاشانند 
و الان هم نوبت سپاهان است. مربی سپاهان که سال های 
گذشــته از کادر فنی تیم ملی کنار گذاشته شد، امروز به 
دلیل نبودن در کادر تیم ملی زنان و ضعف فنی می خواهد 
عملکرد تیم های دیگران را خدشه دار کند و نتیجه نگرفتن 

خود را توجیه کند.

 صادقی پس از بستری بخاطر کرونا: الحمدلله بهترم
بازیکن اسبق تیم فوتبال استقلال پس از بستری شدن در بیمارستان اعلام 

کرد که وضعیت بهتری دارد.
به گزارش ایسنا، امیرحسین صادقی پیشکسوت و بازیکن اسبق تیم فوتبال 
اســتقلال به علت ابتلا به ویروس کرونا در بیمارســتان بستری شده است.تا 
هنگام بستری شــدن صادقی در بیمارستان، وضعیت او مساعد نبوده است و 
گفته می شد از نظر جسمانی شرایط نامطلوبی را سپری می کند اما امیرحسین 
صادقی چندی پیش با انتشــار مطلبــی در فضای مجازی اعلام کرد که حال 

جسمانی اش بهتر شده است.
او نوشته است: » ممنون از تماس های پرمهرتان. الحمدالله بهترم«.

  آمدم تا بهانه دست کسی نباشد
نامزد انتخابات فدراســیون فوتبال می گوید از ابتدا می دانست چه اتفاقاتی 

قرار است رخ بدهد.
علی کریمی که با کسب 9 رای در مرحله اول انتخابات ریاست فدراسیون 
فوتبال، نتوانست به حد نصاب لازم برای باقی ماندن در رقابت دست پیدا کند، 
پس از خروج از مجمع انتخاباتی فدراسیون فوتبال اظهار کرد: بعد از مدت ها 
شــرایط برای حضور فوتبالی ها رقم خورد و من هم آمدم اما نشد. برای آقای 
عزیزی خادم و هاشــمی آرزوی موفقیت می کنم. ان شاءالله هر کسی انتخاب 
می شــود کارهای اساسی برای فوتبال انجام دهد.وی افزود: از اول می دانستم 
چه اتفاقاتی رخ می دهد و فقط برای این حضور پیدا کردم که پس فردا نگویند 
شــرایط مهیا شد که فوتبالی ها بیایند اما کســی نیامد. من برای اینکه بهانه 
دســت کســی نباشد این کار را کردم.وی ادامه داد: از آن 9 عزیزی که به من 
رای دادند تشکر می کنم. 9 نفر در این مجمع بودند که دوست داشتند فوتبال 
تغییر اساسی کند. از این بابت از آن 9 نفر تشکر می کنم. امیدوارم رئیس بعدی 
این دوســتان را اذیت نکند و رویه حرفه ای را دنبال کند.کریمی در پاســخ به  
این ســوال که آیا رای های داده شده به دیگر کاندیداها پاک بود، گفت: نمی 
دانم، باید به وجدان دوستان واگذار کنیم. رای آنها برای من قابل احترام است 
و هر کسی یک حق رای داشت و اگر من هم جای آنها بودم به آن کسی که 
دوست داشتم رای می دادم. امیدوارم افراد نزد وجدان خود راحت باشند و به 

فوتبال خیانت نکرده باشند.
او در پاســخ به این ســوال که آیا مشخص است افرادی که به او رای دادند 

چه کسانی هستند، گفت: نه مشخص نیست و خودشان می دانند.
کریمی در پاســخ به این ســوال که آیا انتخابات، مهندسی شد؟ گفت: من 
نمی دانم اما جا دارد با تاخیر روز مهندس را به دوســتان و مهندســان عزیز 

تبریک بگویم و برایشان آرزوی موفقیت کنم.

  وضعیت تیم خوب نیست
پاشــازاده: وضعیت تیم خوب نیســت/۲، ٣ بازیکنم خود را به مصدومیت 

زده اند!سرمربی جدید ماشین سازی از شرایط تیمش راضی نیست.
 مهدی پاشــازاده سرمربی ماشین سازی در نشست خبری پیش از دیدار با 
شهرخودرو اظهار کرد: شرایط ما خیلی سخت و بد است. من از شرایط سخت 
ناله نمی کنم و بهانه نمی گیرم. لیستی که با بازیکنان امیدم آماده کرده بودم 
تا به ۲۰ نفر برســیم، اکنون به ۱۲ نفر رســیده ایم. بقیه هنوز کارتشان صادر 

نشده و از بازیکنان امید هم تنها دو نفر می توانند بازی کنند.
وی ادامه داد: از این تیم ۱۰ نفره، ۴ نفر می خواهند بروند، ۲، ٣ نفر خود را به 
مصدومیت زده اند و ۲، ٣ نفر دیگر مصدوم هستند. شرایط ما اصلا خوب نیست.

پاشــازاده در خصوص جدایی بابایی گفت: جدایی او به تیم آسیب می زند 
اما وقتی من به این تیم پیوسته بودم، او جدا شده بود. بابایی بهترین بازیکن 
تیم بود و جدایی او تاثیرگذار اســت. مســئولان به ما قول کمک داده بودند و 
من هم بنا را بر این موضوع گذاشــته بودم. ما توانایی این را نداریم که مانند 
تیم های رقیب، یک میلیــارد پول رضایتنامه بدهیم و آن ۴ تا بازیکن جوانی 
هم که به خاطر من آمده اند، هیات فوتبال اجازه ثبت قراردادشان را نمی دهد. 
البته ایراد از آن ها نیست و می گویند بدهکار هستید. ۴ بازیکن بدون این که 
پول بگیرند با ما قرارداد بستند اما هیات فوتبال استان قرارداد را ثبت نمی کند. 
حتی نمی توانم از دو بازیکن امید خودم استفاده کنم و آن قدر بازیکن کم دارم 

که یک بازیکن امید در بازی فردا فیکس بازی خواهد کرد.

 هرکسی که انتخاب می شود، باید برای موفقیت تیم ملی تلاش 
کند

سرمربی تیم ملی ایران معتقد است اولویتش موفقیت این تیم است تا این 
که چه کسی ریاست فدراسیون را بر عهده بگیرد.

دراگان اسکوچیچ سرمربی تیم ملی فوتبال ایران در حاشیه انتخابات ریاست 
فدراســیون فوتبال گفت: من تنها روی کارم تمرکز دارم و برای من مهم این 
اســت که بهترین اتفاق برای تیم ملی ایران بیفتد. هر کسی که به هر عنوانی 
انتخاب می شــود، باید برای موفقیت تیم ملی تلاش کند. این مهم ترین نکته 

برای من است و مهم تر از آن چیزی نیست.

 بازیکنان پرسپولیس شخصیت قهرمانی دارند
مربی تیم فوتبال پرسپولیس می گوید بازیکنان این تیم شخصیت قهرمانی 

دارند.
  حمید مطهری در نشســت خبری پیش از دیدار تیمش برابر سایپا اظهار 
کرد: قهرمانی نیم فصل پرسپولیس را به روح مهرداد میناوند و علی انصاریان 
عزیر تقدیم می کنم. این شــروع خوب و قهرمانی نیم فصل باید با پایان خوب 

تمام شود. 
در نیــم فصــل دوم بــازی کــردن مثــل رانندگــی در شــب می ماند، 
بایــد نهایــت تمرکــز و دقــت را داشــته باشــیم چــون کوچکتریــن 
 اشــتباه مــا را از مســیر قهرمانــی دور می کنــد. بایــد با تمرکــز و دقت

 کارمان را پیش ببریم چون ســرعت و شــتاب در نیم  فصل دوم واقعا به کار 
ما نخواهد آمد.

وی افزود: بعد از دو روز تعطیلی باعث شــد بازیکنان ما هم از نظر فیزیکی 
و هم از نظر روانی آماده شوند. ان شاءالله انگیزه  تلاش را در بازی فردا ببینیم. 
من دو ســال در باشگاه ســایپا به عنوان مربی کار کردم. آنها منظم هستند و 
تشــکیلات دارند و گروه فنی خوب و قابل احترامی دارند. ما ســعی می کنیم 

بعد از انجام یک فوتبال خوب و قابل احترام بتوانیم سه امتیاز را بگیریم.

 راه علی کریمی تازه شروع شده است
سعید آذری میگوید امیدوارم شهاب الدین عزیزی خادم بتواند به پیشرفت 

فوتبال کمک کند و از پس این مسئولیت به خوبی برآید.
 ســعید آذری پــس از انتخاب شــهاب الدیــن عزیزی خادم بــه عنوان 
رئیس فدراســیون فوتبــال در جمع خبرنــگاران اظهار کــرد: فکر می کنم 
رقابت شــدیدی بــود و جدا از اتفاقاتی که افتاده اســت بایــد به تصمیمات 
 مجمــع احتــرام گذاشــت. به آقــای عزیــزی خــادم تبریک مــی گویم 
و امیدوارم بتوانند به خوبی از پس این مســئولیت که مجمع به عهده ایشــان 

گذاشته بر بیایند.
وی ادامه داد: با توجه به چالش هایی که فدراسیون دارد فکر می کنم اتفاقات 
مهمی در این چهار سال اتفاق خواهد افتاد. از علی کریمی، کیومرث هاشمی و 
آقای آجرلو تشکر می کنم که در انتخابات شرکت کردند. امیدوارم همه عزیزانی 

که عضو مجمع هستند برای پیشرفت فوتبال تلاش کنند.

واکنش باشگاه سیرجان به حضور جادوگر در فوتبال زنان
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پیامبر اکرم )ص(:
نیا ،  طوبی للِزّاهِدینَ فِي الدُّ

الرّاغِبینَ فِي الآخِرَةِ ، الَّذینَ اتَّخَذوا 
أرضَ الّله بسِاطا ، وترُابهَا فِراشا ، 

وماءَها طیبا ، وَاتَّخَذُوا الکِتابَ شِعارا 
عاءَ لّلهِ دِثارا . ، وَالدُّ

خوشا به حال آنان که از دنیا دل 
برکَنْده اند و به آخرت، دل بسته اند ؛ 
همانان که زمین خدا را فرشِ خود، 

خاکش را بستر، آبش را خوراكِ 
گوارا و قرآن را جامه زیرین، دعا به 
]درگاه [خدا را جامه رویین خویش 

ساخته اند. 
الأمالي للطوسي : ص ۵32 ح 11۶2 

 دلار                          242,۶00 
 یورو                         293,040 
 پوند انگلیس            3۵2,400

 درهم امارات             ۶8,780   
 لیر ترکیه                   3۵,800
 سکه امامی           111,۶10,000
 بهار آزادی         10۵,989,000
 نیم سکه             ۶3,۵00,000

 ربع سکه              41,800,000 
 سکه گرمی         24,2۵0,000
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آخرین  وضعیت فکری در استقلال را ببینید!

فناوریفناوری
 شناسایی تومورهای پنهان شده در بافت با کمک اشعه مادون 

قرمز
پژوهشــگران ژاپنی، روش جدیدی مبتنی بر اشعه مادون قرمز ارائه داده اند 

که تومورهای پنهان شده در بافت را نشان می دهد. 
 به نقل از ساینس دیلی، تصویربرداری فراطیفی مادون قرمز که با درک ماشینی 
ادغام شــده است، می تواند تومورها را در بافت های عمیق و تحت پوشش یک 

لایه مخاطی نشان دهد.
تومورهای استرومایی دستگاه گوارش، تومورهایی هستند که زیر لایه مخاطی 
اندام های ما گسترش می یابند. از آنجا که این تومورهای زیر مخاط در اعماق بافت 

قرار دارند، تشخیص آنها حتی با بافت برداری نیز دشوار است.
پژوهشگران ژاپنی با استفاده از تصویربرداری مادون قرمز و درک ماشینی، 
روشی جدید و دقیق با حداقل تهاجم ارائه داده اند که میان بافت های عادی و 

بافت های دارای تومور تمایز قائل می شود. 
 گاهی اوقات، برخی از تومورها در عمق اندام ها و بافت ها به وجود می آیند که 
توسط لایه مخاطی پوشیده می شوند و همین موضوع، کشف آنها با روش های 
عادی مانند آندوســکوپی یا نمونه برداری را برای پژوهشگران دشوار می سازد. 
بررسی تومورهای استرومایی دستگاه گوارش، به روش های طاقت فرسایی نیاز 
دارد که بسیار زمان بر هستند و زمان مورد نیاز برای تشخیص را افزایش می دهند.

دکتر »توشی هیرو تاکاماتسو«)Toshihiro Takamatsu(، از پژوهشگران این 
پروژه گفت: این روش کمی به اشــعه ایکس شباهت دارد. در این روش، شما 
می توانید با کمک پرتو الکترومغناطیسی که از بدن عبور می کند، تصاویری را 
از ساختارهای داخلی بدن ببینید. طول موج فروسرخ نزدیک، به ایجاد شفافیت 
در تصاویر کمک می کند. این طول موج ها، آسیب کمتری را برای افرادی که در 
معرض آنها قرار می گیرند، به همراه دارند. بدین ترتیب، پژوهشگران می توانند 

آنچه را که درون بافت ها پنهان شده است، با خیال راحت بررسی کنند. 
پژوهشگران این پروژه، هیچ تجربه ای در استفاده از تصویربرداری فراطیفی 
مادون قرمز برای بررسی تومورهای عمیق نداشتند. آنها آزمایش های تصویربرداری 
را روی ۱۲ نفر که به تومورهای اســترومایی دســتگاه گوارش مبتلا بودند و 
تومورهای آنها با جراحی برداشــته شــده بود، آزمایش  کردند. پژوهشگران با 
اســتفاده از تصویربرداری فراطیفی مادون قرمز، به تصویربرداری از بافت های 
برش خورده پرداختند. سپس یک آسیب شناس، تصاویر را بررسی کرد تا مرز 
میان بافت های عادی و بافت های دارای تومور را شناسایی کند. پژوهشگران از 
آن تصاویر، به عنوان دستورالعملی برای الگوریتم درک ماشینی استفاده کردند 

تا یاد بگیرد که تفاوت  میان دو تصویر را تشخیص دهد.
دکتر »هیروشی تاکمورا«)Hiroshi Takemura(، از پژوهشگران این پروژه گفت: 
توانایی تشخیص دقیق، سریع و غیرتهاجمی انواع گوناگون تومور که معمولا نیاز 

به جراحی دارد، هم برای بیماران و هم پزشکان ساده تر است.
تاکمورا این موضوع را تایید می کند که هنوز مشکلاتی پیش رو وجود دارد 
اما احساس او این است که آنها برای حل مشکلات آماده هستند. وی افزود: ما 
پیشتر سیستمی را طراحی کرده ایم که دوربین تصویربرداری فراطیفی مادون 
قرمز را به انتهای آندوسکوپ متصل می کند. ما امیدواریم که به زودی ارزیابی ها را 
روی افراد مبتلا انجام دهیم، نه فقط روی بافت هایی که با جراحی از بین رفته اند.

 وجود حیات در زهره رد شد
در ماه سپتامبر، ستاره شناسان و دیگر دانشمندان مشغول مقاله ای بودند که 
در مجله ی Nature Astronomy به چاپ رسیده بود و نشانه هایی از وجود حیات 
در سیاره زهره را نشان می داد. در این مقاله ادعا می شد که دانشمندان در این 
ســیاره فسفین کشف کرده اند. گازی که از موجودات میکروسکوپی بی هوازی 
نشات می گیرد. این گاز در جو ونوس مشاهده شده بود، یافته ای که اگر درست 
باشد نشان می دهد ما در جهان تنها نیستیم. اما مطالعات بعدی نتوانستند به 
نتیجه ی مشابهی دست یابند. اکنون گروهی از دانشمندان باور دارند که علت 
اشتباهی که در تحقیقات اول رخ داد را فهمیده اند. به نقل از سالون، در مقاله ای  
که به عنوان پیش چاپ در مجله ی Astrophysical Journal موجود است و قرار 
است به صورت عمومی منتشر شود گروهی از دانشمندان معتقدند که گاز کشف 

شده در مقاله ی اصلی دی اکسید گوگرد بوده است و نه فسفین! 
دی اکسید گوگرد در زهره به فراوانی موجود است و متاسفانه ربطی به وجود 
حیات ندارد.دکتر ویکتوریا مدوس)Victoria Meadows( استاد ستاره شناسی در 
دانشگاه واشنگتن که در نوشتن مقاله جدید نقش داشته می گوید: داده ها نشان 
می دهد که به جای فسفین در ابرهای سیاره ی زهره در آن دی اکسید گوگرد 
یافت شــده است. دی اکسید گوگرد سومین عنصر فراوان در جو زهره است و 

نشانه ای از وجود حیات نیست.
برای درک بیشتر این موضوع باید کمی در علم دقیق شویم تا علت آن  که چرا 
دانشمندان در وهله ی اول تصور کردند فسفین در جو زهره وجود دارد را بیابیم.

از آن  جا که انســان ها هیچ کاوشگر فعالی برای اندازه گیری هوا در سطوح 
فوق داغ زهره ندارند تنها راه بررسی ترکیب ابرهای زهره، مشاهده ی طیف های 
جو است. طیف ها الگوها نوری هستند که توسط یک عنصر یا ماده ی شیمیایی 
ساطع می شوند و از آن جا که عنصر طیف و طول موج مشخصی دارد دانشمندان 
می توانند آن ها را مورد تجزیه و تحلیل قرار دهند تا به مواد شیمیایی هر کدام 
دست یابند. مشکل اصلی این جاست که متغیرهای زیادی به عنوان »نویز«  وجود 
دارند که می توانند در داده های به دست آمده از این طیف ها خلل ایجاد کنند 
و باعث به دست آمدن نتایج غلط شوند. در واقع اگر جو دارای مواد شیمیایی 

متفاوت زیادی باشد جداسازی آن ها و تشخیص هر یک امری پیچیده است.
در مورد این ســیاره نیز دانشمندان باور دارند که نویسندگان مقاله اصلی 
دی اکسید کربن در جو زهره را به حساب نیاورده اند و به اشتباه فکر کردند که 
داده های آن ها از ابر زهره گرفته شــده است. در حالی که این داده ها از لایه ی 

مزوسفر جو بوده که در ارتفاع ٥۰ کیلومتری قرار دارد.
البته اگر مقاله ی جدید درســت باشد و فسفینی در جو زهره نباشد به این 
معنا نیست که دانشمندان مقاله ی اصلی اشتباهی انجام داده اند. روش های علمی 
ایجاب می کند که فرضیه ها دوباره بررسی شوند. دانشمندان مقاله ی اصلی در 
مورد تحقیقات و مشاهدات شــان شفاف عمل کردند و اجازه دادند دانشمندان 

دیگر یافته های آن ها را دوباره بررسی کنند. 

 تحویل 4 ماهواره به ســازمان فضایی ایران/آخرین وضعیت 
»سامان«

مدیرکل حوزه ریاست سازمان فضایی از تحویل گیری ۴ ماهواره »پارس- ۱« 
،«ناهید«، »طلوع« و »ظفر- ۲« خبر داد و گفت: این ماهواره ها در حال تکمیل 

فرآیندهای نهایی خود هســتند، ضمن آنکه بلوک انتقال مداری »سامان« نیز 
مراحل پایانی خود را می گذراند. 

دکتر سعید قربانی با اشاره به تعاملات سازمان فضایی با سایر مراکز تحقیقاتی 
و برون ســپاری پروژه های تحقیقاتی، با تاکید بر اینکه در این رابطه ســازمان 
فضایی ایران از تمامی ظرفیت های موجود اعم از بخش خصوصی، بخش دولتی، 
دانشگاه ها، پژوهشگاه ها و مراکز علمی و شرکت های خصوصی برای پیشبرد پروژه 
فضایی بهره می برد، اظهار کرد: این امر به نحوی است که در پروژه های ماهواره ای 
که به دانشگاه ها سپرده شده بود و علاوه بر روند طراحی که در دانشگاه ها توسط 
دانشجویان و اساتید دانشگاه ها انجام می شود، از تخصص شرکت های خصوصی 

در طراحی زیر سیستم و ماژول های ماهواره استفاده می  شود.
وی اظهار کرد: در ادامه همین روند واگذاری دوباره پروژه ها به بخش خصوصی 
در دستور کار سازمان فضایی است و در تلاشیم تا از تمام ظرفیت های موجود 

بهره مند شویم.
قربانی با اشاره به رویکرد کشور در زمینه طراحی و ساخت ماهواره ها، خاطر 
نشــان کرد: با توجه به تحریم های ظالمانه موجود ممکن است هر لحظه این 
تحریمات شامل فناوری مخابراتی و فناوری اطلاعاتی شود و کشور نیازمند راهکار 
ســریع و جامع باشد؛ از این رو کشور نیاز مبرمی به ماهواره مخابراتی دارد. در 
حال حاضر دنیا به سمت پرتاب ماهواره های کوچک حرکت کرده است؛ چرا که 
این نوع ماهواره ها قابلیت تولید انبوه را دارند و ما نیز تلاش داریم تا با مشارکت 
بخش خصوصی اقدام به ایجاد منظومه های ماهواره های مخابراتی و سنجشی 

کنیم و در این راستا بسترسازی های لازم را نیز انجام داده ایم.
وی در خصوص پروژه  ماهواره ای در دستور کار سازمان فضایی، یادآور شد: 
پروژه ماهواره مخابراتی »ناهید- ۲« طی قراردادی بین پژوهشگاه فضایی ایران و 
سازمان فضایی ایران به اجرا درآمده است. ماهواره »ناهید ۲« یک میکرو ماهواره 
مخابراتی اســت که برای انجام ماموریت های مخابراتی در مدار LEO و توسعه 
تکنولوژی زیر سیستم های حساس ماهواره های مخابراتی GEO طراحی شده است.

 مدیرکل حوزه ریاست سازمان فضایی ایران، ماهواره »پارس- ۱« را مهمترین 
ماهواره ای دانست که امسال آماده شده است و گفت: این ماهواره سنجش از دور 
پیشرفته ترین ماهواره ای است که تا امروز در ایران ساخته شده است. ماهواره 
»طلوع« نیز از دیگر ماهواره های سنجشی کشور است که بخشی از فناوری های 

»های تک« در آن مورد استفاده قرار گرفته است.
قربانی با اشــاره به تحویل ماهواره »پارس- ۱« به سازمان فضایی از سوی 
پژوهشگاه فضایی ایران، توضیح داد: متخصصین پژوهشگاه فضایی ایران در یک 
تلاش مســتمر و خستگی ناپذیر توانستند با وجود تمام محدودیت های شیوع 
ویروس کرونا، این پروژه را مطابق با زمان بندی از پیش تعیین شــده به اتمام 
برسانند و تمام تست های مورد نیاز را با موفقیت پشت سر بگذارند. این ماهواره 
تحویل سازمان فضایی ایران شده و در حال انجام هماهنگی ها و طی فرآیندهای 

لازم برای پرتاب هستیم.
وی همچنین ماهواره »ناهید- ۲« را یک میکرو ماهواره مخابراتی توصیف 
کرد که برای انجام ماموریت های مخابراتی در مدار LEO و توسعه تکنولوژی زیر 
سیستم های حســاس ماهواره های مخابراتی GEO طراحی شده است و اضافه 
کرد: این ماهواره قابلیت انجام ماموریت های متعددی را دارد که در دو دســته 
»اولیه« و »ثانویه« تعریف شــده اند. در ماموریت های اولیه تمرکز بر توسعه و 
تست تکنولوژی های اساسی مورد نیاز، از جمله آزمون انتقال مداری با استفاده 

از پیشرانش تک مؤلفه ای و دستیابی به عمر عملیاتی ۲ سال است.
قربانی ابراز امیدواری کرد در این هفته این ماهواره تکمیل شود و فرآیند تست 
و تحویل گیری ماهواره توسط سازمان فضایی آغاز شود. وی درخصوص تعداد 
ماهواره های در نوبت پرتاب این سازمان، گفت: هم اکنون و بعد از تحویل گیری 
ماهواره های »پارس- ۱« ،«ناهید«، »طلوع« و »ظفر- ۲« این ماهواره ها در حال 
تکمیل فرآیندهای نهایی خود هستند و علاوه بر آن بلوک انتقال مداری »سامان« 
نیز مراحل پایانی خود را می گذراند. مدیرکل حوزه ریاست سازمان فضایی با اشاره 
به اقدام سازمان فضایی ایران در فعال سازی صنعت بیمه در بخش فضایی، افزود: 
در سال گذشته به عنوان اولین قرارداد بیمه در بخش فضایی کشور، قرارداد بیمه 
»حمل و نقل محموله های فضایی« منعقد شد و در ادامه فعالسازی صنعت بیمه 

در این حوزه، دومین قرارداد بیمه در حوزه فضایی نیز شکل گرفت.
وی خاطر نشان کرد: این قرارداد بیمه شامل فازهای »پیش از پرتاب و تزریق 
ماهواره در مدار مورد نظر« و »بیمه مسئولیت شخص ثالث برای افراد حاضر در 

اجرای این مراحل« است.

 گلکســی Z فولد ٣ و گلکسی Z فلیپ ٣ سامسونگ پنج ماه 
دیگر عرضه می شوند

براساس شایعات، سامسوگ قصد دارد گوشی های تاشدنی گلکسی Z فولد 
٣ و گلکسی Z فلیپ ٣ را ماه جولای ۲۰۲۱ )تیرماه ۱۴۰۰( راهی بازار کند.

گوشی های هوشمند سری نوت معمولا حوالی ماه سپتامبر و اکتبر روانه ی بازار 
می شوند؛ در نتیجه گمان می رفت گوشی های تاشدنی بعدی سامسونگ نیز در 
این بازه ی زمانی عرضه شوند. اما براساس گزارش GSMArena، اگر شایعه ای که 
به تازگی منتشر شده است صحت داشته باشد، سامسوگ قصد دارد گوشی های 
تاشــدنی گلکسی Z فولد ٣ و گلکسی Z فلیپ ٣ را ماه جولای ۲۰۲۱ )تیرماه 
سال ۱۴۰۰( راهی بازار کند. بنابراین، محصولات یادشده ماه ها زودتر از گلکسی 

Z فولد ۲ که ماه سپتامبر عرضه شد، به دست کاربران می رسند.
باتوجه به اینکه پرچم دار سامسونگ برای نیمه ی اول سال، یعنی سری گلکسی 
اس ۲۱ در ماه ژانویه راهی بازار شد، به  نظر می رسد استراتژی این شرکت برای 
زمان عرضه ی محصولات در حال تغییر است؛ در نتیجه زمان بندی جدید برای 
عرضه ی گوشی های هوشمند تاشو منطقی به  نظر می رسد. اگر شرکت کره ای 
برای عرضه ی محصولات پرچم دار خود دو روز در سال را در نظر داشته باشد، 
تفاوت زمانی این دو روز باید شش ماه باشد. این بدان معنی است که گوشی های 
تاشدنی باید شش ماه پس از سری گلکسی اس ۲۱، یعنی در ماه جولای عرضه 
شــوند. تأیید صحت این شایعه در حال  حاضر کار عجولانه ای است. شاید این 
شرکت در ماه جولای در مسیر تولید گوشی های تاشدنی بعدی باشد. بااین حال، 
به هیچ وجه مشخص نیست در روند تولید این محصولات تأخیر پیش خواهد آمد 
یا خیر. شاید سامسونگ تمامی شرایط برای عرضه ی نسخه ی سوم گوشی های 
هوشمند تاشدنی خود را مهیا کرده است. این شرکت پیش تر فراخوانی بزرگ 
برای گلکسی فولد اصلی داشته و تجربه لازم را کسب کرده است.انتظار می رود 
ترکیب شیشــه ی UTG )شیشه ی فوق باریک( گلکسی زد فولد ٣ در قیاس  با 
نسل دوم گوشی های تاشدنی سامسونگ تغییر کند و حتی ممکن است دوباره 

از روکش پلاستیکی استفاده شود. 

نســخه ی 6 چرخ خودروی آف رود و شاسی بلند جیپ گلادیاتور مجهز به 
پیشــرانه ی خورجینی هشت سیلندر شورولت LS٣ با قدرت ٥۰۰ اسب  بخار 

در یک آگهی فروش مشاهده شد.
جیپ گلادیاتور خودرویی اســت که در ســال های ۱96۲ تا ۱97۰ توسط 
شــرکت خودروسازی جیپ تولید شد و در ســال ۲۰۲۰ نسخه ی آف رود آن 
براســاس جیپ رانگلر به تولید رسید. به گزارش Carscoops، نسخه ای کاملا 
اصلاح شده از جیپ گلادیاتور اخیرا برای فروش در بازار خودروهای دست دوم 
فلوریدا ظاهر شد و اگرچه به نظر می رسد آگهی فروش آن حذف شده است؛ 

اما هنوز جای بحث دارد. 
نسخه ی یادشــده گلادیاتور »6x6G So Flo Jeeps SF« لقب گرفته است 

و به نظر می رســد مانند سایر مدل هایی نیست که قبلا با آن رو به رو شده ایم. 
از جملــه نکات در خور توجه در این خودرو می توان به افزایش طول اشــاره 
کرد و اکنون دارای سه محور و 6 چرخ است که همه ی آن ها محرک هستند. 
رینگ ها ساخت یک شرکت خدمات پس از فروش هستند که در لاستیک های 

مخصوص رانندگی در گل ولای قرار گرفته اند.
مجموعه دیگری از تغییرات در این جیپ گلادیاتور وجود دارد که به آن ها 
اشــاره می کنیم. به عنوان مثال، کل قســمت بیرونی خودرو با اپوکسی مقاوم 
در برابر خراش مخلوط با فیبر کولار )Kevlar( با ضخامت یک شــانزدهم اینچ 
پوشانده شده، پروفیل جلوی آن از جلوپنجره و چراغ های جلوی یدکی ساخته 

شده است و شیشه جلو خودرو ضخامت زیادی دارد.
تغییرات در بخش عقب ادامه می یابد و شــامل کفی کشــیده با ریل های 
جدید و فضای کافی برای حمل رینگ و لاســتیک یدکی می شود. درحالی که 
فضای داخل کابین خودرو از چرم قرمز و سیاه پوشیده شده و ارتفاع سواری 

پنج اینچ افزایش یافته است.
افرادی که این خودروی عجیب را ساخته اند، به تغییرات برای زیبایی جیپ 
گلادیاتور اکتفا نکرده اند. آن ها همچنین پیشرانه ی V۸  شورولت LS٣ را در زیر 

کاپوت جاسازی کرده اند که ٥۰۰ اسب  بخار قدرت تولید می کند.
خودروی یادشده با قیمت درخواستی ۱7٥ هزار دلار برای فروش از طریق 
جیمز ادیشــن آگهی شده بود اما در زمان نوشتن این متن، از فهرست فروش 
حذف شــد؛ به این دلیل که جیپ گلادیاتور 6 چرخ فروخته شد یا فروشنده 

تصمیم گرفت فروش آن را در جای دیگری امتحان کند.

جیپ گلادياتور شش  چرخ مجهز به پیشرانه شورولت رؤيت شد

هدست واقعیت ترکیبی فوق پیشرفته ی اپل ۳٠٠٠ دلار قیمت خواهد داشت

اولین خودروی مســابقه ی پرنده ی الکتریکی جهان رونمایی شد.   به نقل 
از دیلی میل، این خودروی پرنده با حداکثر ســرعت 7٥ مایل برســاعت)۱۲۰ 
کیلومتر برساعت( و شتاب دهنده های اکتاکوپتر)octocopter( با هشت چرخانه، 

در اواخر سال جاری در مسابقاتی جدید شرکت خواهد کرد.
شــرکت Alauda Aeronautics که ســازنده ی این ماشین است می گوید: 
این وســیله که نامش ایراسپیدر)Airspeeder(است در این مرحله توسط یک 
نفر با کنترل از راه دور هدایت می شود و می تواند به صورت عمودی از زمین 
بلند شــود و به همین صورت نیز فرود بیاید. اولین ورود این وسیله به دنیای 
مســابقات با کنترل از راه دور برای انجام مجموعه ای از مسابقات تحت عنوان 
»بستر آزمایشی فناوری« خواهد بود و سپس مسابقات سال ۲۰۲۲ با سرنشین 

انجام خواهد شد.
این ماشــین پرنده برای مدت سه سال در حال توسعه بوده است و بخشی 
از برنامه ی ایجاد ورزشی است که بتواند انقلابی در زمینه ی حمل و نقل هوای 
پاک ایجاد کند. شرکت سازنده ی آن که در استرالیا مستقر است قصد دارد تا 

پیش از آغاز مسابقات ۱۰ خودروی برقی پرنده کاملا مشابه بسازد.
در توســعه و ساخت این وسیله افرادی برجسته در صنعت هوافضا، خودرو 
و ورزش های موتوری شرکت داشــتند از جمله مک لارن)Mclaren(، شرکت 
 Jaguar Land(جگوار لندرور ،)Boeing(بوئینگ ،)Babcock(هواپیمایی بابکاک

.)Brabham(و برابهام )Rolls-Royce(رولزرویس،)Rover
 MKاین گروه می گویند: اطلاعات بیشــتر در مورد مســابقات ایراسپیدر ٣
از جمله خلبان ها، مکان و مســیر به زودی در ماه های آینده اعلام می شــود. 
آزمایشــات نهایی با کنترل از راه دور پشت درهای بسته در استرالیا پیش از 
شروع مســابقات بین المللی در اواخر ســال جاری انجام خواهد شد. شرکت 
ایراســپیدر می گوید: این لحظات مهم از اولین نمایش یک ماشــین پرنده ی 

برقی در تاریخ برای همیشه باقی خواهد ماند.
ایراسپیدر جهشی بزرگ به سمت جلو در زمینه ی ماشین های پرنده است، 
زیرا فناوری های آن هرگز در نوع دیگری از ماشــین ها دیده نشده است. این 
فناوری ها شــامل سیستم های جلوگیری از تصادف لیدار)LiDAR( و رادار است 
که دیدی مجازی ایجاد می کنند. همچنین بدنه ی آن از فیبرکربنی اســت که 
برای مقاومت بیشتر، محکم بودن و در عین  حال سبکی طراحی شده است.

درمقایســه با MK۲ که اوایل ســال جاری رونمایی شــد این نسخه جدید 
افزایش 9٥ درصد نیرو با تنها ٥۰ درصد وزن بیشــتر را دارد. همچنین دارای 
9٥ کیلووات پیشرانه و وزن ۱۰۰ کیلوگرمی بدون احتساب خلبان است که به 
آن اجازه می دهد با سرعت 7٥ مایل بر ساعت)۱۲۰ کیلومتر( حرکت کند. بر 
طبق گفته های شرکت سازنده ساختار اکتاکوپتر این ماشین به آن قابلیت های 

مثبتی از جمله پایداری بهتر و مانور بهتر می دهد. در هنگام مسابقات خلبان 
می تواند گردشی تیز مانند ماشین های مسابقه داشته باشد و همچنین توانایی 
حرکت به صورت عمودی را نیز دارد. این ســاختار همچنین این اطمینان را 
می دهد که اگر یکی از باتری ها و یا چرخانه ها دچار مشــکل شوند این وسیله 
می توانــد در امنیت کامل فرود بیاید. این مســابقات بــه گروه اطلاعات مهم 
بیشــتری درمورد دینامیک، عملکرد و ایمنی وسیله خواهد داد. و به ساخت 
نوع چهارم این ماشین که در سال ۲۰۲۲ آماده کار خواهد بود کمک می کند.

مســابقات نقش مهمی در ســرعت بخشــیدن بــه ایجــاد فناوری های 
eVTOL)برخاستن و نشستن عمودی وسایل نقلیه برقی( دارند و نوید انقلابی 
در زمینه ی حمل و نقل شــهری، لجستیک و حتی جابجایی موارد پزشکی را 
می دهد. هر دوی وسایل MK٣ و MK۴ به وسیله ی نوآوری ها به ایجاد محیطی 

امن کمک خواهند کرد. 

این نوآوری ها باعث پیشــرفت در زمینــه ی کاهش آلودگی صوتی و تولید 
باتری هایی می شود که به توسعه هرچه بیشتر صنایع جدید کمک می کند. این 
شرکت قصد دارد تا فراتر از استرالیا تا انگلیس گسترش یابد تا ورزشی جهانی تر 
ایجاد کنند. مت پیرسون)Matt Pearson(بناینگذار ایراسپیدر می گوید: بریتانیا 
به عنوان مرکز مســابقات ماشینی و هوافضا شناخته می شود و ما برای ایجاد 
مســابقاتی که باعث انقلابی در زمینه ی جابه جایی شود باید این مهارت ها را 
تحت نظر داشــته باشیم. در حالی که مســابقات هوایی موضوع جذابی است 

هدف ما افزایش سرعت توسعه در زمینه ی جابه جایی است.
این ورزش جدید همان نقشــی را ایفا می کند که مسابقات »فرمول یک« 
حدود یک قــرن پیش در آماده کردن مردم برای نوع جدیدی از حمل ونقل 

ایفا کرده است.

فرمول 1 در آسمان!

گفته می شود هدست واقعیت ترکیبی اپل احتمالا دارای مجموعه ای از حسگرها و 
دوربین های ردیابی حرکت دست و چشم، سربند قابل تعویض و نمایشگر ۸K است.

چند ســالی است که گفته می شود اپل در حال کار روی نوعی عینک واقعیت 
افزوده و یک هدست واقعیت مجازی یا واقعیت ترکیبی است و طبق گمانه زنی های 
اخیر، از مدل AR آن با نام احتمالی اپل گلس )Apple Glass( یاد می شود. گزارش های 
مختلف و پرونده های ثبت اختراع متعدد به نوعی این موضوع را اثبات می کنند و نشان 
می دهند که غول دنیای فناوری ایده های بسیاری برای هرچه کاربردی تر کردن این 
محصولات دارد. بنا بر گزارش اپل اینسایدر و با استناد به اطلاعات به دست آمده از 
منابع آگاه به سیاست های اپل، گفته می شود نخستین محصول قابل نصب روی سَر 
)HMD( کوپرتینویی ها می تواند یک هدست واقعیت ترکیبی )MR( بسیار پیشرفته 
باشد. به ادعای گزارش، دستگاه مذکور می تواند در بطن خود بیش از دوازده دوربین 

برای ردیابی حرکت دست و نشان دادن فیدهای ویدیویی جهان اطراف به کاربران 
داشته باشد. فناوری پیشرفته ردیابی چشم و نمایشگر با وضوح فوق العاده ی ۸K همراه  
با سایر ویژگی ها، این هدست را به گزینه ای بالارده و گران قیمت تبدیل خواهد کرد. 
در این میان، تصاویر مفهومی از نمونه ی اولیه ی محصول در مراحل انتهایی توسعه 
رسانه ای شده است که براساس آن، این هدست از زبان طراحی منحنی شکل بهره 
می گیرد و با استفاده از مواد مشبک و سربندهای قابل تعویض روی صورت کاربر 
متصل می شود. در این گزارش آمده است که هدست اپل برای غوطه وری بیشتر 

کاربر، تلفیقی از فناوری واقعیت افزوده و واقعیت مجازی ارائه می دهد. 
اعتقاد بر این است که کانون توجه اپل می تواند بر ارائه ی بازی  یا احتمالا بهره وری 
 ،N٣۰۱ و برنامه های آموزشــی معطوف شود. گفته می شود این دستگاه با نام رمز
کاربر را در محیطی کاملا مجازی، مانند هدست آکیولس کوئست غرق می کند و 
از قرار معلوم، مانع دید محیطی کاربر می شود؛ اما منظره ای از جهان اطراف او ارائه 
می دهد تا یک اثر واقعیت ترکیبی ایجاد کند. گفته می شد این محصول در آخرین 
مرحله از توسعه ی نمونه ی اولیه قرار دارد و قلب تپنده ی این هدست را پردازنده ای 
به مراتب قوی تر از تراشه ی M۱ استفاده شده در کامپیوترهای مک تأمین خواهد 
کرد؛ از این رو انتظار می رود سطح پردازشی بسیار پیشرفته ای در بازی  و سایر محتوا 
ارائه بدهد. علاوه بر ردیابی دست و چشم، اپل در حال توسعه ی مکانیزم های کنترل 
برای دریافت فرامین کاربران است. برای مثال، دستگاهی همچون حلقه روی انگشت 
کاربر می تواند به او امکان کنترل نرم افزار بدهد. هنوز مشخص نیست که لوازم جانبی 
همراه آن عرضه خواهد شد یا جداگانه فروخته می شود؛ اما به نظر می رسد برخی 
از نمونه های اولیه دارای صفحه حساس به لمس برای تشخیص ژست های حرکتی 

یا دکمه ی Digital Crown برای ثبت فرامین هستند. 


